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бүрэлдэхүүн
компани

АМ.ДОЛЛАР ЮАНЬ РУБЛЬ

2459.66 355.47 38.08

ЗЭС 5-ЧИНГИС БОНД

785.32
1.08%

5879
0.19%

95.930
0.09%

87.640
0.06%

1186
0.16%

АЛТMSE ALL 10-ЧИНГИС БОНД

 Монголбанкнаас зээлийн санхүүжилтийг нэмэгдүүлэх зорилгоор энэ сард багтан хамгийн багадаа 20 орчим тэрбум төгрөгийн дэмжлэг үзүүлэхээр төлөвлөж байна. Ингэснээр зээл гарахыг хүлээж буй 
иргэд шинэ онтой уралдан нүүдэл хийнэ гэсэн үг.  11

Б.Ганбаяр / ЗГМ©

Эдийн засгийг эмчлэх 
“жор”-ыг баталлаа
Гишүүд эдийн засгийн хямралаас гарахын 
тулд шийдэмгий алхам хийхээс аргагүй. > 2

Гаррэт Вилсон: Би ургамал, 
ногоо тарих дуртай
Монголын уран бүтээлчид дэндүү хямд 
тасалбараар гайхалтай үзүүлбэр үзүүлдэг. > 6

Дэлхийн шинэ дэг: 
"Хельсинк", Балтик, Арктик
Оросуудын хувьд Балтик бол хамгийн эмзэг, 
аюул дагуулах орон зай. > 4

ЗГМ
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онцлоХ

ЦаГ аГаарЫн дэлГэрэнГYЙ мэдээллиЙГ 
8 дУГаар нүүрээС УнШина УУ.

Бүх эрх хуулиар хамгаалагдана ©

улс төр
Ерөнхий сайд Ж.Эрдэнэбат 
16 настнуудын андгай өргөх 
ёслолд оролцов.
Улсын төсвөөс 2017 онд 
шинжлэх ухааны салбарт 27 
тэрбум төгрөг зарцуулна. 
Ан-ын Үүрийн дарга нар Их 
хурлыг зохион байгуулах ажлын 
хэсэгт шаардлага хүргүүлжээ.
Эхийн сүү орлуулах бүтээгдэ-
хүүний тухай хуульд өөрчлөлт 
оруулахаа салбарын сайд хэлэв. 
Улс тунхагласан өдрөөр эрдэм-
тэд анхдугаар Үндсэн хууль ба 
засаглалын талаар хэлэлцэв. 

эдийн засаг
Аравдугаар сарын байдлаар 
25.4 тэрбум төгрөгийн буцаан 
олголт өгөхөөр байна. 
“Rio Tinto” ирэх таван жилд 
бэлэн мөнгөний урсгалаа таван 
тэрбум ам.доллараар нэмнэ.
Хөрөнгийн биржийн индекс 
785.32 нэгж болж, 
1.08 хувиар өсөв.
Монголбанкны Ерөнхийлөгч 
Зүүн өмнөд Азийн төв 
банкуудын холбооны 
ерөнхийлөгчдийн уулзалтад 
оролцож байна. 
Банк бус санхүүгийн 
байгууллагын нийт актив 724.2 
тэрбум төгрөгт хүрэв.

нийгэм
Шинжлэх ухаан, технологи, 
инновацийн салбарт ирэх онд 
27 тэрбум төгрөг төсөвлөжээ. 
Замын халтиргаа, гулгааг 
арилгах 189 тонн давс, 597 тонн 
давсны нөөц байна. 
Дорнод аймагт үл мэдэгдэх 
шингэн ууж  21 хүн хордсоноос 
тав нь нас баржээ.  
Сургууль, цэцэрлэгүүдийн 
аюулгүй байдлын талаар үндэс
ний бодлогын талаар чуулна.

дэлхий
Кубийн домогт удирдагч 
Фидель Кастро 90 насандаа 
таалал төгслөө.
Израйльд санаатай тавьсан 
түймрийн улмаас 75 мянган 
хүнийг нүүлгэн шилжүүлэв.
Сирид ISIS бүлэг химийн 
зэвсэг ашигласан шинж тэмдэг 
илэрсэн байна.
АнУ-ын Чикаго хотод 
буудалцааны улмаас нэг хүн амь 
үрэгдэж, найман хүн шархдав.
Тажикистаны Каракул хотын 
орчимд 4.5 магнитудын хүчтэй 
газар хөдөлжээ. 

ЦАГ АГААР

улаанБаатар
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Ипотекийн санхүүжилтийг нэмэгдүүлнэ 

ЗГМ: ИНфОГРАфИк

НИйТЛЭЛЧИйН БУЛАН

Суурийг нь сэлгэх цаг болжээ
Б.Гандолгор
@gandolgorZGM

XIX зууны цагаан тахал өнөө
гийн нийгмийн мутаци тахал 
болоод байна. Учир нь сүүлийн 
жилүүдэд олон эмэнд дасалтай 
сүрьеэ буюу нян, савханцарын 
гарал нь тодорхойгүй өвчлөл 
газар авч байгаа. Ийн олон эмэнд 
эдгэхээ байсан нянг эмч нар 
мутацид орсон хэмээн тодотгож 3

ЭДИйН ЗАСАГ

Эдийн засаг ёроолын цэгтээ 
хүрсэн байж мэднэ
Ирэх улирлуудад 
эдийн засаг сэргэнэ 
гэж хэрэглэгчид 
үзэж байна

Г.Байгал
@baigalZGM

МУИС-ийн багш, дэд 
про  фес сор, эдийн засагч 
Б.Алтан  цэцэгтэй ярилцлаа.  

-Олон улсын үнэлгээний 
“Moody’s”, “Fitch” агентлаг 
Монгол Улсын Засгийн газрын 
зээлжих зэрэглэлийг таналаа. 
Сангийн яам, Монголбанкнаас 
үүнтэй санал нийлэхгүй гэдгээ 
мэдэгдсэн. Та санал нийлэх үү?

Ирэх оны төсвийг алдагдалтай 
баталлаа. Энэ нь төсвийн дарамт 
улам нэмэгдэх хүлээлт бий 
болгосон. Монголын эдийн засаг 
энэ оны гуравдугаар улиралд 
1.6 хувиар уруудлаа. Эдгээр 
хүчин зүйлээс үүдэн зээлжих 
зэрэглэлийг бууруулснаа тус 
байгууллагууд мэдэгдсэн. Мөн 
тодорхойгүй байдал ч нөлөөлсөн. 
Монгол төр эдийн засгийн 
уналтын үед ямар арга хэмжээ 
авахыг хөрөнгө оруулагчид 
төдийгүй бизнес эрхлэгч, иргэд 
анхааралтай ажиглаж байгаа. 
Учир нь тэд бүгд дор бүрнээ 
эдийн засгийн шийдвэр гаргадаг. 
Гэтэл ийм үед төрийн бодлого 
тодорхой бус байна. Олон улсын 
валютын сантай хэлэлцээ хийх, 
эсэх нь бүүдгэр.
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Үндэсний статистикийн хороо©
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буй. 
Олон нийтийг хамардаг, 

амьсгалаар тархах өндөр эрс
дэлтэй учраас цагаан тахал 
бол  гоомж лохоос аргагүй өвч  нүү
дийн нэг. Социа лист нийг мийн 
үед эмнэлгийг нь хүр тэл хөл 
хө дөл  гөөнтэй газраас зай
дуу байлгадаг байлаа. Насанд 
хүрэгч дийн уушгины сүрьеэгийн 
эмнэлэг Зайсангийн аманд 
байрлаж байсан бол хүүхдийнх 
нь дарьЭх рүү гээд зааг ялгаатай 

орчинд тусгаарлан эмчилж байв. 
Харин 2000 оны үед Сүрьеэ

гийн клиникийг Халдварт өвчин 
судлалын үндэсний төвийн 
харьяа болгож, хашаан дотор нь 
байлгахаар шийдвэрлэсэн. Энэ 
цагаас хойш сүрьеэгийн эмнэлэг 
олон хөлийн газартай хаяа 
нийлэх болов. Олон хөлийн гэж 
тодотгосны учир нь “Нарантуул” 
захтай залгаа оршдогоос тэр.

( III улиралд )

Стефан Вагстил
Германы канцлер ангела 

Меркель дөрөв дэх удаагаа сон
гуульд өрсөлдөхөө зарлахдаа 
“Герман улс хэзээ ч ийм сайн 
нөхцөлд байгаагүй” хэмээн 
он цолжээ. Улмаар нээлттэй 
байдал, чөлөөт худалдааны төлөө 
тэмцэж, популизмыг сөрөхөө 
амалсан юм. 

Хатагтай Меркель тус улс 
тусгаарлах үзлийг эсэргүүцэх 
хэрэгтэй гээд аНУын шинэ 
Ерөнхийлөгч Номхон далайн 
түншлэлээс татгалзаж байгааг 
шүүмжилсэн юм. Тэрбээр 
пар ламентад хэлсэн үгэндээ 
цагаач лал, даяарчлал болон 
терроризмээс эмээх үзэгдлийг 

даван туулах асуудлыг хөндсөн 
байна. Канцлер “Бид үүний 
төлөө хамтдаа зогсох ёстой. Олон 
талт харилцаа, даяарчлалыг 
бүтээхийн төлөө бусад улс 
хамтрах ёстой ба би үүний төлөө 
тэмцэнэ” хэмээн мэдэгд сэн. Энэ 
нь сонгуулийн өмнөх уриа 
мэт сонсогдсоныг ажиглагчид 
тэмдэглэж байна. 

аНУын сонгуульд ноён 
Трамп ялсны дараа хатагтай 
Меркель Британийг Брексит 
рүү түлхэж, Европын орнуудад 
газар авч буй популизмын эсрэг 
либерал үзлийн гол төлөөлөгч 
болж байгаа юм.

9

А.Меркель мөрийн хөтөлбөр 
болохуйц үг хэллээ2,049,185

785,962

Ажиллагчид

1,144,359

Ажилгүй иргэд

118,864

29,192
Бүртгэлтэй 
ажилгүй иргэд

Шалтгаанаар

7.2

12

%7.4

13.1

28.9

31.4

Суралцдаг
Тэтгэвэрт, өндөр настан
Хүүхэд асарсан
Хөгжлийн бэрхшээлтэй
Гэрийн ажилтай
Бусад

Эдийн засгийн идэвхгүй хүн ам
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» ТөСөл 
Засгийн газраас Боловсролын 
тухай хуульд нэмэлт, 
өөрчлөлт оруулах тухай 
хуулийн төслийг УИХд 
өргөн барилаа. УИХ энэ оны 
дөрөвдүгээр сарын 14ний 
өдөр Боловсролын тухай, 
Дээд боловсролын тухай 
хуульд нэмэлт, өөрчлөлт 
оруулж баталсан билээ. Үүнтэй 
холбоотойгоор хуулийн зарим 
зүйл, заалтыг хэрэгжүүлэх 
боломжгүй нөхцөл байдал бий 
болоод байгаа аж. 

» ХЭлЭлцЭЭр
УИХаас Дэлхийн худалдааны 
байгууллага байгуулах тухай 
Марракешийн хэлэлцээрт 
нэмэлт, өөрчлөлт оруулах 
тухай протоколд Монгол Улс 
нэгдэн орох тухай хуулийг 
баталлаа. Дэлхийн худалдааны 
байгууллагын гишүүн 
орнуудын гуравны хоёр нь 
буюу 110 гишүүн орон нэгдэн 
орсноор уг хэлэлцээр хүчин 
төгөлдөр болох аж. Энэ сарын 
11ний байдлаар Дэлхийн 
худалдааны байгууллагын 
гишүүн 164 орноос 96 улс 
нэгдэн ороод байгаа юм 
байна. 

» БҮлЭГ 
УИХын гишүүн О.Баасанхүү, 
Ж.Батзандан, Н.Энхболд, 
Д.Цогтбаатар, Д.Сарангэрэл, 
Х.Нямбаатар, Н.Амарзаяа, 
М.Билэгт нар Гэр бүлийн 
хүчирхийлэлтэй тэмцэх 
лобби бүлгийг байгуулсан 
тухай албан бичгээ спикерт 
хүргүүлсэн байна. Энэхүү 
лобби бүлэг нь гэр бүлийн 
хүчирхийлэлтэй тэмцэх, хууль 
тогтоомжийг боловсронгуй 
болгох, бүтэц зохион 
байгуулалт, тогтолцоог 
орчин үеийн шинэ шатанд 
гаргах, асуудлыг судлах, 
шаардлагатай хөрөнгө санхүүг 
УИХаар батлуулах зорилготой 
ажээ. 

» ҮҮрЭГ 
Ерөнхий сайд Ж.Эрдэнэбат 
хотын цас, мөсний 
цэвэрлэгээний чиглэлээр 
оюутан, ажилгүй иргэдэд 
тодорхой хэмжээний талбайг 
хуваарилж, түүнд нь тохирсон 
ажлын хөлсийг нь өгч, цагийн 
ажил эрхлэх боломж олгох 
замаар дайчилж ажиллуулах 
үүргийг нийслэлийн Засаг 
дарга бөгөөд Улаанбаатар 
хотын захирагч С.Батболдод 
өглөө.

ЗГМ ТОВЧхОН

ТоДрУУлГА & ЗАлрУУлГА 

Уншигч та манай сонины мэдээ, 
нийтлэл, сурвалжлагатай холбоотой 
тодруулж, залруулах шаардлагатай 

санал, хүсэлт байвал 

› oped@zaSag.co

Утас: 99901526 хаягаар бидэнтэй 
холбогдоно уу. 

УЛСыН Их хУРАЛ

Гишүүд эдийн 
засгийн хямралаас 
гарахын тулд 
шийдэмгий алхам 
хийхээс өөр аргагүй

Б.Даваатогтох
@datoZGM

Б.Ганбаяр / ЗГМ©

Эдийн засгийг эмчлэх 
“жор”-ыг баталлаа

Засгийн газраас эдийн 
засагт үүссэн хүндрэлүүдийг 
богино хугацаанд шийдвэрлэх 
зорилгоор Эдийн засгийн 
хүнд рэлийг даван туулах, 
тогтворжуулах хөтөлбөрийн 
төслийг УИХд өргөн мэдүүлсэн. 
Тэгвэл уг хөтөлбөрийг УИХ
аас баталлаа. Ингэхдээ Эдийн 
засгийн хүндрэлийг даван 
туулах, тогтворжуулах хөтөлбө
рийн нэрийг өөрчилж, Эдийн 
засгийг сэргээх хөтөлбөр болгов. 

Хөтөлбөрийн хү рээнд 
бод  логын 56 арга хэмжээ 
хэрэг жүүлнэ. Тухайлбал, уул 
уурхайн бус салбарын экспортын 
орлогыг нэмэгдүүлэхийг 
чухалчилжээ. Мөн сүү, сүүн 
бүтээгдэхүүний үйлдвэрлэлийг 
нэмэгдүүлэхийн зэрэгцээ 
мах, махан бүтээгдэхүүний 
боловсруулах үйлдвэр барих 
аж. Үүнээс гадна арьс ширийг 
экотехнологиор иж бүрэн, гүн 
боловсруулж, эцсийн бүтээг
дэхүүн үйлдвэрлэх үйлдвэрийг 
байгуулна гэв. Түүнчлэн хөрш 
орнуудтай хийх худалдааг 
өргөжүүлж, дамжин өнгөрөх 
тээвэрлэлтийн хүчин чадлыг 
нэмэгдүүлэхийн сацуу кази
ногийн үйл ажиллагаа эрхлэх 
эрх зүйн орчныг бүр дүүлэхээр 
болжээ. Ингэснээр эдийн засгийг 
төрөлжүүлэх суурь тавигдана 
хэмээн үзсэн байна.

Мэдээж уул уурхайн салбарын 
өсөлтийг хэрхэн хангах асуудлыг 
орхигдуулаагүй. Тодруулбал, 
стратегийн ач холбогдол бүхий 
ордуудыг эдийн засгийн эргэлтэд 
оруулахын зэрэгцээ газрын 
тос болон зэсийн баяжмал 
боловсруулах үйлдвэр байгуулах 
ажлыг эхлүүлэх аж. Мөн нүүрс 
угаах, гүн боловсруулах, 
нүүрс  ний нийлэг хий гаргах 
үйлд вэр байгуу лахыг бодлогоор 
дэмжихээр хөтөлбөртөө тус
гажээ.

Уул уурхайн бус салбарын 
экспортын орлогыг нэмэгдүүлж, 
дэд бүтцийн бүтээн байгуу
лалтыг эрчимжү үлснээр 
экспортын бүтээгдэхүүний 
өрсөлдөх чадвар нэмэгдэж, эдийн 
засгийн бүтэц сайжирна хэмээн 
үзсэн байна. Ингэснээр эдийн 

засгийн бодит өсөлт 2018 онд 5.1, 
2019 онд 7.1 хувьд хүрч өсөхөөр 
байгаа аж. Мөн боловсруулах 
салбар 20172019 онд дунджаар 
6.3, 2019 оноос 10 гаруй хувиар 
өсөх боломж бүрдэхээр байгааг 
уг хөтөлбөрт онцолжээ. Төсөл 
хөтөлбөрүүдийг хэрэгжүүлснээр 
дунд хугацаанд буюу 20172019 
онд жилд дунджаар 20 орчим 
мянган ажлын байр шинээр бий 
болж, ажилгүйдлийн түвшин 

2019 оны эцэс гэхэд найман 
хувиас ихгүй болж буурахаар 
байгаа тооцоог ч гаргасан байна. 

Уул уурхай, хөдөө аж ахуй, 
боловсруулах үйлдвэрлэл, эрчим 
хүчний салбарт хэрэгжүүлэхээр 
тусгагдсан томоохон төслүүдийн 
нөлөөгөөр экспорт нэмэгдэж 
2019 онд 5.4 тэрбум ам.долларт 
хүрэх төлөвтэй байгаа аж. 
Бүтээн байгуулалтын хэрэгцээг 
дагаж импорт 2019 онд 5.5 

тэрбум ам.доллар болох, гадаад 
худалдааны нийт бараа эргэлт 
10.9 тэрбум ам.долларт хүрч 
өсөхөөр байгааг тодотгожээ. 
Гэхдээ дээрх хөтөлбөрийг бүрэн 
хэрэгжүүлж байж ийм “амжилт”
д хүрэх аж.  

Хэлэлцүүлгийн шатанд УИХ
ын гишүүдээс гаргасан зарим 
саналыг тусгав. Тухайлбал, 
төрөөс бизнес эрхлэгчдэд олгож 
байгаа тусгай зөвшөөрлийн тоог 

гурав дахин цөөрүүлж, гадаадын 
зах зээлд экспортлох боломжтой 
программ хангамж, техник 
хангамжийн үйлдвэрлэлийг 
хөгжүүлэхээр боллоо. Мөн 
олон улсын байгууллагуудаас 
гаргадаг зээлжих зэрэглэл, 
бизнес эрхлэлт, өрсөлдөх чадвар, 
хөрөнгө оруулалтыг татах чадвар 
зэрэг индексүүдийг сайжруулах 
чиглэлд анхаарахаар болсон 
байна.  

С.БаТБОлд: ОнОшийг 
Зөв ТОдОрхОйлОх 

ёСТОй
Засгийн газрын зүгээс 

эдийн засгийн хүндрэлийн 
шалтгааныг дэлхийн зах зээл 
дээрх түүхий эдийн үнийн уналт, 
валютын хомсдолтой холбон 
тайлбарлаж байна. Зөв онош 
тавьж чадсан, эсэхийг тодорхой 
болгох хэрэгтэй. Гаднын 
хөрөнгө оруулагчид Монгол 
Улсын Засгийн газар өнгөрсөн 
дөрвөн жил хариуцлагагүй, 
хууль хэрэгжүүлдэггүй, төс
вийн сахилга батгүй, хэлсэн 
амандаа хүрдэггүй, итгэл 
алддаг байсныг эдийн засгийн 
хүнд рэлийн үндсэн онош гэж 
үзэж байна. Иймд өнөөгийн 
эдийн засгийн хүндрэлтэй 
нөхцөлд Грек зэрэг орны адил 
огцом нэг хоёр төсөл, “стандарт 
бус” арга хэмжээнүүдийг 
авч хэрэгжүүлэхээс илүүтэй 
хүнд рэлийн шалтгаанаа зөв 
тодорхойлж, төсвийн сахилга 
бат, хариуцлагыг өндөржүүлэх 
хэрэгтэй. Мөн ОУвС болон бусад 
улс оронтой хамтран хөрөнгө 
оруулагчдын итгэлийг буцаан 
олж авах ёстой. Түүнчлэн дунд 
болон урт хугацааны хөтөл
бөрийг бодитой ажил болгож, 
хэрэгжүүлэх арга замыг 
хөтөл бөртөө тусгаж, нэгдсэн 
стандарттай болох хэрэгтэй.

З.наранТУяа: хүрэх үр 
дүнг ТОдОрхОй БОлгОх 

хэрэгТэй
Эдийн засгийн хүндрэлийг 

даван туулах, тогтворжуулах 
хөтөлбөр оновчтой, тоймтой 
хэдэн чиглэлд фокусласан, 
хүрэх үр дүн, хэмжих 
үзүүлэлт нь тодорхой ажил 
хэрэгч, биелэгдэхүйц баймаар 
байна. Засгийн газраас өргөн 
мэдүүлсэн хөтөлбөрт маш 
олон ажлын жагсаалт л байна. 
Магадгүй энэхүү хөтөлбөрийг 
хэрэгжүүлснээр хүндрэлээс 
гарна гэдэгт бид эргэлзэж 
байгаа. Эрх баригчид зөвхөн нэг 
тулгуурт эдийн засгаа л яриад 
байна. Олон тулгуурт эдийн 
засгийн тогтолцоонд шилжих 
ёстойг бид бүгд харлаа шүү дээ. 
Эдийн засгийн цогц бодлого 
харагдахгүй байна. Товчхондоо, 
Засгийн газрын 100 хоногийн 
тайлан шиг хий хоосон ажил 
болно. 

д.ЦОгТБааТар: хүндрэл 
БУС, хяМралТай 
ТэМЦэж Байна

Эдийн засгийн хүндрэлийг 
даван туулах, тогтворжуулах 
хөтөлбөрт эдийн засаг өснө гэсэн 
төсөөлөл хэтэрхий өөдрөг байна. 
Өнөөдрийн байдлаар бид эдийн 
засгийн хүндрэл бус, хямралтай 
тэмцэж байна. Хямралыг 
үүсгэсэн учир шалтгаантай 
тэмцэхгүй бол хямрал дахиад 
давтагдана. Тиймээс төрийн 
тогтолцоо, бүтцийн өөрчлөлтийн 
асуудал орж ирэх ёстой. Монгол 
Улс хямралаас гарна гэхээр бид 
зөвхөн эдийн засаг, мөнгөний 
болон хүүгийн бодлого гэж 
яриад байна. 

Харин ч төрийн бүтэц 
өөрчлөлт шинэчлэлийн асуудлаа 
ярих ёстой. Тэр дундаа төрийн 
байгууллагын тогтвортой, 
цомхон байдлыг хангах эрх зүйн 
орчин бий болгох шаардлагатай. 
Хэдэн тоотой зууралдаад байх 
юм. Монголд байгаа нөөц хөрөнгө 
багассан. Буцаад арвижуулахын 
тулд гаднын хөрөнгө оруулалт 
татах тал дээр ажиллах ёстой. 
Гэтэл одоо зээлийн асуудалд 
илүү анхаараад байна. Зээл 
хэдийгээр хөнгөлөлттэй ч буцаад 
төлдөг шүү дээ. Тиймээс гаднын 
хөрөнгө оруулалтын орчноо 
сайжруулах тал дээр анхаарах 
хэрэгтэй.

Ц.ЦОгЗОлМаа: дОТООд 
нөөЦ БОлОлЦООгОО 
ашиглах хэрэгТэй

Эдийн засаг хүнд байгаа нь 
ард иргэд болон шийдвэр гаргах 
түвшнийхний санааг зовоож буй 
асуудал болсон. Эдийн засгийн 
асуудал хэлэлцэж, шийдвэрлэх 
гэж буй үед бодит байдал чухал 
нөлөөтэй. Манай улсын эдийн 
засгийн төлөвлөлт цаасан дээр, 
уламжлагдаж ирсэн арга бари
лаараа л яваад байна. Төсөв 
хямралтай үед инфляцийг 20 
хувиар танах зэрэг арга барилаар 
явж байгаа. 

Яг энэ замаараа бид өнөөгийн 
үүсээд буй эдийн засгийн 
хямралыг давах боломжгүй. 
Тиймээс төлөвлөлт, арга 
барилаа өөрчлөх хэрэгтэй. Нэг 
ёсондоо эдийн засгийн томоохон 
шинэчлэл хийх шаардлагатай 
байна. Засгийн газар 1.8 жилийн 
дотор эдийн засгийн бусад эх 
үүсвэрийг суд лаасай. Гаднаас 
хөрөнгө оруулалт татаж байж л 
эдийн засгаа сэргээх боломжтой 
мэт ярих юм. 

Гэтэл дотоод нөөц бололцоо, 
эх үүсвэрээ ашиглаж эдийн 
засгаа солонгоруулах арга 
замыг хаймаар байна. Мэдээж 
хөрөнгө оруулагчдыг татах нь 
зөв. Гэхдээ эрх зүйн тогтвортой 
үйл ажиллагаатай болох ёстой. 

Энэхүү хөтөлбөрт УИХ-ын гишүүд ямар байр суурьтай байгааг сонирхсон юм.

Засгийн газрын хуралдаанаас 
Үндсэн хуульд нэмэлт, өөрчлөлт 
оруулах, эсэх асуудлыг судлах 
Ажлын хэсэг байгуулахаар 
шийдвэрлэсэн. Энэ талаар 
Хууль зүй, дотоод хэргийн сайд 
С.Бямбацогтоос дараах зүйлийг 
тодрууллаа. 

-үндсэн хуульд нэмэлт, өөрч-
лөлт оруулах, эсэх асууд лыг 
судлах ажлын хэсгийг ахлаж 
ажиллахаар боллоо. үндсэн 
хуульд нэмэлт, өөрч лөлт 
оруулах зайлшгүй шаард лага 
байгаа гэж харж байна уу?

Үндсэн хуульд нэмэлт, 

ЗГМ: ТОДРУУЛГА

С.Бямбацогт: Үндсэн хуульд өөрчлөлт оруулах зайлшгүй шаардлагатай

Б.Тогтох
ЗГМ

өөрчлөлт оруулах шаардлагатай, 
эсэх асуудлыг судлаж, санал 
дүгнэлтээ Засгийн газарт танил
цуулах үүрэг бүхий ажлын 
хэсгийг байгуулахаар боллоо. 
ажлын хэсгийг Засгийн газрын 
Хэрэг эрхлэх газрын дарга 

Ж.Мөнхбат бид хоёр хариуцаж 
ажиллахаар болсон. МаНын 
болон Засгийн газрын үйл 
ажиллагааны мөрийн хөтөлбөрт 
Үндсэн хуульд нэмэлт, өөрчлөлт 
оруулахаар тусгасан байгаа. 
Гэхдээ энэхүү асуудлыг ард 
түмнээсээ асууж шийдэхээр 
тусгасан. Шинэ Үндсэн хууль 
батлагдаад 24 жил өнгөрч байгаа. 
Энэ хугацаанд Үндсэн хуулийн 
алдаа болон онооны талаар ард 
иргэд маань тодорхой ойлголттой 
болсон. Үндсэн хуульд өмнө нь ч 
өөрчлөлт оруулж байсан. 

Тухайлбал, 2000 онд дор
дуулсан долоон өөрчлөлт 
хэмээн нэрлэгддэг өөрчлөлтийг 
хийсэн байдаг. Энэ мэт зүйлээс 
эхлүүлээд засаж, сайжруулах 
зүйл байгаа гэж 2008 оноос 
хойш ярьж байна. Энэ хүрээнд ч 
Үндсэн хуульд нэмэлт, өөрчлөлт 
журмын тухай хуулийг баталсан. 
Ингэснээр Үндсэн хуульд 
нэмэлт, өөрчлөлт оруулахад 
босго, шалгуур нь өндөр болсон. 
Тухайлбал, Үндсэн хуулийг 
УИХын нийт гишүүний 57 буюу 

гуравны хоёроос дээш саналаар 
өөрчлөхөөр болсон гэсэн үг. 
Засгийн газраас байгуулагдсан 
ажлын хэсэг Үндсэн хуульд 
нэмэлт, өөрчлөлт оруулах 
зайлшгүй шаардлага байгаа, 
эсэхийг судална. 

-үе үеийн парламентад үнд-
сэн хуульд нэмэлт, өөрчлөлт 
оруулах ажлын хэсгийг бай-
гуулж байсан. гэхдээ үр дүнд 
хүрч байгаа гүй. үнэм лэхүй 
олон хыг бүрдүүлж байгаа 
Ман энэ удаад үндсэн хуульд 
нэмэлт, өөрчлөлт оруулж чадах 
уу?

УИХын сонгуульд ялалт 
байгуулсан улс төрийн хүчин 
дөрвөн жил засгийн эрх барьдаг. 
Гэхдээ энэ хугацаандаа 1.5 жил 
нь сонгууль хийж, нэг жилд нь 
сонгуульдаа бэлддэг. Өөрөөр 
хэлбэл, хоёр жил хүрэхгүй 
хугацаанд төр улсаа төвхнүүлэх, 
ард иргэдийн амьдралын 
төлөө ажлаа зохицуулж бусад 
хугацаанд нь сонгуульд хэрхэн 
ялах вэ, сонгуулиар яаж ажиллах 
вэ гэдэгт анхаарч ажилладаг 
болсон гэх шүүмжлэл байна. 
Үүнээс харахад, Ерөнхийлөгч, 
УИХ, орон нутгийн зэрэг энэ 
олон сонгууль хэрэгтэй байна уу, 
үгүй юү гэдгээс эхлээд шийдэх 
хэрэгтэй асуудлууд байна. 
Гүйцэтгэх засаглалын эрх мэдэл 
нь УИХаас байнга л бэргэсэн, 
үргэсэн байна. Тийм учраас 
үүнийг судалж, УИХ, Засгийн 
газарт танилцуулж, өөрчлөлт 
оруулах, эсэхийг ард түмнээсээ 
асууж байгаад шийдье гэж үзсэн. 
Хэдийгээр МаН УИХд олонхыг 
бүрдүүлж байгаа ч ард түмэн, 
улс төрийн нам, олон нийтийн 

байгууллага болон эрдэмтэн 
судлаачдаас асууж байж, эцсийн 
шийдвэрийг гаргана. 

-хувь гишүүний хувьд 
та үндсэн хуульд өөрчлөлт 
оруулах шаардлагатай гэж 
үзэж байна уу?

Үндсэн хуульд нэмэлт, 
өөрчлөлт оруулах зайлшгүй 
шаардлагатай байна гэж үздэг. 
Төрийн тогтолцоо асуудалтай, 
эрх мэдлийн хуваарилалт 
оновчтой бус байгааг мэдэж, 
мэдэрч байна. Төрийн бодлого, 
тогтолцоо зөв байж төр улсаа 
төвхнүүлэх, ард иргэдээ сайн 
сайхан амьдруулах нөхцөл 
бололцоо бүрдэнэ шүү дээ.

-ажлын хэсгийн дүгнэлт 
хэзээ гарах вэ?

аль болох ойрын хугацаанд 
буюу энэ намрын чуулганд 
багтааж дүгнэлтээ гаргана. 

-Уих-аас ажлын хэсэг 
байгуулах боломжтой байгаа 
шүү дээ?

Тийм ээ. Энэ тохиолдолд УИХ 
болон Засгийн газар хамтраад 
ажиллаж болно. 

Ажлын хэсэг энэ 
намрын чуулганд 
багтааж дүгнэлтээ 
гаргана

Төрийн тогтолцоо 
асуудалтай, 
эрх мэдлийн 
хуваарилалт 

оновчтой бус байна



онд бага насныхныг хамгаалах 
БЦЖ вак циныг гаргаж авсан 
түүхтэй.

Гэвч одоо ч гэсэн тархалт 
нь дЭМБын анхаарлаас 
мулт   раагүй.  дЭМБ 1991 онд 
сүрьеэ тэй тэмцэх шинэ бодлого 
дэв шүүлж, шууд хяналттай 
богино хугацааны эмчилгээ 
нэвтрүүлсэн нь  архаг шуулалгүй 
эдгээхэд ач тусаа өгсөн.  

 Нийгмийн халдварт өвчин 
гэж онцолдог сүрьеэг эмчлэхэд 
бага биш мөнгө шаарддаг. Эмэнд 
мэдрэг сүрьеэтэй нэг өвчтөний 
хоёр сарын эмчилгээний зардал 
20 ам.доллар. Харин олон эмэнд 
тэсвэртэй архагшсаныг нь 1824 
сарын турш эмчилж байж нянг 
дардаг. Нэг курс эмчилгээний 
зардал гэхэд л 3000 ам.доллар 
байх жишээтэй.  

Манай улс Номхон далайн 
баруун бүсийн 37 орноос 
тархалт өндөртэй долоон орны 
нэгд багтаж байна. Тухайлбал, 
Камбож, Филиппин, вьетнам, 
Хятад, Лаос, Шинэ Гвинейтэй нэг 
эгнээнд бичигдэж байгаа. Гурван 
сая хүрэхгүй хүнтэй манай оронд 
жилд 4200 хүн өвчилдөг бол 20 
сая хүнтэй австралид сүрьеэгийн 
хүндэрсэн хэлбэр жилдээ ганц 
илэрдэг аж. 

 Манай улс тархалт өндөр тэй 
бүсэд хамаарахад хоёр хөр шийн 

нөлөө бас бий. Тухайлбал, 
БНХаУ архаг сүрьеэтэй 2.5 сая 
хүнтэй бол ОХУ Европын бүс 
дэх сүрьеэгийн тархалт өндөртэй 
орны тоонд ордог. 

Мөн эрүүл мэндийн бай гуул 
лагынхны хийсэн су дал гаагаар 
манай улсын халд варт өвчний 
шалтгаант нас баралтын нэг
дүгээрт ордог. Өвч лөгс дийн 
60 хувь нь ууш гины сүрьеэтэй 
байгаа нь ха ниах, най таа хад 
агаараар дамжиж халд варлах 
эрсдэл дагуул дагийг ан хаа
руулдаг. Одоо гийн байдлаар 
манай улсад амьсгалын замын 
халдварт өвчний 40 гаруй хувийг 
сүрьеэ эзэлж байна. Хамгийн 
сүүлийн үеийн мэдээллээр энэ 
оны эхний 10 сарын байдлаар 
3490  тохиолдол бүртгэгджээ. 
Өвчлөгсдийн 70 хувь нь ид 
хөдөлмөрлөх 1644 насныхан 
гэхээр сэтгэл шимширмээр. 

Олон эмэнд дасалтай сүрьеэ ч 
нэмэг дэх хандлагатай болсныг 
эмч нар анхааруулж буй. Иймээс 
энэ эмнэлгийг нүүлгэх яриа 
салбарынхны дунд сон согдох 
болжээ. 

Салбарын сайд нь ч манай 
сонинд ярилцлага өгөхдөө 
нүүлгэх бодолтой байгаагаа 
хуваал цаж байсан. Харин 
өнгөрсөн долоо хоногийн даваа 
гарагаас эхлэн Халдварт өвчин 
судлалын төвийн эмч нарын дунд 
Сүреэ гийн эмнэлгийг нүүлгэж 
магадгүй гэх бор шувуу нисэж 
байгаа аж. 

Тус эмнэлгийн Сүреэгийн 
тандалт судалгааны албаны 
сургалт сурталчилгаа хариуцсан 
их эмч П.Чинбатын хэлснээр 
бол нүүлгэхээр болбол улсын 
төсвөөс чамгүй зардал гарах юм 
байна. Тэрбээр “Олны үг ортой 
байж магадгүй. Нүүлгэнэ гэх 
яриа сонсогдох боллоо. Гэвч төр 
засаг шийдвэр гаргатал удах биз 
дээ. Бас эмнэлгийн ажилтнууд, 
олон нийтийн дунд санал асуулга 
явуулах байлгүй” гэлээ. 

Мөн Сүреэгийн тандалт 
су дал гааны албаны дарга 
П.Янжиндулам “Би 2001 онд 
анагаах ухааны сургууль төгсөж 
ирээд энэ эмнэлэгт ажилласан. 
Тэр үед олон нийтийн дунд 
сүрьеэтэй өвчтөнийг ялгаварлан 
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Сүрьеэгийн эмнэлэг 
“Нарантуул” зах тай 
айлсаж буй нь хэр 
зөв шийдэл вэ гэдгийг 
бодох цаг болжээ

Суурийг нь сэлгэх цаг болжээ

1   
Уг нь Халдварт өвчин судла

лын төв онцгой бүс гэдэг 
ут гаараа алслагдмал байх ёстой. 
Гэтэл зай завсаргүй барилга 
барьж, урд хэсгээр нь баахан 
орон сууцны барилга, худалдаа 
үйлчилгээний төв сүндэрлэсэн. 
Хэтрүүлж хэлбэл, зарим нь 
халдвартын эмнэлгийн хашаан 
дотор амьдрах шахам байна. 
Улаанбаатарын хүн амын 
нягтаршилтай холбоотойгоор 
өнгөрсөн жилүүдэд сүрьеэ улам 
хүрээгээ тэлсээр. 

Эрдэмтэн суутнууд бүтээж 
чадаагүй нэг зүйл нь сүрьеэгийн 
вакцин. дэлхий дахинд БЦЖ 
вакцин хийдэг ч ердөө есөн нас 
хүртэл л дархлаа тогтоодог. 
Тэгэхээр насан туршийн дархлаа 
тогтоож чаддаг гүй гэсэн үг. 
Манай улсын эрүүл мэн дийн 
тулгамдсан асуудлын нэг нь яалт 
ч үгүй энэ өвчин. 

Цухас дурдвал 2000 гаруй 
жилийн тэртээ  эртний Грекийн 
эрдэмтэн Гиппократ нийтлэг 
тохиолддог нэгэн өвчний талаар 
тодорхойлсон юм. 80 мянган 
жилийн тэр тээд амьтнаас хүнд 
анх халдвар ласан гэдэг. Энэ өвчин 
анх Энэтхэг, Хятад, Грек, ромын 
олон хүн амьдардаг нутгуудад 
илүү тархаж байсныг түүхэн 
олдворуудаас батлагддаг. 

XIX зуунд Европын хүн амын 
нас баралтын тэргүүлэх шалтгаан 
болсон эл өвчнийг “Цагаан тахал” 
хэмээдэг байжээ. 1882 онд сүрьеэ
гийн тархалт дийлдэхээ больж, их 
дэгдэлтийн үе гэж үзэх болсон 
юм. Тэр үед Германы эрдэмтэн 
роберт Кох үүсгэгчийг нь анх 
нээснээр хүн төрөлхтөн эмчлэх 
аргатай болсон.

Харин XX зууны эхэнд эм чил
гээ, судалгаа эрчимжиж, 1921 

гадуурхах үзэгдэл их байсан. 
Түүнээс хойш 15 жил болоход  
сүрьеэтэй өвчтөнүүдэд хандах 
нийгмийн ялгаварлан гадуур
халт бараг арилсан гэж хэлж 
болно. Төрөлжсөн эмнэлгийг 
нь тусгаарлачихаар ялгаварлан 
гадуурхах явдал дахиад сэдрэх 
вий гэж болгоомжлох юм. Сүрьеэ 
өвчин оношлогдохоосоо өмнө 
тархах эрсдэл өндөртэй. Нэгэнт 
оношлуулаад эмчилж эхэлсний 
дараа бусдад халдварлах нь 
багасдаг. Тэгэхээр манай кли
никийг нүүлгэх асуудал хөнд вөл 
эхлээд ялгаварлан гадуурхлын 
талаар бодох ёстой байх. 
Нөгөөтэйгүүр том эмнэлгийг 
нүүлгэхэд бага биш зардал 
гарна. Үнэхээр бэл чадал нь 
байгаад өнөөгийн нөх цөлийг 
нь дордуулахгүй байр, тоног, 
төхөөрөмжийн асуудлыг нь 
бүрэн шийднэ гэвэл болох л 
асуудал. Монгол Улсад сүрьеэ 
тархаад байгаадаа гол нь биш. 
Эмнэлгийн бүтцийн хувьд л 
оновчгүй байгаа юм. аймаг, 

орон нутаг дахь нэгж нь өргөн 
хүрээг хамарсан үйл ажиллагаа 
явуулж чадахгүй байна. Сайн 
тал нь одоогийн эмчилгээний 
хяналт шаардлага хангаж байгаа” 
хэмээв. 

Энэ клиникийг нүүлгэх 
асуу дал одоогоор яриа төдий 
байгаа хэдий ч цаашид буурийг 
нь сэлгэх шийдвэр гаргавал 
дургүйцэх хүн бараг л гарахгүй 
биз. Учир нь нийгмийн халдварт 
өвчний тархалтыг бууруулахад 
эмнэлэг нь тусгаарлагдсан байх 
ёстой болов уу. Сүрьеэ бол хоруу 
чанартай өвчин. Тодруулбал, 
нян тоосонд 100 хоног, хөрсөнд 
зургаан сар, усанд 150 хоног 
амьдрах чадвартай, гадаад 
орчинд маш өндөр тэсвэртэй. 
Хүчилтөрөгчтэй орчинд өсч 
үрждэг учраас л эмнэлгийг нь 
зайдуу байлгадаг байж. 

Гэтэл одоо хот дотроо бүр 
айлуудын дунд төвхнө чихөөд 
байгаа нь хэр зөв шийдэл юм 
бол.  

С.Батсайхан / ЗГМ©

Нүүлгэх асуудал 
хөнд  вөл эхлээд 

ял га варлан га дуурх-
лын талаар бодох 

ёстой байх

Боловсрол, соёл, шинжлэх 
ухаан, спортын сайд 

Ж.Бат суурьтай сургалтын 
хөтөл бөрийн тухай ярилцлаа. 

-Сүүлийн үед цөм хөтөл-
бөрийн асуудал хөндөгдөх 
боллоо. Та сур  гуулийг хөтөл-
бөргүй болго чихсон юм уу?     

Юуны өмнө тантай ярилцаж 
буй энэ завшааныг тохиолдуулж 
нийт уншигч, олон түмэн, багш 
нартаа энэ өдрийн мэндийг 
хүргэе. Сүүлийн жилүүдэд 
нийгмийн сүлжээгээр хэн нэгэн 
хүн, эсвэл хэсэг бүлэг хүмүүс 
өөрсдийн хувийн санаа бодол, 
явцуу эрх ашгийн нэрийн 
өмнөөс ярьж, бичиж, бодит 
байдлыг гуйвуулах, харлуулах 
оролдлогыг ихээр хийх болжээ. 
Цөм хөтөлбөрийн тухайд яг л 

ийм зүйл болж байна. 
-Цөм хөтөлбөр гэж юуг 

хэлээд байна вэ? 
Цөм хөтөлбөр гэж байгаа нь 

сургалтын хөтөлбөрийг хэлж 
байгаа юм. Сургалтын хөтөл
бөр гэдгийг дэлхий нийтэд 
англи хэлээр “curriculum” /
карриклиум/ гэж түгээмлээр 
нэрлэдэг. Сургалтын хөтөлбөр 
гэдэг нь сургалтыг зохион 
бай гуулах ажлын удирдамж 
гэсэн үг. Өөрөөр хэлбэл хүн 
төрөлхтөн анги, танхимын 
сургалтын зохион байгуулалтад 
суурилсан сургуулийг байгуулж, 
ажиллуулж эхэлсэн тэр цагаас 
эхлэн сургалтын хөтөлбөр бий 
болсон. дэлхийн хамгийн анхны 
анги, танхимын сургалтын зохион 
байгуулалттай сургууль болох 
Оксфордын их сургууль 1096 
онд ажиллаж байсан бол манай 
улсад анги, танхимын сургалтын 
зохион байгуулалттай анхны 
дунд сургуулийг Сайн ноён хан 

Намнансүрэн 1913 онд нийслэл 
хүрээнд байгуулсан түүхтэй. 
дэлхий дээр анхны сургууль, 
сургалтын хөтөлбөр бий болсон 
тэр цаг үеэс хөгжлийн хэрэгцээ, 
шаардлагын дагуу боловс ронгуй 
болж, өнөөг хүртэл өөрч лөгдөн 
хөгжиж байна. 

Цаашид ч тасралтгүй шинэч
лэгдэн өөрчлөгдөнө. Манай 
улсад 1990ээд оныг хүртэл дунд 
сургуулийн сургалтын хөтөл
бөрийг “Хичээлийн программ” 
гэж нэрлэж байсан. 1998 
оноос бага, дунд боловсролын 
агуулгын стандарттай болж 
сургалтын хөтөлбөрийг “Цөм 
хөтөлбөр” гэж нэрлэсэн. 2004 
оноос цогц чадамжид суурилсан 
бага, дунд боловсролын стандарт 
хэрэгжсэнээр сургалтын хөтөл
бөрийг “агуулгын үлгэрчилсэн 
хүрээ”, 2007 оноос “Үндэсний 
хөтөлбөр”, 2010 оноос “Сур
галтын хөтөлбөр”, 2014 оноос 
“Цөм хөтөлбөр” гэж нэрлэж 

Ерөнхий боловсролын сургалтын хөтөлбөр нь хэн нэгний бус, 
Монголын ард түмний өмч
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байна. 
Одоо хэрэглэж буй ерөнхий 

боловсролын сургуулийн 
сургалтын цөм хөтөлбөр нь 
өмнө үед хэрэглэж байсан бүх 
хөтөлбөрийн ололт амжилтын 
үргэлжлэл, үр дүн гэж хэлж 
болно.  

-гэтэл иргэд цөм хөтөлбөр 
гэж цоо шинэ зүйл бий болгоод 
түүнийг нь алга болгочихсон 
юм шиг ойлгоод байна шүү дээ?

Сургалтын хөтөлбөр бол 
нэг талаасаа шинжлэх ухаан. 
Ерөнхий боловсролын сургуульд 
шинжлэх ухаанаар нотлогдсон, 
батлагдсан үнэнийг л заадаг. 
Менделеевийн үелэх систем, 
дарвины хувьслын онол, 
Ньютоны таталцлын хууль, 
Пифагорын теорем, шулууны 
аксиом гэх мэт шинжлэх ухааны 
үнэнийг өөрөөр заах, тайлбарлах 
ямар ч боломжгүй. Монголд ч, 
өөр оронд ч ялгаагүй шинжлэх 
ухаанд тулгуурласан сургалтын 
хөтөлбөрийг хэрэглэнэ. Өмнө нь 
ч үүнийг судалж байсан, зааж 
байсан. Одоо ч судалж байгаа, 
цаашдаа ч судална, заана. Энэ 
бол хөдлөхгүй, үгүйсгэгдэхгүй, 
өөрчлөгдөхгүй. 

Харин шинэ мэдлэг, ойл
голтоор баяжина, хөгжинө. Энэ 
утгаараа сургалтын хөтөлбөр 
бол хүн төрөлхтний оюун санаа, 

шинжлэх ухааны үнэт зүйлсэд 
суурилсан дэлхий нийтийн өмч 
юм. Шинжлэх ухааны үнэн 
бодитой мэдлэг, туршлагад 
суурилан хүүхдийг хөгжүүлдэг,  
ертөнцийг таньж мэдэх, мэдлэг 
бүтээх арга ухаан, чадварт 
сургадаг. Боловсрол судлал, 
сэтгэл судлал, дидактикийн 
шинжлэх ухааны онол, арга зүй, 
туршлагад тулгуурлаж, хүүхдийг 
сургаж, суралцуулж, хөгжүүлдэг. 
Хөгжлийн хэрэгцээ, шаардлагын 
дагуу сургалтын хөтөлбөрийн 
арга зүй байнга баяжин хөгжиж 
байдаг. Уламжлалт сургалтад 
багш зааж сургадаг байсан бол 
орчин үед суралцагч өөрийн 
идэвхтэй үйл ажиллагаагаар 
мэдлэг, чадвараа бүтээдэг 
онолын чиглэлийг баримталж 
байна. 

Шинжлэх ухааны ойлголт, 
мэдлэгийг хүүх дэд мэдлэг, ур 
чадвар болгох ажлыг боловсрол 
судлаач, сэтгэл судлаач, 
дидактикийн болон салбар 
шинжлэх ухааны эрдэмтэд, 
судлаач, багш нар хөгжлийн 
хэрэгцээ, шаардлагын дагуу 
уламжлан хөгжүүлж, шинэчилж 
байдаг. 

Энэ утгаараа сургалтын хөтөл
бөрийг бүхлээр нь үгүйсгэж, бас 
цоо шинээр зохиодог, бүтээдэг 
гэдэг ойлголт бол бүр байхгүй. 
Өнөөдөр манай оронд хэрэглэж 
буй сургалтын хөтөлбөр нь 
манай улсын үе үеийн эрдэмтэн 
судлаачид, багш нарын нөр их 
хөдөлмөрийн үрээр бий болж, 
уламжлан хөгжиж байгаа 
зүйл. Тухайлбал, өнөөдрийн 
хэрэглэж байгаа сургалтын 
хөтөлбөр нь Б.долгормаа, 
Г.Батсүх, Б.Бор, Э.раднаа, 
д.Санжжав, Ш.Шагдар, Л.Жамц, 
д.адъяа, д.Шагдар, Н.Жадамба, 
д.дашхүү, Б.Жадамба, Н.Бэгз, 
Г.Содномваанчиг, С.дүнчээ, 

С.Батхуяг, У.доёд, Б.Бурмаа 
Н.Нэргүй зэрэг үе үеийн олон 
зуун сурган хүмүүжүүлэгч, 
эрдэмтэн, судлаач, багш нарын 
ажлын үр дүн, тусгал нь гэж 
ойлгож болно. 

Энэ өдрүүдэд Боловсролын 
хүрээлэн, Багшийн мэргэжил 
дээшлүүлэх институтийн 
үүсэж хөгжсөний 60 жилийн 
ой тохиож байна. Мөн МУБИС 
байгуулагдаад 65 жил, МУИС 
байгуулагдаад 74 жил болжээ. 
Үндэсний боловсролын эрдэм, 
шинжилгээ, судалгаа, арга зүй, 
сургалтын эдгээр байгууллага 
үүссэн цагаасаа эхлээд үе үеийн 
сургалтын хөтөлбөрийг судалж, 
хөгжүүлж, боловсронгуй болгож 
ирсэн. Эдгээр байгууллагын 
түүх нь сургалтын хөтөлбөрийн 
хөгжилтэй шууд холбоотой. Энэ 
утгаараа ерөнхий боловсролын 
сургалтын хөтөлбөр нь хэн 
нэгний бус, Монголын ард 
түмний өмч байдаг юм. 
Боловсролын хүрээлэн сургал
тын хөтөлбөрийг судлах, 
боловсронгуй болгох эрдэм, 
шинжилгээ, судалгааны ажлыг 
өмнө нь хийж байсан, одоо ч 
хийж байгаа, цаашдаа ч хийнэ. 
Сургалтын хөтөлбөрийн эрдэм 
шинжилгээ, судалгааны ажлыг 
байнга, тасралтгүй хэрэгжүүлэх 
нь Боловсролын хүрээлэнгийн 
хуулиар олгогдсон эрх, бас үүрэг 
юм.

-Тэгвэл манай сургалтын 
хөтөлбөр одоо ямар түвшинд 
байна вэ?

Сүүлийн жилүүдэд манай 
эрдэмтэн, судлаач, багш нар 
ерөнхий боловсролын сургалтын 
хөтөлбөрийг хөгжингүй орны 
сургалтын хөтөлбөрт тавьдаг 
шаардлагын түвшинд хүргэхээр  
ажилласаар ирсэн. Үр дүн ч гарч 
байна. 

5

Дэлхийн шилдэг 
100 сургуульд 

164 хүүхэд элсэн 
орсон нь Монголын 
сургалтыг харуулах 

баримт

Б.Сүрэн
ЗГМ
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нэг. хельСинкийн 
ЗарчМУУд алдагдлаа
одоогоос 41 жилийн тэртээ 

1975 оны наймдугаар сард 
хельсинк хотноо Европын 
аюулгүй байдал, хамтын 
ажиллагааны асуудлаарх 
Төгсгөлийн баримт бичигт 
гарын үсэг зурсан. Тэр үеийн 
Европын 33 улс, дээр нь анУ, 
канад оролцоод 35-уулаа түүнд 
гарын үсэн зурж, сондгой, 
зожиг, коммунист албани 
түүнд оролцоогүй. 1945 онд 
дэлхийн II дайн дараах  түүхэн 
үеийг зурагласан “Ялтын энх 
тайван”-ы хөгжлийн оргил үе нь 
ийнхүү Финландын нийслэлээр 
овоглосон билээ. Гэхдээ тэр үед 
Европ, улмаар дэлхий ертөнц 
«социалист-капиталист» буюу 
«ардчилсан-тоталитар» хэмээн 
хоёр ертөнцөд хуваагдаад үзэл 
суртлын тэмцэлд хөл алдсан 
байсан ба харин хельсинкэд үзэл 
суртлын маргааныг хойш тавьж, 
тэр хуваагдлаа Төгсгөлийн 
баримт бичигтээ тусган зааж 
өгөхөөс зайлсхийсэн нь дэвшил 
байлаа. хельсинк хотыг сонгож 
авсан нь Төвийг сахисан 
Финландад чухам тохирсон 
үүрэг байсан ба Өрнө-дорнын 
аль нь ч биш улс байхад хожмын 
хэрүүл маргааныг гэтэлгэнэ гэж 
үзсэнийх билээ.

нэгэнтээ л 1945 онд Ялта, 

Дэлхийн шинэ дэг: 
"хельсинк", Балтик, Арктик

потсдамд дайны дараах дэлхийн 
дэгийг хэлэлцэн тогтсон юм 
бол хельсинкэд ингэж ёсорхох 
хэрэг байсан уу гэх мэтгэлцээн 
өрнөдөг. «дэлхийн хувьсгал»-
ын тухай коммунист мөрөөдлөө 
Зөвлөлтийн эвслийнхэн таягдан 
хаяж, газар зүйгээр өргөжин 
тэлсэн өөрийн эвслийн (эЗхТЗ, 
Варшавын гэрээ) хилээ хүлээн 
зөвшөөрч, түүнийхээ статус-
квог авч үлдэх асуудал тэдэнд 
тулгарчээ. хэчнээн мөрөөдөөд 
Өрнөд Европт – Франц, бельги, 
итали, нидерланд, Швед, 
данид ... коммунист хувьсгал 
дэгдэхгүй, цаадуул нь комму-
нистуудад хэзээ ч итгэл өгөхгүй, 
нөгөө талаасаа өөрсдийнх нь 
хил дотор ч коммунизмын 
эсрэг, москвагийн эсрэг хэд 
хэдэн удаа бослого тэмцэл 
өрнөчихсөн, ийм нөхцөлд 
Европын коммунист блокийг 
эсэн мэнд авч үлдэхийн тулд 
хельсинкэд ёсорхохоос аргагүй 
байсан биз ээ.

Өрнөд Европын орнуудад 
1960-аад онд элдэв тэмцэл 
өрнөсөн. Тэр нь москваг шүтсэн 
гэхээсээ дайныг эсэргүүцсэн 
«зүүний», анархи-либертар, 
пацифист уриа бүхий хөдөлгөөн 
байснаас бус, нийгмийн 
байгууллыг халах, анУ-аас 
холбоотны харилцаагаа таслах 
талаар ганц ч үг ган хийгээгүй 
юмсанж. СССр-т өөрийн 
нийгмийн загварын реформын 
эхлэл нь «бодит социализм» гэх 
нэрийн дор явагдаж байв.

хел ьси н к и й н т эрхү ү 
хэлэлцээрт өвөр хоорондоо 
холбоо бүхий гурван багц 
асуудлыг, тухайлбал төр-
улс төрийн, худалдаа-эдийн 
засгийн, хүмүүнлэг-эрх зүйн 
асуудлыг тусгаж, улс орнууд 
нь нийгмийн байгуулал үл 
харгалзан суурь зарчмуудаа 
м ө р д ө ж  а ж и л л а х а а р 
амалцгаажээ. хэрэг дээрээ 
тэр нь өрнөдийн улс төрийн 
ухааны эрдэмтдийн мөрөөдөл 
болох «конвергенц» онолын 
тусгал байж, коммунист эвслээс 
академич Сахаров мэтийн ганц 
нэг тэрслүү үзэлтэн түүнийг нь 
шимтэн тосож авсан билээ.

эдийн засгийн асуудлаарх 
багцад бүр ч ноцтой заалтууд 
далд нуугдаж байлаа. Евро-
пын эдийн засгийн хамтын 
н и й г э м л э г  (ө н ө ө г и й н 
Европын холбоо), эЗхТЗ хоёр 
халз уралдахгүй ч хамтын 
ажиллагаанд саад учруулдаг 
элдэв хоригуудаа зөөлрүүлнэ, 
чөлөөт худалдааг дэмжинэ, 
бизнесийн ажил хэрэгч хэлхээ 
холбоог дэмжинэ хэмээн 
амалсан нь хожмын ноцтой 
үр дагаврын эхлэл байв. 
барууны капиталист нийгэмтэй 
өөрсдийгөө харьцуулж үзээд 
хоцрогдсоноо мэдрэх гэгч 
аюулыг нийгэмд авчрах эхлэл 
тэр боллоо. «коммунизмын 
бүтээн байгуулагчид» америк, 
канадаас үр тариа авах дээрээ 
туллаа. Технологи, гэр ахуйн 
цахилгаан техник нойл заасныг 
мэдлээ. хариуд нь өгье гэхнээ 
Сибирийн эрчим хүчний эх 
үүсвэрээс өөр юу ч байхгүй, 
түүнийгээ Европын зах зээл рүү 
гаргаж эхэллээ. анУ, британид 
эхлэн туршсан эдийн засгийн 
либертар загварыг Европ, 
дараа нь дэлхий дахинаараа авч 
мөрдсөн бол СССр ба дорнод 
Европт хэрэгжүүлсэн төвлөрсөн 
төлөвлөгөөт социалист эдийн 
засгийн загвар, нийгмийн 
халамжийн төр зөв зүйтэйгээ 
нотлон харуулж чадаагүй юм.

хүмүүнлэг-эрх зүйн гурав 
дахь багц нь бүр ч ноцтой гэмээр 
уршиг дагуулахаар байлаа. 

иргэншил, соёл хоорондын 
хэлхээ холбоо, солилцоо. 
Өрнийнхний урлагийн бүтээл, 
рок-поп хөгжим, кино, ном 
зохиол, сэтгүүл, реклам соронз 
мэт СССр ба дорнод Европын 
коммунист орнуудын залуу-
чуудыг алмайруулав. хориглож 
хүчрэхгүйгээс гадна өөрийнх 
нь рок-поп урлаг өөрийнх 
нь коммунист-эх оронч 
хүмүүжлийн эсрэг чиглэж 
эхлэв. Залуус баруун руу 
шимтэх нь их болжээ. эрх зүйн 
хувьд коммунист эвсэл юунд 
өөрсдийгөө барьцаалуулснаа 
мэдсэнгүй. “олон улсын эрх 
зүйн дагуу, энх тайвны арга 
замаар, хэлэлцэн тохирч 
байж хил хязгаарыг өөрчилж 
болно” хэмээн заасныг алс 
хэтийн, бараг хэзээ ч бүтэхгүй 
заалт хэмээн Зөвлөлтийн эрх 
баригчид үзжээ. нэгэнтээ л эрх 
баригч дэглэм гэж байгаа бол 
төр улсынхаа нутаг дэвсгэрийн 
бүрэн бүтэн байдал, бүрэн эрхт 
байдлыг хамгаалчихаж дөнгөнө 
хэмээн төсөөлжээ.

энд бас нэг алдсан зүйл 
бол, хүний эрхийн тухай 
заалтууд байлаа. хэлэлцээрт 
нэгдсэн улс орнууд хүний 
эрхийг хүндэтгэнэ, сэтгэн 
бодох, жудагтай байх, шашин 
шүтэх, итгэл үнэмшилтай 
байхыг оролцуулсан үндсэн 
эрх чөлөөг хүндэтгэнэ хэмээн 
заасныг коммунист эвслийнхэн 
мэдсээр байж гарын үсгээ зурж, 
өөрсдийгөө барьцаалуулжээ. 
москвад “хельсинкийн бүлэг” 
гэгч байгуулагдаж, Төгсгөлийн 
баримт бичгийг СССр-т ягштал 
мөрдөж байгаа, эсэхэд хяналт 
тавьж эхлэв. эрх баригчид 
нь түүнийг цагдан, мөрдөж 
мөшгив. Зөвлөлт холбоот Улсад 
тэрс үзэлтнүүдийн хөдөлгөөн 
өрнөжээ. хүний эрхийн 
шаардлагууд ар араасаа хөвөрч, 
тэр шаардлага нь 10 жилийн 
дараа «перестройкийн эрин үе» 
болж даамжирлаа.

ийнхүү олон улсын эрх 
зүй, хүмүүнлэгийн зарчмууд, 
соёлын солилцоо нь улс төр-
үзэл суртлынхаа цаад хязгаарыг 
давлаа. Зөвлөлтийн эвслийнхэн 
цэрэг-зэвсэг пуужингаар 
ялагдал хүлээсэнгүй, харин 
рок-хөгжим, холливудын 
кино, жийнсэн өмд, бохь, кока-
колагаар ялагдал хүлээлээ. 
коммунист иргэншилд татан 
дагуулах увдис дутжээ. 
итгүүлж үнэмшүүлж ч чадсан-
гүй. «Зөөлөн хүчний бодлого» 
илт үгүйлэгдлээ. дотооддоо 
СССр нь коммунист намаа 
булшилсан явдал зүүний үзэл 
суртлын глобал хямралыг 
ийнхүү нөхцөлдүүлсэн юм. 
ЗхУкн сулрахын хэрээр 
дорнод Европын эрх баригч 
коммунист намууд толгой 
дараалан ялагдаж дампуурлаа.

үр дүн нь Европт «ялтын» 
хил нуран уналаа. дэлхийн 
коммунист эвсэл задран уналаа. 

даян дэлхийн коммунист-
ажилчны хөдөлгөөн үгүй 
боллоо.

хОёр. ЗОвСОн ОрОС
пост-Зөвлөлтийн орос 

шинэ, глобал ертөнцөд 
интеграцчилагдах гэж 1990-ээд 
онд байдгаараа мэрийлээ. 
хельсинкэд Төгсгөлийн баримт 
бичигт гарын үсэг зурснаас 
хойш 40 гаруй жил өнгөрөхөд 
эргээд харвал өнөөгийн орос 
нь «намжмал байдал»-ын 
үеэсээ хойших  хамгийн таагүй 
харилцааг Европын орнуудтай 
хөгжүүлж (хөгжүүлэх ч гэж 
дээ, торгоож байна) байна. 
хельсинкийн бага хуралд 
оролцогсдоос олон улс орон 
(СССр, Чехословак, Югослав) 
тарж бутарсан ба эсрэгээр 
хбнГУ, бнаГУ нэгдэж 
нийлжээ. Тарсан ба нэгдсэн 
шинэ улсуудын эрх баригчид нь 
хельсинкийн зарчмуудад үнэнч 
байгаагаа андгайлж, ялангуяа 
нутаг дэвсгэрийн бүрэн бүтэн 
байдлыг харилцан хүндэтгэнэ 
хэмээн уриалдаг. Тэгвэл крымыг 
2014 онд орост нэгтгэсэн нь урьд 
хожид үзэгдээгүй шинэ үзэгдэл 
болжээ. Зарим нутаг дэвсгэр 
хүлээн зөвшөөрөгдөөгүй, 
хагас хүлээн зөвшөөрөгдсөн 
улс (косово, приднестровье, 
нагорно-карабах, абхаз, Өмнөд 
осет, луганск, донецк) болж 
өөрсдийгөө зарлажээ. энэ нь 
ч хельсинкийн зарчмуудын 
эсрэг юм. крымыг орост 
нэгтгэсэн, донбассыг Украины 
эсрэг босгосны гайгаар орос 
нь Европын бусад улс орныхоо 
эсрэг өөрсдийгөө сөргүүлэн 
тавьжээ. хариу нь хатуухан 
бууж, эдийн засгийн санкц 
харилцан тавилцсанаар олон 
улсын чөлөөт худалдааны 
тухай хельсинкийн зарчмууд 
алдагдсан байна. иргэний эрх, 
эрх чөлөөний талаар орос нь 
перестройкийнхоо өмнөх үе рүү 
ухарч очжээ.

эндээс үзвэл хельсинкийн 
түүхт хэлэлцээрт хэрэгжихгүй 
байгаа мэт. Түүхэн буулт хийх 
дээрээ тулбал гишүүн улс 
орнууд нь «хельсинкийн үзэл 
санаа» гэдэг тайлбар гаргаж 
ирнэ. бусдаар бол уг хэлэлцээр 
огтоос хэрэгжихгүй байгаа.

гУрав. лиБерТар 
БОдлОгын МУхардал
перестройкийнхоо өмнөх 

үе рүү эргэж очсон оросын 
тухайд яагаад гэдэг элдэв 
асуулт тавьж, хариулт хайж 
болно. 1989 оны Вашингтоны 
консенсус гэдгийг энд эшлэж 
болно. Юу гэвэл либертар улс 
төрийн бодлого баримталсан 
нөхцөлд оУВС нь хөгжиж 
буй ертөнцөд зээл олгохоор 
1989 онд тэгж тохиролцсоныг 
хэлж байна. либертар бодлого 
өөрөө 10 гаруй  жил амжилттай 
туршигдаж, 2000 он гараад элдэв 
эсэргүүцэлтэй тулгарчээ. үүнд 

охУ хувьчлалыг буруушааж, 
Вашингтоны консенсусыг 
сөрлөө. латин америкт 
«нөөц социализм»-ын загвар 
гэдгийг сөргүүлж гаргаж ирэв. 
нийгмийн төр улсын загвараа 
хятад, Япон нотоллоо. Грекийн 
хямрал бас нэг өөр зүйлийг 
хэллээ. нийгмийн баримжаат 
төр улсын загварыг Грек 
нотолж чадсангүй. либертар 
бодлого явууллаа гээд дэлхийн 
санхүүгийн хямралыг тойрч 
гарсангүй. банкны тогтолцооны 
талаар 2008 оны намар анУ-ын 
Сангийн сайд Генри поллсон 
гэнэтийн мэдэгдэл хийж, энэ 
хямралыг зарлалаа. банкны 
системийг зохицуулж, хянах 
тухай түүний мэдэгдлийг 
«поллсоны төлөвлөгөө» 
хэмээн нэрлэв. «G20» үндэс тэн 
дамнасан капиталын урсгалд 
хяналт тавина гэлээ. «инно-
вацын эдийн засаг» цаашаа 
явсангүй. Төр ба томхон бизнес 
л технологийн шийдлийг санаа-
чилж, төрийн мэдлийн том 
төслүүдээр түүнийг босгоно 
гэж үзэх болов. орост яг тэгж 
үзэж байна.

эдийн засаг учраа олж, 
хямралаа гэтэлгэж эхэлтэл 
дараагийнх нь залгаж, улмаар 
орон нутгийн чанартай элдэв 
мөргөлдөөн дэлхийд (хамгийн 
томхон нь дорнод Украин, Сири-

иракийн) энд тэндгүй дэгдээд 
эхэллээ. орос ба америкийн 
хооронд далд өрсөлдөөн нь 
ил боллоо. дүрэмгүй тоглолт 
эхэллээ. энэ нь “хүйтэн дайн” 
гэгчээс ч аюултай үзэгдэл юм.

дөрөв. Мөргөлдөөн 
дэгдэх ОрОн Зай

бүр аюултай үе рүүгээ шилжиж 
орлоо хэмээн миний таньдаг орос 
профессор алексей Фененко 
анхааруулж байна. Тэрбээр орос-
америкийн хооронд мөргөлдөөн 
дэгдэх хэд хэдэн орон зайг 
нэрлэжээ.

1) Юуны өмнө балтийн 
тэнгисээс үүдэн мөргөлдөж болох 
аж. оросуудын хувьд балтик 
бол тэр хавийн бүс нутгийг 
оролцуулан хамгийн эмзэг, аюул 
дагуулах орон зай юм. балтид 
ялагдал хүлээхгүйн тулд орос 
крымээ эргүүлэн авч, абхазад 
хяналт тогтоож, тэгснээрээ 
орос нь хар тэнгист урьд хожид 
дуулдаагүй ялалт хангасан. 
оросоос өшөө авахын тулд 
балтийн тэнгисийг өрнийнхөн 
бужигнуулах ба тэр бүс нутагт 
оросын эсрэг хийрхэл улам 

дэвэрнэ. балтийн орнуудад орос 
хүн амыг хөөж тууж, хавчиж 
байгаа нь эргээд орост таагүй 
уур амьсгал төрүүлнэ. ийм 
нөхцөлд балти дахь наТо-гийн 
гишүүн гурван улс оросын 
геополитикийн золиос болж 
болно.

2) Швед, Финланд хоёр 
наТо-д элсэх явдал гаргавал 
оросын хувьд байж болшгүй 
үзэгдэл болно. орос-Шведийн 
харилцаа жилээс жилд хурцдаж 
байна. оросыг хардах явдал 
хэрээс хэтэрч, орос нь ч усан 
ба агаарын хилийг нь олонтаа 
зөрчлөө. Уг нь оросын хувьд 
Финланд, Шведийн нейтралитет 
онц чухал байж ирсэн. оросын 
калининградыг далайгаас хааж, 
бүслүүлэхгүй байлгахад тэдний 
төвийг сахисан бодлого л гол 
баталгаа болно. үүнийг зөрчин 
тэд наТо-д элсвэл балтид 
мөргөлдөөн дэгдэх магадлал бүр 
ч өснө.

3) орос-америк хоёр халз 
мөргөлдөх өөр нэг шалтгаан бол 
беларусьт засгийн эрхийг хүчээр 
халж солих гэж оролдох явдал 
байж болно. орос үүнд хатуу 
няцаалт өгөхөд бэлэн байна.

4) Цаашлаад орос-америкийн 
хил нийлдэг бүс нутгуудад 
нутаг дэвсгэрийн маргаан 
дэгдвэл мөргөлдөх магадлал 
бодитой болно. берингийн 
тэнгис, Чукотын тэнгис, тэнгис 
дэх олборлолтын бүсийн зааг, 
агнуурын тэнгисийг оросын 
өөрийнх нь тэнгис гэдгийг үл 
зөвшөөрсөөр ирсэн, орос-Японы 
нутаг дэвсгэрийн маргаан хожмын 
мөргөлдөөний эх сурвалж байж 
болно хэмээн Фененко үзэж 
байна. Умард мөсөн далай буюу 
арктик нь ирээдүйн мөргөлдөөнд 
бэлэн байлгах чухал бүс нутаг 
болох аж. «арктик бол оросын 
стратегийн цөмийн зэвсгийн 
тулгуур цэг” хэмээн Фененко 
нэрлэжээ. анУ ч нөгөө талаас нь 
энд бэхжихийг зорино. оросын 
умард флотын хариуцах орон зайд 
анУ санаархана. Тэнд атомын 
шумбагч хөлгүүдээ байрлуулж 
магадгүй. үүнд норвегийг татан 
оролцуулахгүй байх гэж орос 
10 жил яриа хэлэлцээ өрнүүллээ. 
норвег нь өөрөө наТо-гийн 
гишүүн. Тиймдээ ч наТо-
гийн нэгдмэл байр сууринаасаа 
ухрахгүй байна. одоо орос 
данитай ганцаарчилсан тоглолт 
хийж эхлэх гэж байна, гэхдээ 
үр дүн гарна гэдэгт итгэл алга 
хэмээн Фененко үзсэнийг эшлэх 
нь зүйтэй.

дүгнэж үзвээс «хельсинкийн 
үзэл санаа» түүх болж, харин 
дүрэмгүй тоглолт Европт 
нүүрлэж байгаа бололтой. 
оросын амин чухал ашиг 
сонирхлыг хөндөх тохиолдол 
бүр шинэ мөргөлдөөний дохио 
сануулга болох юм байна. хар 
тэнгисийн район бус, харин 
балтик, арктик, берингийн 
хоолой мөргөлдөөний шинэ 
голомт байх нигуртай юм байна.

Олон улсын 
зарчмууд үзэл 

суртлынхаа 
цаад хязгаарыг 
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илэрхийлэх мэдээллийн индэр байж, нийт 
Монгол үндэстний ойлголцол, эв нэгдлийг 

бэхжүүлэхийг эрхэм зорилгоо болгоно.
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Оросуудын хувьд 
Балтик бол 

хамгийн эмзэг, 
аюул дагуулах 

орон зай



Тиймээс банкуудын хувьд 
эрсдэлээ тооцоолж, хүссэн 
болгонд нь зээл олгох бус 
нарийн хянаж, судлах болсон. 
Гэхдээ ипотекийн зээл нь 
хамгийн найдвартай бөгөөд 
эрсдэл багатай бүтээгдэхүүн. Энэ 
утгаараа нийт банкны системийн 
зээлээс чанарын үзүүлэлт 
харьцангуй сайн. Эдийн засагч 
Ж.дэлгэрсайхан “Ипотекийн 
зээл нь дэлхийн улс орнуудад 
байдаг жишиг бүтээгдэхүүн. 
Гэхдээ  манайд хэрэгжиж буй 
ипотекийн зээл нь зах зээлийн 
нөхцөл байдлаас харьцангуй 
ангид бөгөөд хүүгийн хувьд илүү 
хөнгөлөлттэй. Ипотекийн зээл 
хэрэгжүүлэх замаар иргэдийг 
орон сууцжуулах нь зөв. Гэхдээ 
зорилт бүлэгт хүргэх нь чухал” 
хэмээн дүгнэв.

Банку удын ипотекийн 
зээлийн үлдэгдлийн 76.8 хувийг 
Улаан баатар хотод олгосон зээл 
бүрдүүлжээ. Ипотекийн зээлийн 
тайлангаас харахад банкуудын 
зээл олголт хумигдаж байна. 
Монголбанкнаас зээлийн 
санхүүжилтийг нэмэгдүүлэх 
зорилгоор энэ сард багтан 
хамгийн багадаа 20 орчим 
тэрбум төгрөгийн дэмжлэг 
үзүүлэхээр төлөвлөж байгааг 
дуулгая. Энэ тохиолдолд зээл 
гарахыг хүлээж буй иргэд шинэ 
онтой уралдан нүүдэл хийнэ 
гэсэн үг. Ингэснээр барилгын 
салбарт үүсээд буй хүндрэл 
саармагжиж, борлуулалт 
нэмэгдэнэ. Улмаар орон сууцаа 
тохижуулах учраас тавилга 
болон бусад барааны худалдан 
авалт нэмэгдэж, эдийн засагт 
мөнгөний эргэлт бий болох эерэг 
талтай.   
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Ипотекийн санхүүжилтийг 
төв банк нэмэгдүүлнэ

Орон сууц худалдан авах үнэ 
үргэлжлэн буурч, түрээслэх 
үнэ өсөх болов. Үндэсний ста
тистикийн хорооноос тооцон 
гаргадаг орон сууцны үнийн 
индекс энэ оны гуравдугаар 
улиралд буурах хүлээлттэй 
байна. Үл хөдлөх хөрөнгийн 
“Тэнхлэг зууч” компаниас 
гаргадаг орон сууцны үнийн 
индекс мөн буурах чиглэлтэй 
байгааг “Инфляцийн төлөв 
байдлын тайлан”д тодотгожээ. 
Хуучин орон сууцны үнэ жилийн 
өмнөх үеэс 15.8 хувиар, шинэ 
орон сууцны үнэ зургаан хувиар 
хямдарсан байна. 

Харин түрээсийн үнэ сүүлийн 
дөрвөн улирлын турш жилийн 
өмнөх үеийн түвшинтэй харь
цуулахад өсөлттэй гарчээ. Гэхдээ 
цаашид тогтворжих ханд лагатай. 
Иргэдийн орон сууц худалдан 
авах чадвар буурч байгаа нь орон 
сууцны үнэ хямдрах, улмаар 
түрээсийн орон сууцны үнэ 
өсөх шалтгаан болжээ. Энэхүү 
үзүүлэлт нь орон сууцны үнийн 
хөөс намжиж, эрэлт буурч 
байгааг дохиолж байна. 

ажил эрхлэлт буурч, ажил
гүйд лийн түвшин нэмэгдэж 
буй. Мөн нэрлэсэн болон бодит 
цалингийн өсөлт саарсан нь 
ипотекийн зээлийн шаардлага 
хангах болзолд сөргөөр нөлөөлж 
байна. Бизнес эрхлэгчдийн 
хандлагын судалгаагаар аж 
ахуйн нэгжүүд ирэх хоёр 
улиралд ажлын байрны тоо 
болон цалингаа нэмэгдүүлэхгүй 
нь. Тоймлон хэлбэл, хөрөнгө 
оруулалт сайжрахгүй байгаа 
нь хөдөлмөрийн эрэлт болон 
хөдөлмөрийн захын төлөвийг 
муутгаж байна. 

Барилгын өртгийн индексээс 
харахад орон сууцны барилгын 
материалын үнэ сүүлийн нэг 
жилийн хугацаанд харьцангуй 
тогтвортой байгаа. Гэхдээ 
валютын ханшийн зөрүүний 
улмаас энэ онд барилгын 
материалын үнэ ялимгүй өссөн 
аж. Орон сууцны нийлүүлэлт 
нэмэгдсэн ч борлуулалт удаашрах 
болсон. Эдийн засгийн нөхцөл 
байдлаас шалтгаалан шинээр 
ашиглалтад орох орон сууцны 
тоо буурч, зарим төсөл зогсонги 
байдалд шилжсэн билээ. 

“Тэнхлэг зууч” компанийн 
тооцооллоор энэ оны үлдэж 
буй хугацаанд нийт 13.5 мянга 
орчим орон сууц шинээр 
ашиглалтад орох төлөвтэй 
байна. Үл хөдлөх хөрөнгийн зах 
зээлийн өнөөгийн бодит байдлыг 
илтгэх орон сууцны борлуулалт 
хумигдаж, шинээр орон сууцны 
зээлд хамрагдсан иргэдийн 
тоо сар тутам буурах болсон. 
Энэ нь арилжааны банкны 
олгож буй найман хувийн 
хүүтэй зээлийн шалгуур улам 
чангарч, урьдчилгаа 30 хувиа 
бүрдүүлсэн иргэдийн тоо цөөрч 
байгаатай нэг талаар холбоотой 
юм. Үүнээс гадна хөнгөлөлттэй 
нөхцөлтэй ипотекийн зээлийг 

Ипотекийн зээл 
олголт удааширч 
байна

Б.Баяртогтох 
@bayartogtokhZGM

санхүүжүүлэх эх үүсвэрийн 
хомсдолд Засгийн газар орсон 
билээ. 

Монголбанкнаас ипотекийн 
зээлийн аравдугаар сарын 
тайланг пүрэв гарагт танил
цуулав. Тайлант сард 672 
зээлдэгч шинээр ипотекийн 
зээлд хамрагджээ. Ингэснээр 
нийт зээлдэгчдийн тоо 88 мянга 
болж, ипотекийн зээлийн нийт 
үлдэгдэл 3.9 их наяд төгрөгт 
хүрлээ. Үүний гурван их наядыг 
“Орон сууцны ипотекийн 
санхүүжилтийн тогтвортой 
тогтолцоог бүрдүүлэх хөтөл
бөр”өөс олгосон байна. Уг 
хөтөлбөрийг Монголбанк, 
Засгийн газар хамтран 2013 
оноос хэрэгжүүлж эхэлсэн. 
Орон сууцны ипотекийн 
санхүү жилтийн тогтолцоог бий 
болгосноор иргэдийн орлого 
хэрэглээнээс хуримтлал руу 
шилжих ач холбогдолтой.                                                                

Шинээр олгосон ипотекийн 
зээл аравдугаар сард 31.9 хувиар 
буурч, төлөгдсөн зээл 8.3 хувиар 
өссөн байна. Тухайн сард олгосон 
зээлийн жигнэсэн дундаж хүү 

9.1 хувьтай тэнцэж буй. Олгосон 
зээлийн жигнэсэн дундаж 
хугацаа 18.1 жил. Тодруулбал, 
нэг зээлдэгчид ногдох тухайн 
сард олгосон зээлийн хэмжээ 
дунджаар 51.6 сая төгрөг байна. 
Ипотекийн зээлийг тогтвортой 
бөгөөд хүртээмжийг нь 
нэмэгдүүлэх сорилттой Засгийн 
газар болон Монголбанк аль аль 
нь тулгарсан. Төв банкны зүгээс 
ипотекийн зээлийг санхүү
жүүлэхэд төгрөг хэвлэхгүй гэсэн 
байр суурьтай байгаа. Тиймээс 
бодлогын хүүгээ 15 хувьд 
хүргэж, мөнгөний хатуу бодлого 
баримтлах болсон. Ирэх оны 
мөнгөний бодлого уламжлалт 
арга хэрэгслийг нэвтрүүлэхээр 
зорьж байна. 

Ипотекийн зээлийн үлдэгдэлд 
эзлэх хугацаа хэтэрсэн зээл 3.4 
хувь, чанаргүй зээлийн хэмжээ 
1.2 хувьтай байна. Ипотекийн 
зээлийн төлөлтөөр сар бүр 20
25 орчим тэрбум төгрөг орж 
ирдэг. Энэ нь шинэ зээлийг 
санхүүжүүлэх эх үүсвэрийн 
тодорхой хувийг бүрдүүлж 
буй. Гэхдээ нийт зээлийн эрэлт, 

20.2%

2.5%

77.3%

Өөрийн 
хөрөнгө

8%ийн 
санхүүжилт

Бусад

хэрэгцээг хангах хэмжээний 
санхүүжилт болж чадахгүй тул 
нэмэлт эх үүсвэр шаардлагатай 
байгаа юм. Тиймээс Монголбанк 
ипотекийн хөтөлбөрийг санхүү
жүүлэх үүргийг дахин хүлээх 
болсон. 

Банкны шалгуурт тэнцэж, 
ипотекийн зээлд хамрагдах нь 
одоогийн нөхцөл улам бэрх болж 
байгааг цөөнгүй хүн хэлж байна. 
Түүний нэг нь Б.Мягмар. Тэрбээр 
шинэ оноос өмнө захиалсан 
байрандаа нүүж орохоор 
зэхэж буй. Гэвч ипотекийн 
зээл нь шийдэгдээгүй учраас 
шийдэл гарахыг хүлээж сууна. 
Урьдчилгаа 30 хувь болон бичиг 
баримтаа банкинд бүрдүүлж 
өгсөн тэрбээр зээлээ судлуулж 
байгаа аж. Түүний цалингаа 
авдаг банк найман хувийн 
хүүтэй ипотекийн зээлийг түр 
хугацаагаар олгох гүй байгаа нь 
зээл гарах үйл явц улам удаашрах 
үндэслэл болж бай гааг Б.Мягмар 
тайл барласан юм. 

Монголбанкны хувьд ипоте
кийн зээлийн санхүүжилтийг 
гарааны шатанд хариуцаж  
байгаад үүнээс гарах байсан. 
Гэтэл төсвийн алдагдал нэмэг
дэж, гадаадын өрийн дарамт 
өндөр байгаа тул орон сууцны 
урт хугацаат хөтөлбөрийг 
үргэлж лүүлэх “даалгавар” авсан 
билээ. 

Төв банкны захирлуудын 
зөвлөл хэлэлцэж, эхний ээлжинд 
таван хувийн хүүтэй зээлийг 
зогсоох шийдвэр гаргасан. 
Харин найман хувийн хүүтэй 
зээлийг үргэлжлүүлэх гарц, 
боломжийг эрэлхийлж байгаа 
аж. Зах зээлийн хүүнээс бараг 
л гурав дахин бага хүүг орон 

Ипотекийн зээлийн үлдэгдэл, эх үүсвэрээр

Орон сууц 
худалдан авах 
үнэ үргэлжлэн 
буурч, 
түрээслэх үнэ 
өсөх болов. 
Үндэсний 
статистикийн 
хорооноос 
тооцон гаргадаг 
орон сууцны 
үнийн индекс 
энэ оны 
гуравдугаар 
улиралд буурах 
хүлээлттэй 
байна.

Монгол Банк©

сууцны хөтөлбөр иргэдэд санал 
болгож буй. Энэ оны аравдугаар 
сарын байдлаар ипотекийн 
зээлийн үлдэгдлийн 99.1 хувь 
нь төгрөгийн зээл бол 0.9 хувь 
нь валютын зээл байна. 

Монголбанкны ерөнхийлөгч 
Н.Баяртсайхан “Өмнө нь 
ипотекийн зээлд Монголбанк 3.5 
их наяд төгрөгийн санхүүжилт 
хийсэн” хэмээн өгүүлсэн. Тэр бээр 
найман хувийн хүүтэй ипотекийн 
зээлийг зогсоо чихолгүй авч яваа. 
Нийгмийн захиалга болсон уг 
хөтөлбөрийн өртөг эдийн засагт 
дарамт болж, төгрөгийн ханш 
сулрах шалтгааны нэг гэж зарим 
улстөрч үзэж буй. Тухайлбал, 
УИХын гишүүн Ц.даваасүрэн 
“Ипотекийн зээл үргэлжилбэл 
эдийн засгийн хямрал үргэл
жилнэ. Хэрвээ хямралаас гаръя 
гэвэл ипотекийн зээлээ тодор хой 
хэмжээгээр хязгаарлах хэрэгтэй. 
валютын нөөцөө тогтвор той 
байлгах ёстой. Барил гын салбарт 
дахиад зээл өгөөд эхэлбэл 
барилгын материалд валют 
урсаад л дуусна. валютын ханш 
бүр л өснө” гэж мэдэгдсэн юм.

Харин Барилга, хот байгуу
лалтын сайд Г.Мөнхбаяр 
“Найман хувийн хүүтэй зээ лийн 
санхүүжилтийг Монгол банк 
шийднэ” гэж хэлсэн ч ипотекийн 
зээлийн бүтээг дэхүүн улам 
ховордох болсныг аравдугаар 
сарын үзүүлэлтээс анзаарсан 
байх. Тодруулбал, банкууд сарын 
хугацаанд 672 иргэний орон 
сууцны зээлийг шийдэж өгчээ. 
Ипотекийн санхүүжилтийн эх 
үүсвэр дутагдалтай байгаагаас 
гадна эдийн засаг агшиж байгаа 
нь дээрх байдалд голлох үүрэг 
гүйцэтгэж байгаа нь үнэн. 

С.Батсайхан / ЗГМ©

Ерөнхий боловсролын сургалтын хөтөлбөр нь 
хэн нэгний бус, Монголын ард түмний өмч

1  
Тухайлбал, энэ онд манай  

ерөнхий боловсролын сургууль 
төгсөгчдөөс дэлхийн шилдэг 
100 сургуульд 164 хүүхэд элсэн 
орсон нь Монголын ерөнхий 
боловсролын сургалт ямар 
хэмжээнд байгааг харуулах нэг 
баримт болно. Манай ерөнхий 
боловсролын сургуулийн 
төгсөгчид алдарт Харвард, 
Оксфорд, Кембриж, Стэйнфорд, 
Массачусетсийн шаардлагыг 
хангаж байна. 

Хэрэв энэ үзүүлэлтийг 
нийт хүн амд эзлэх хувиар нь 
хэмжиж үзвэл манай ерөнхий 
боловсролын сургалтын чанар, үр 
дүн дэлхийд дээгүүр үнэлэгдэнэ. 
Манай улсын залуучууд аль ч 
орны залуучуудаас мэд  лэг, 
чадвар, төлөвшилболовс ролоо
роо дутахгүй, бүр илүүрхдэг байх 

шаардлагатай. 
 Манай залуучуудын мэддэг 

чаддагийг бид өөрсдөө хүлээн 
зөвшөөрөхөөс гадна дэлхий 
хүлээн зөвшөөрч гэмээ нь бид 
өрсөлдөх чадвартай боловс
ролтой боллоо гэж өөрсдийгөө 
үнэлэх боломжтой болно. 
Ийм  учраас л Монгол  Улсын 
үндэсний боловсролын систем 
олон улсын түвшинд үнэлэгддэг, 
өрсөлддөг чадамжтай байх 
ёстой. Сургалтын хөтөл бөрийг 
шинэчлэн боловсронгуй 
болгох суурь шаардлагын нэг 
нь өрсөлдөх чадамжаар тодор
хойлогдоно. Гэхдээ сургалтын 
хөтөлбөрийн хэрэгжилтийн үр 
дүн харилцан адилгүй байгаа тал 
бий. Тухайлбал, улсын хэмжээнд 
ажиллаж байгаа ерөнхий 
боловсролын 784 сургууль бай
галь цаг агаар, амьдрал, ахуйн 

хэвшил, дэд бүтэц, харилцаа 
холбоо, нийгмийн үйлчилгээ, 
амьдралын чанар, багшлах 
боловсон хүчний мэргэжлийн 
чадварын хувьд ялгаатай 
нөхцөлд хичээллэж байна. Мөн 
манай сургуулиуд хоёр ээлжээр 
хичээллэж байгаа, байр танхим, 
лабораторийн хүрэлцээгүй 
байдал зэрэг нь сургалтын үр 
дүнд шууд сөргөөр нөлөөлж 
байна.  

-Цаашдаа сургалтын хөтөл-
бөрийг сайжруулах чиглэлээр  
юу хийх вэ?

Хүүхэд бүрийг монгол хэлний 
хэрэглээний бүрэн чадвартай 
болгох, монгол соёл, зан заншил, 
уламжлалыг өвлөх, уламжлах, 
хөгжүүлэх чадамжтай болгох нь 
монгол сургалтын хөтөлбөрийн 
язгуур шаардлага болдог. Энэ 
шаардлагын үүднээс хөтөлбөрийг 

дахин үнэлэх, боловсронгуй 
болгох ажил хийгдэж байна. 
Монгол хэлний сургалтад онцгой 
ач холбогдол өгнө. Ерөнхий 
боловсролын сургууль хүүхдэд 
зөвхөн шинжлэх ухааны мэдлэг, 
боловсрол, чадвар эзэмшүүлдэг 
газар биш. Ерөнхий боловсролын 
сургууль хүүхдийг хүмүүжүүлж, 
төлөвшүүлж, хөгжүүлдэг 
нийг  мийн институци байх 
ёстой. Ерөнхий боловсролын 
сургуульд хүүхэд амьдрах 
ухааны ур чадвартай болох 
ёстой. Сургалтын хөтөлбөрийг 
шинэчлэх шаардлага нь энэ 
агуулгаар тодорхойлогдоно. 
Бид үүнийг  хэрэгжүүлж, 
хөтөл бөрийг боловсронгуй 
болгож, шинэчилнэ. Мөн ахлах 
ангийн сургалтын, агуулгын 
бодлогыг тодорхой болгоно. 
ахлах ангид сонголттой, уян 

хатан сургалтын хөтөлбөрийг 
нэвтрүүлнэ. Гэхдээ ахлах 
ангид төрөлжсөн, гүнзгийрсэн 
сургалт гэж юу байх вэ, яаж 
зохион байгуулах вэ гэдгийг 
тодорхой болгох хэрэгтэй. Мөн 
ахлах ангид заавал судлах, 
сонгон гүнзгийрүүлэн судлах 
хөтөлбөрийн агуулгад тавигдах 
нийтлэг шаардлага, агуулгын 
хүрээ, багтаамж, хязгаар, гүнз
гийрэлт болон заавал судлах, 
сонгон гүнзгийрэн судлах 
цагийн багтаамж, харьцааг 
оновчтой болгохоор зорьж байна. 
Хамгийн гол нь сургалтын үр 
дүнгээ хэрхэн үнэлэх, хэмжих 
чиглэлээр сургалтын хөтөлбөрт 
онцгой өөрчлөлтүүд хийгдэнэ. 
Явж, явж сургалтын хөтөлбөр 
нь багш нарт бичиг цаасны 
илүү дараатай ажиллагаагүй, 
ойлгомжтой, тодорхой байх 

ёстой. Энэ шаардлагыг бидний 
хийх хөтөлбөрийн шинэчлэл нь 
бас хангах ёстой. 

-Боловсролын салбарт  тул-
гамдаж буй ямар асуудал байна 
вэ?    

Таны энэ асуултад манай 
ерөнхий боловсролын сургуу
лийн мянга мянган багш, сурган 
хүмүүжүүлэгч, захирал, менежер, 
сурагчид шууд хариулж чадах 
байх гэж бодож байна. Юу 
болохгүй байгаа, юу байхгүй 
байгааг тэд хамгийн сайн мэдэж 
байгаа. Яривал зөндөө зүйл бий. 
Өнгөрсний зарим асуудлыг засах, 
залруулах ажил нь бидний цагийг 
их барж байна. Энэ байдал нь 
одоо ч дуусаагүй. Гэхдээ бид 
өнгөрсөнд буруу өгөөд суухаасаа 
илүү, асуудлаа шийдэж, урагшаа 
явах болно.

САйД яРЬж БАйНА
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цАХИлГААн БАрАА ГАр УТАС

1.  Хүүхдийн автомашины суудал 
зарна.
Утас: 99195446 , 99165779
2.  Машины халдаг суудал 
(өвлийн) зарна.
Утас: 89130673
3.  Хүүхдийн автомашины суудал 
шинээр ирлээ. 120140 мянган 
төгрөгийн хооронд байгаа.
Утас: 99195446
4.  Машины тоос сорогч зарна.
Утас:99309609 
5.  2009 oны "FX35" хямд зарна. 
Үнэ: 25 сая 
Утас: 99111468
6.  "g500" zarna 20042012. дотор 
гаднагүй он залуу болгосон машин 
оролцуулна. 
Утас: 99993434
7.  2003 оны 2012 орж ирсэн 
сувдан цагаан өнгөтэй, beams2.0 
мотортой, ухрах камертай "grand 
mark 2" яаралтай зарна.Үнэ 5 сая. 
Утас: 96651794
8.  2009 оны "HummEr H2" 
зарна.
Утас:91777877
9.  2008 оны "LX570" зарна.Үнэ:60 
сая 
Утас: 99111468
10. "Full option a8" зарна. 
Утас: 99995108
11. "sonata 6" маш хямд зарна. 23 
хоногийн өмнө орж ирсэн.
Утас: 94981894 , 88067150

Үл ХөДлөХ ноМ, ХЭВлЭл

1.  Бүх төрлийн ном хэвлэл 
худалдаалж байна.
Утас: 99144154
2.  Хуучин номнууд зарна.
Утас: 94640105 
3.  Бизнес удирдлагын 
магистерийн ангид хэрэглэгдэх 
20032008 оны Pearsons interna
tional edition номнуудыг тус бүр 
30.000 төгрөгөөр зарна. 
Утас 99153637
4.  Ээж ба хүүхэд ном зарна. 
Утас: 99089401
5.  Сэргэн мандалтын үеийн 
нэрт зураачдын бүтээлийг 
өнгөтөөр хэвлэж, орос хэлээр 
нийтэлсэн Монголд цөөн байдаг 
уран зургийн ном зарна. 
Утас: 99625921
6.  Монго лын залуучуудад 
хүн төрөлхт ний хөгж лийн их 
алхаатай хөл нийлүү лэхийн 
зэрэгцээ өөрийн үндэсний 
зан заншил, ухамсар, ёс 
суртахууныхаа үнэт зүйлийг 
гээлгүй зөв хослуулан авч 
явахыг зөв ухамсарлан 
ойлгуулах энгийн хялбараар 
илэрхийлж чадсан “Монгол 
хүний хөгжил төлөвшлийн 
дЭЭд УХааН” ном уншигчдын 
гар дээр очиж байна.
Утас: 98111029
7.  Бизнес удирдлагын 
магистрийн ангид хэрэглэгдэх 
20032008 оны Pearsons interna
tional edition номнуудыг тус бүр 
30.000 төгрөгөөр зарна. 
Утас: 99153637

1.  БЗд өгөөмөр сэлбэгийн захын 
зүүн хойно байрлах нарлаг 
өргөө хотхоны үйлчилгээний 
зориулалттай 1давхарт 107м2 
бүх төрлийн үйлчилгээ хийх 
боломжтой талбай түрээслүүлнэ.
Утас:90177181 , 99905286
2.  Сансарын тунелд 1 давхарын 
гал тогоо тусдаа 3 өрөө байр 
зарна.
Утас: 99760217 , 99101271
3.  Төмөр замд СОТн таван 
давхарт угсармал байрны хоёр 
өрөө байр зарна. 
Утас: 99466494
4.  Урлан бүтээх төвийн хойно 
байрлалтай. "Хурд" констракшн 
барьсан, ванн, жорлон тусдаа бүх 
цонх наран тал руугаа харсан байр. 
Том тагттай. 
Утас: 91181618
5.  ХанУул дүүрэгт Peace town 
хотхонд 58.92м.кв байр зарна 
машин оролцуулж болно. 
Утас: 99097639
6.  Модны 2т угсармалын гурван 
өрөө байр зарна. 
Утас: 99105070 
7.  2 өрөө үйлчилгээ явуулах 
боломжтой байр зарна БЗд 8р 
хороо Баянзүрх хотхон 108р 
байрны 1р давхарт дэлгүүр, 
сургалт, цэцэрлэг, үйлчилгээ 
явуулах боломжтой 43 мкв 2 
өрөө байр хямд зарна. Хаяг: 
Офицерийн тойргоос уруудаад 
Баянзүрх хотхон 108р байр 
Утас: 80612065
8.  Модны 2 зам дагуу 
байрлалтай 2 өрөө байр хямд 
зарна.
УТаС: 99289768
9.  Сансарын тунелд 1 давхарын 
гал тогоо тусдаа 3 өрөө байр зарна.
Утас: 99760217 , 99101271

1.  IPIco брэндийн i9 загварын 
супер мини прожектор зарна.
Утас: 96012938 
2.  Тог бага зарцуулдаг халаагчыг 
ширхэгээр болон бөөнөөр 
худалдаалана.
Утас: 88153366
3.  Таван талаасаа халдаг, тэнн 
зарна.
Утас: 88153366
4.  Таван өнгийн сонголттой 
хүүхдийн машин шинээр ирлээ. 
2016 oны шинэ загварын машин 
Лед гэрэлтэй mp3тай өөрөө явна. 
21 дүгээр хорооллоос үзэж болно. 
хүргэлт 2000
Утас: 99135845
5.  "sony Vaio core i5" notebook 
хямд зарна. 
Үнэ:500.000 
Утас:88102740
6.  sony 15.6 core I7 560d 
зарна. model VPcF133FX In
tel(r) core(Tm)i7 Q740 1.70 ghz 
ram 4g hhd 500gb Display 15.6 
inch numlock
Утас: 88771767
7.  “Kory notebook shop” бүх 
төрлийн used нөтбүүк, таблет 
худалдаалж байна. Үнийн 
хувьд хамгийн хямд, өргөн 
сонголттой. 
Өдөр бүр 11.0020.00 цагийн 
хооронд ажиллана. 
Утас: 89997986

КоМпьюТЕр БА 
ДАГАлДАХ ХЭрЭГСЭл

UBshop.mn
ЧӨЛӨӨТ ХУДАЛДААНЫ ПЛАТФОРМ

юу авмаар байна? юу зармаар байна?

ubshop.mn сайтад та зараа 
байрлуулбал манай сонины 
зарын энэ хэсэгт шууд орох 
юм. Зөвхөн кирил үсгээр 
бичсэн, холбоо барих утас, 
зарах үнэ нь тодорхой 
зарууд энэ хэсэгт орохыг 
анхаарна уу.

UBShop.Mn

АВТоМАШИн

1.  Шинэ технологийн керамик 
хошуутай, секундийн дотор 370 
градус /цельс/ хүртэл хална. 
coldHeat керамик хошуу нь 
дулааны 98% ашигладаг ба энэ 
нь ердийн гагнуурын алхнаас 
20 дахин илүү үр ашигтай. 
Бага эрчим хүчнээс маш их 
дулаан гаргана. 4 ширхэг хуруу 
батарей ашиглана.
Утас: 96012938 , 88512938
2.  Германаас ирсэн мотор (gen
erator) зарна. Цоо шинэ. 
Утас:99093469
3.  Нийтийн хоолны бизнест 
чухал хэрэгцээтэй тоног 
төхөөрөмж болох хөргүүртэй 
шүүгээ үнэ тохиролцож 
яаралтай зарна. дээд 
талдаа салад, ногоо зэргийг 
хөргөлтийн шаардлагын дагуу 
хадгалах найман секцтэй, 
доод талдаа хөргөгчтэй 
шүүгээтэй. /гурван сар л 
хэрэглэсэн/ Гадуур нийтийн 
хоолны тоног төхөөрөмжийн 
дэлгүүрт 2.600.000 төгрөгөөр 
худалдаалагддаг, эрэлт хэрэгцээ 
өндөртэй тоног төхөөрөмж юм. 
Худалдах үнэ: 2 саяас эхэлнэ. 
Худалдах доод үнэ: 1.8 сая.
Утас: 75752020

1.  Ухаалаг цагтай 
байхад утсаа 
хаях, дуудлага 
сонсохгүй байх 
асуудалгүй 
боллоо. gsm 
сүлжээ sIm карт 
дэмжинэ. дурын дугаар руу 
залгах дуудлага хүлээн авах 
боломжтой. Мессеж бичих, 
сэрүүлэг, цаг, pedometer, тооны 
машин гэх мэт олон үйлдэлтэй.
Утас: 96012938 , 99818832
2.  аНУаас ирсэн "iPhone 6" 
16gB gold, gray. Үнэ:1.250.000 
шинэ, задлаагүй. 
Утас:99127331
3.  аНУаас ирсэн цоо шинэ 
задлаагүй “Factory unlocked 
Iphone 6s” 16gb хар өнгөтэй 
утас зарна. Үнэ: 1.800.000 гаас 
хямдраад 1.700.000 
Утас: 99085424
4.  Евро стандартын оригинал 
"samsung galaxy s6" утас зарна. 
Үнэ: 800.000 
Утас: 99606293
5.  Хамгийн сайн гэгддэг official 
smN900 note 3 зарна. 
Утас: 99509045
6.  дубайгаас авч ирсэн 18к 
“Vertu signature rose gold” зарна. 
Үнэ: 1.5 сая. Утас: 99979107

МөнГө, САнХҮҮ

1.  Бүх төрлийн зээлийг 
барьцаагүйгээр түргэн, шуурхай 
чөлөөлнө. Шимтгэл 1 хувиас бага. 
Утас: 95351111, 89201111, 
90222255

Сүүлийн жилүүдэд гадаад 
мэргэжилтнүүд Монголд 
суурь шин ажиллах нь ихэссэн. 
Тэдний зарим нь 28 хоног 
Монголд ажиллаж, 14 хоногт 
нь нутагтаа амардаг.  

Нэг хэсэг нь Улаанбаатар 
х о т ы н  п э н т х а у с у уд а д 
амьдарч, долоо хоногт нэг 
удаа гэрээ цэвэр лүүлдэг гээд 
тансаг амьдардаг нь ч бий. 
Зарим нь байр түрээслэж, 
энд хүүхдүүдээ сурган монгол 
хэв маягаар амьдарч байна. 
Бид Амьдралын хэв маяг 
буландаа тэдний төлөөлөл 
болгон“Вагнер Ази авто мотив”-
ийн Гүйцэтгэх захирал Гаррэт 
Вилсоныг урьж оролцууллаа. 

-Монголд ирээд удсан уу?
Ирэх хавар таван жил болно. 

Өмнө нь 1999 онд сайн дурын 
багшийн шугамаар ирж байлаа.

-гадаад руу их аялж байна 
уу. нутгаа санадаг л биз дээ?

Хувиараа гэвэл жилд хоёр 
удаа гэр бүлээрээ нутаг буц
даг. ажлын шугамаар жилд 
барагцаагаар гурван удаа аялдаг. 

-хамгийн үр дүнтэй амрах 
арга юу вэ?

Гэр бүлээрээ аялж амрах 
сайхан санагддаг. Гэвч Мон
голын үзэсгэлэнт нутгаар маш 
ховор аялсан. Үүндээ үнэхээр 

их харамсдаг юм. Зуны улиралд 
хүүхдүүдээ америк дахь эмээ, 
өвөө рүү нь явуулдаг ч ажил 
ихтэй учир эхнэртэйгээ аялж 
амждаггүй. Би өөрөө нисэх 
онгоцны буудал ч юм уу, хөл 
ихтэй газар хүмүүсийг ажиглаад 
суух дуртай. Тэдний амьдрал, 
байгаа байдал, аж ахуй, соёлыг 
хараад их зүйл ойлгож, сурч, 
бас амардаг. Өөр соёл, өөр орны 
хүмүүс болохоор сонирхолтой 
байдаг болов уу. Үнэндээ хил 
хязгаарыг хүн төрөлхтөн 
тогтоосон болохоос бид нэг л 
гаралтай шүү дээ. Онгоцоор 
аялахдаа цонхоор харж байхад 
ямар ч хил хязгаар харагддаггүй.

-Спортоор хичээллэдэг үү? 
Би багадаа бүх төрлийн 

спортыг сонирхдог, их хөдөл
гөөнтэй хүүхэд байсан юм. 
Харамсалтай нь 23 настайдаа 
америк хөлбөмбөг тоглож 
байгаад хөлөө хүнд гэмтээснээс 
хойш идэвхтэй хичээллэхээ 
больсон. Гэхдээ ганцаараа 
чимээгүй орчинд гүйж, олон 
зүйлийг эргэцүүлэх дуртай. 
Хааяа чөлөөт цагаараа сагс 
тоглож, ерөнхийдөө үзэгч л 
болсон доо. 

-ажлын бүтээмжээ яаж 
дээшлүүлдэг вэ?

Энэ бас миний хувьд асуудал 
л даа. Би өөрөө ч мундаг 
бүтээмжтэй хүн биш. Үргэлж 
нойр дутуу явна, амьдралд 
тэнцвэр алдана. ажилдаа хэт их 
анхаарснаас болж нөхөр, эцгийн 

үүргээ цалгардуулах ч үе бий. 
Гэхдээ би тэнцвэрээ алдсан үеэ 
мэдэрдэг. 

Хүн ер нь байнга ажил, гэрийн 
дунд яваад байвал ядарна шүү 
дээ. Тиймээс бясалгал хийж, 
фитнессээр хичээллэж, ууланд 
авирч өөртөө цаг гаргаж байх 
хэрэгтэй. Юу хийвэл тархи 
толгой сэргэж байна, түүнийгээ 
хийж байх нь зүйтэй.

-Таны хувьд тэр зүйл нь юу 
вэ?

Хүүхдүүдтэйгээ байхад л 
хамгийн жаргалтай байж, эрч 
хүчийг мэдэрдэг. 

-хамгийн ихээр бухимдуул-
даг зүйл юү вэ?

Замын түгжрэл, утаанд их 
бухимддаг.

-Бухимдлаа яаж тайлдаг вэ?
Би ургамал, ногоо тарих 

дуртай. Гэрт минь маш олон 
цэцэг байдаг. Их бухимдсан үедээ 
гэртээ ороод хувцсаа ч тайлалгүй 
цэцгээ усалж, арчилдаг. Өдрийн 
уур бухимдлаа гэр бүлийнхэндээ 
авчирч болохгүй шүү дээ. Надад 
нэг мөрөөдөл бий. Өөрийн гэсэн 
хашаа, байшинтай болж, хүлэмж 
бариад төрөл бүрийн ургамал, 
ногоо тарих. Одоо амьдардаг 
байрандаа би өргөст хэмх, улаан 
лооль тарьж үзсэн. Харамсалтай 
нь манайд урагшаа харсан цонх 
байхгүй тул нар бага туссанаас 
хангалттай ургаж чадаагүй. 
Би нэг жил ургаад үхдэг биш, 
байнга л цэцэглэдэг ургамалд 
дуртай. Эмэгтэй хүн цэцгийн 

Хонины махтай карри зүүн 
Энэтхэг дэх Бенгалаас гаралтай 
мах, ногооны холимог хоол 
юм. анх Британийн ражийн 
колончлолын үед Галт тэрэгний 
хонины махтай карри хэмээн 
гарч ирсэн байдаг. Гол орц нь 
хонины мах, сонгино, улаан 
лооль болон халуун ногоо. Карри 
гэх амтлагчийг алтан карри 
ургамлын навч, хатаасан чинжүү 

зэргийг нунтаглаж хийдэг ажээ. 
Халуун ногоотой ч гэсэн аль ч 
улиралд идэхэд тохиромжтой. 
Сүүлийн жилүүдэд Япон, 
Солонгос, Монгол зэрэг оронд 
газар авч байгаа алдартай хоол 
юм.

Энэхүү хоолны жорыг “No
ble” буфет рестораны ахлах 
тогооч Э.Буянхишиг бидэнтэй 
хуваалцлаа. 

Гаррэт Вилсон: Би ургамал, 
ногоо тарих дуртай

ТАНы ЦЭСЭНД

хонины махтай 
карри

Орц: 
-Хонины гуяны маx 200 гр
-Лууван 50 гр 
-Сонгино 30 гр 
-Сармис хоёр хумс 
-Үрлэн улаан лооль таван ширхэг
-Тараг 50 гр 
-Давс 5 гр
-Нунтаг карри 20 гр

ЖОр:
-Хонины маxаа шоо дөрвөлжин xэрчинэ.
-Махан дээр тараг, сонгино, сармис, каррины нунтгаа xийж, 

сайтар хутгана.
-Таван минут хэртэй амраасны дараа махаа хайрс тогтоож 

буюу шаржигнуур маягийн болгож шарна.
-Карри паста нэмж хуураад коконат сүү, бага зэрэг ус хийнэ.
-Улмаар махаа зөөлөртөл буцалгаж будаа болон төмсөөр 

хачирлаж болно.

Б.Ганбаяр / ЗГМ©

баглаа аваад баярладаг ч долоо 
хоноод л хатчихдаг шүү дээ. 
Тиймээс би хувьдаа таримал 
цэцгийг илүүд үздэг. 

-Монголд чөлөөт цагаа 
өнгөрөөх газар ховор байна 
гэж олон хүн хэлдэг. Танд 
ямар санагддаг вэ?

дажгүй шүү. Чөлөөт цаг 
байвал ороод байх боломжтой 
газар олон болсон. Намайг анх 
ирж байхад гурван кино театр 
л байсан. Харин одоо байдал 
их дээрдсэн гэж боддог. Гэхдээ 
замын түгжрэл их учир оройн 
цагаар гэр бүлийнхэнтэйгээ 
амрах нь зүгээр байдаг юм.

-Та жишээ нь хаана очих 
дуртай вэ?

Хүүхдүүдтэйгээ боулинг 
тоглож, усанд сэлэх дуртай. 
Эхнэртэйгээ тоглолт үздэг. 
Монголын уран бүтээлчид 
үнэхээр чадварлаг санагддаг. 
Маш бага цалингаар, дэндүү 
хямд тасалбараар гайхалтай 
үзүүлбэр үзүүлдэг шүү дээ. 
Сонгодог урлагийн тоглолт 
америкт 70, 80 ам.доллар 
байдаг бол энд 15 мянган төгрөг 
гэдэг. Бас би Мексик хоолонд их 
дуртай. Гэхдээ мексикчүүдийн 
хийдэг шиг сайхан амттай хоол 
Улаанбаатарт алга байна. Би 
нэг хүнтэй хамтарч Мексик 
хоолны жижигхэн газар 
нээсэн. Яваандаа өргөжүүлэх 
мөрөөдөлтэй.

-Тоглолтууд хямд үнэтэй 
байна гэлээ. Монголын бараа 
бүтээгдэхүүний үнэ танд ямар 
санагддаг вэ.  хямдхан  уу?

Үгүй ээ. Хоол хүнс, бараа 
бүтээгдэхүүн гээд бүх зүйл 
нь америкаас ч үнэтэй. ачаа 
тээврээс алслагдмал байдагтай 
холбоотой юм болов уу даа. Бас 
шууд үйлдвэрээс ирдэг бараа 
ховор, маш олон наймаачны 
гараар дамждаг.

-Юунаас эрч хүч авдаг вэ?
Би зорилготой, үнэ цэнэтэй 

амьдрахыг хүсдэг. Булшны 
чулуун дээр нэр, төрсөн он 
болон хорвоог орхисон он л 
бичигддэг. Тэр хоёр оны дунд 
ганц л зураас бий. Гэхдээ тэр 
зураас маш утга учиртай байж 
болно. Үүнийг бодож эрч хүч 
авдаг даа. 

Монголын 
уран бүтээлчид 
үнэхээр 
чадварлаг 
санагддаг. Маш 
бага цалингаар, 
дэндүү хямд 
тасалбараар 
гайхалтай 
үзүүлбэр 
үзүүлдэг
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Спортын ертөнцөд эсрэг 
хүйстнээсээ дутахааргүй 
амжилт үзүүлсэн, үзүүлсээр 
ч буй “шингэн дуутнууд” 
цөөнгүй бий. Тэдний томоохон 
төлөөлөгчдийг танилцуулъя.

ЮдиТ ПОлгар

Унгарын шатарчин бүсгүй 
дээр дурдсан хэдээс хавьгүй 
өндөр амжилт үзүүлснээрээ 
ялгарна. Тэрбээр 15 нас, дөрвөн 
сартайдаа тухайн үедээ хамгийн 

Тэд эрчүүдээс огтхон ч дутахгүй
Нэртэй хөлбөмбөгчин 
болохын тулд хүйсээ 
нууж, хөвгүүдийн 
багт орохоор 
шийджээ

Б.Энхжин
ЗГМ

залуу эмэгтэй гроссмейстер (их 
мастер) болсон юм. 

Тэрчлэн рейтингээрээ 
дэлхийн шилдэг эрэгтэй 
шатарчдын эхний 15д 
бичигдэж, Г.Каспаров, а.Карпов 
нарын аваргуудыг нэг бус удаа 
хожиж байв. “Одоогоор надтай 
өрсөлдөх эмэгтэй шатарчин алга. 
Магадгүй, ойрын 34 жилд хэн 
нэгэн авъяаслаг охин гарч ирж 
болох юм” хэмээн ярих Юдит 
одоохондоо тэмцээн уралдаанд 
оролцохгүй байгаа билээ.

БиргиТ ПринЦ

Тоглогчдын гачаалд орсон 
Италийн “Перужа” баг сайн 
довтлогч хайж байв. Энэ үед 
аНУд болсон эмэгтэйчүүдийн 
даШТд германчууд илэрхий 
давамгай тоглон түрүүлсэн 
юм. “Бундестим”ийн довтлогч 
Биргит Принц тус тэмцээнд 
долоон гоол оруулж, шилдэг 
тоглогчийн болоод мэргэн 
буучийн шагналыг хамтад нь 

хүртжээ. Ялангуяа шигшээ 
тоглолтод Шведийн хаалганд 
хийсэн гоол нь “Перужа”гийн 
ерөнхийлөгч Лучано Гауччиг 
бишрүүлсэн аж. Ингээд 
тэр Принц болон Шведийн 
бомбардир Ханна Юнгберг 
(Түүнийг Фредди Юнгбергийн 
дүү юм уу, эхнэр хэмээн 
андуурах нь бий. Гэвч тэр 
Фредериктэй ямар ч холбоогүй), 
хагас хамгаалагч виктория 
Свенссон (тэр ч гэсэн Шведийн 
нэртэй андрес Свенссонтой 
огт хамаагүй) нарыг авахаар 
хөөцөлдөж эхлэв. Хэдийгээр 
тэд бүгдээрээ Европын холбооны 
паспорттой, эрэгтэйэмэгтэй 
хүмүүс хоорондоо тоглохыг 
хориглосон хууль байдаггүй 
ч FIFa Гауччигийн санааг 
дэмжээгүй билээ.

МариБэль дОМингеС
Тэрбээр есөн хүүхэдтэй 

мексик гэр бүлд төржээ. Охин 

багаасаа хөлбөмбөг сонирхон 
тоглодог байсан бөгөөд ур 
чадвараа сайжруулж, нэртэй 
хөлбөмбөгчин болохын тулд 
хөвгүүдийн багт орохоор 
шийджээ. Ингээд Марибэль 
хүйсээ сайтар нууж, нэрээ 
Марио болгон өөрчлөв. Харин 
хамтран зүтгэгчид нь 10 жилийн 
дараа л энэхүү нууцыг мэдэж, 
гүнзгий шоконд орсон гэдэг. Тэд 
сайндаа мэдсэн бус, Марибэль 
1999 онд аНУд болох гэж 
байсан даШТд оролцохын 
тулд олонд нууцаа дэлгэсэн 
юм. Гэвч тэр даШТд гялалзаж 
чадсангүй. 2002 онд домингес 
“атланта Бит” багтай гэрээ 
байгуулсан бөгөөд хоёр жилийн 
дараа афины олимпод шигшээ 
багийнхаа бүрэлдэхүүнд тоглон 
шөвгийн наймд шалгарчээ. 
Тухайн үед сонин хэвлэлээр 

“Марибэль домингест өндөр 
хурд, гоолын мэдрэмж, хүчтэй 
цохилт, хурдан сэтгэх чадвар…
гээд юм бүхэн заяажээ. Хэрэв 
багийнх нь тоглогчид бүгд 
ийм байсан бол мексикчүүдийг 
дийлэх баг гарахгүй биз ээ” 
гэхчлэн бичиж байв. Тэр сарын 
1800 гаруй ам.долларын цалин 
авдаг байсан нь эмэгтэйчүүдийн 
хөлбөмбөгт рекорд амжилт 
юм. 2005 онд 26 настайдаа 
Мексикийн хоёрдугаар лигийн 
“Селая” хэмээх эрэгтэйчүүдийн 
багтай гэрээ байгуулсан ч FIFa 
Б.Принц, Х.Юнгберг, в.Свенссон 
нарын адилаар эрчүүдтэй 
тоглохыг нь хориглосон билээ.

МанОн реОМ                             

Канадын Квебек мужийн Лак
Беопор хотноо төрсөн Манон 
реом бол NHLд мөрөө гаргасан 
анхны эмэгтэй тамирчин юм. 
Хөлбөмбөгөөс ялгаатай нь 
Канадад эрэгтэй, эмэгтэйчүүд 
нэг багт мөр зэрэгцэн тоглохыг 
хориглодоггүй аж. Тэрбээр 
одоогоос 17 жилийн өмнө 
“ТампаБэй Лайтнинг”ийн 
бүрэлдэхүүнд анхны тоглолтоо 
“СентЛуис”ийн эсрэг хийж, 
өрсөлдөгчийнхөө долоон 
цохилтын тавыг нь амжилттай 
хаажээ. Тухайн үед зарим 
хэвлэлээр “ТампаБэй” бүсгүй 
хаалгачдаа төдийлэн найдахгүй 
байгаа ч маркетингийн чанартай 
алхам хийлээ” хэмээн хардангуй 
бичиж байв. Гэвч улирлын өмнөх 
бэлтгэл дээр залуухан охин 
гайхалтай сайн хааж байсан тул 
клубийн удирдлагууд түүнтэй 
мэргэжлийн гэрээ байгуулахаар 
шийджээ. Мэдээж эрчүүдийн 
спорт гэгддэг хоккейд амжилт 
олох магадлал бага байсан 
болохоор реом NHLд нэг их 
удаагүй. Гэвч реом “Ноксвилл 
Черокис”, “Нэшвилл Найтс”, 
“Ласвегас Тандер” зэрэг доод 
лигийн багуудад амжилттай 
тоглож байв. 1998 оны Нага
но гийн олимпоор Манон 
эмэг тэй чүүдийн шигшээ багтаа 
тоглон мөнгөн медаль хүртэж 
байв. 

Багийнх нь тоглогч 
бүгд ийм байсан 

бол мексикчүүдийг 
дийлэх баг 

гарахгүй

ЧАНСАА

Испанийн дарангуйлал 
үргэлжилсээр

Хөлбөмбөгийн хорхойт
нууддаа зориулаад uEFaд 
бүртгэлтэй улсуудын чансааг 
толилуулъя. Багууд нь сүү лийн 
гурван жил дараалж, аваргуу дын 
лигт түрүүлээд буй испани чууд 
энэ чансааг хол тасархай тэргүүл
сэнд гайхах зүйл алга. Тэд арын 
багууд даа гүйцэгдэх биш, 
харин улирал бүрт илүү оноо 
авч холдсоор байна. Түүнчлэн 
Европа лигт тус улсын багууд 
сүүлийн долоон жилийн тавд нь 
түрүүлжээ. Гурван жил дараалж, 
энэ тэмцээний аварга болсон 
“Севилья” испаничуудын байр 

Г.Баяр
ЗГМ

УлС  2012-13 2013-14 2014-15 2015-16 2016-17 дүн
1. Испани 17,714 23,000 20,214 23,928 8,571 93,427
2. Герман 17,928 14,714 15,857 16,428 8,857 73,784
3. англи 16,428 16,785 13,571 14,250 7,928 68,962
4. Итали 14,416 14,166 19,000 11,500 6,916 65,998
5. Франц 11,750 8,500 10,916 11,083 7,916 50,165
6. ОХУ  9,750 10,416 9,666 11,500 6,000 47,332
7. Португал 11,750 9,916 9,083 10,500 5,250 46,499
8. Украин 9,500 7,833 10,000 9,800 3,700 40,833
9. Бельги 6,500 6,400 9,600 7,400 6,300 36,200
10. Турк 10,200 6,700 6,000 6,600 5,900 35,400

ахих өөр нэг шалтгаан болсон 
нь тодорхой. 

Энэ улирлын хувьд авар
гуудын лигт түрүүлэх хамгийн 
өндөр магадлалтай дөрвөн 
багийн гурав нь (“реал”, “Барса”, 
“атлетико”) энэ ул сынх. Тиймээс 
испаничуудын давамгайлал энэ 
улиралд дахин үргэлжлэхэд 
гайхах зүйл алга. 

английн хувьд энэ чансааг 
цөөнгүй жил тэргүүлсэн ч 
удал гүй байр сууриа Испанид 
тавьж өгсөн. Гэтэл байдал бүр 
дордож, Германы ард хүртэл 
бичигдсэн юм. Гэхдээ англичууд 
Испанийг биш юм аа гэхэд 
Германыг гүйцэх боломжтой. 
Учир нь тус улсын том багууд 
энэ жил дэлхийн хэмжээний 

шилдэг дасгалжуулагчдыг 
өөрийн болгож дөнгөсөн. Энэ 
хэрээр Премьер лигийн багууд 
Европын тавцанд илүү сайн тог
лож эхэлнэ гэсэн хүлээлт бий. 
Магадгүй ирэх жилээс анг ли
чууд аваргуудын лигт түрүү лэх 
хэмжээний хүчирхэг баг бүрдүү
лээд гараад ирэх биз ээ. 

Харин клубүүдийн чансааг 
Испанийн “реал Мадрид” 
гурван жил дараалан тэргүүллээ. 
араас нь “Бавари”, “Барселона”, 
“атлетико”, “Ювентус”, “ПСЖ”, 
“Борусси дортмунд”, “Челси”, 
“Бенфика”, “Севилья” жагссан 
байна. 2011 онд чансаагаараа 
дэл хийг тэргүүлж байсан “Ман
честер Юнайтед” хоёр байр 
ухран 22т жагсах болжээ. 

дэлхийн шатрын аварга цолны 
төлөө тэмцэл өрнүүлж хоёр 
хоёр тамирчны тулаан хамгийн 
сонирхолтой үедээ ирээд байна. 
11 дүгээр тавилд тэд тэнцсэнээр 
хоорондын харьцаа 5.5:5.5 болон 
тэнцээд байна.

аварга цол горилогч Оросын 
С.Карякин найм дахь тавилд 
хараар тоглоод хожсон нь түүнд 
маш том давуу тал авчирсан. 
Ингэснээр орос эр үлдсэн дөрвөн 
өрөгт яаж ийгээд тэнцэхэд л 
шинэ дэлхийн аваргаар тодрох 
боломжтой байв. Гэхдээ дэлхийн 
аварга Карлсен цолоо тийм 
ч амар алдахыг хүссэнгүй. 
Норвеги эр 10 дахь тавилд 
цагаанаар нүүсэн давуу талаа 
ашиглан Карякиныг энэ цувралд 
анх удаа хожсоноор ерөнхий 
дүнг тэнцүүлж дөнгөсөн юм. 
Улмаар дараагийн тавилд тэд 
дахин эвийн гэрээ байгуулснаар 
сүүлийн өрөгт бүх зүйл ший
дэгдэхээр болж байна.

Карлсений хувьд угаас сүү

шАТАР

Сүүлийн өрөгт бүх зүйл шийдэгдэнэ

Г.Энгүүн
ЗГМ

лийн тавилд цагаанаар наадах 
хуваарьтай. Тиймээс өмнө 
нь эрсдэлтэй алхам хийхийг 
хүссэнгүй. Норвеги эр тулааны 
явцад төвийн хэсэгт давуу 
байрлал олж аваад байсан тул 
цагаанаар тоглосон Карякинд 
ч хожих боломж бага байлаа. 
Тиймээс талууд болгоомжтой 
тоглосоор 34 дэх нүүдэл дээр 
эвийн гэрээ байгуулжээ.

Одоо хоёр шатарч Улаан
баатарын цагаар даваа гарагийн 
үдэш сүүлийн өргөө нүүнэ. 
Хэрэв энд тэнцвэл нэг өдрийн 
дотор богиносгосон цагаар 
дөрвөн өрөг нүүж, ялагчийг 
тодруулах аж. Энэ дөрвөн 
өрөгт дахин тэнцвэл талдаа 
таван минутын хугацаатай блиц 
өрөг тоглох болно. асар богино 
хугацаанд хурдтай сэтгэж зөв 
шийдвэр гаргахгүй бол ганц 
алдаа л бүхнийг баллана гэсэн 
үг. Гэхдээ Карлсен ийм байдалд 
хүргэхгүйн тулд цагаанаар 
тоглосон сүүлийн өрөгтөө 
хожихыг хичээх нь тодорхой. 
Харин Карякин урьдын адил 
хамгаалж, өрсөлдөгчөө алдаа 
гаргахыг хүлээх биз ээ.

Хэрэв нэмэлт тоглолт 
хийхэд хүрвэл давуу тал хэнд 
шилжихийг таахад бэрх. Зарим 
нь Карякин угаас үндсэн 
өргүүдэд яаж ийгээд тэнцэж 
аваад нэмэлт тоглолтоор азаа 
үзэхийг хүсч байсан хэмээн 
тайлбарласан. Энэ тохиолдолд 
Карлсен илүү нервтэж, алдаа 
гаргах магадлал нэмэгдэх 
гэнэ. Харин Карякин сэтгэл 
зүйгээ гайхалтай хянаж чаддаг 
шатарч болохоор энэхүү халз 
дуэльд хангалттай харуулсан. 
Оросууд түүнийг “Төмөр хүн” 
гэж нэрлэдэг нь чанга хатуу 
сэтгэл зүйтэй нь холбоотой байв. 
Мөн “Батлан хамгаалахын сайд” 
хэмээн хочилдог. Хамгаалах 
тактикийг дээд зэргээр эзэмшиж, 
өрсөлдөгчийнхөө алдаан дээр 
тоглолт хийж чаддаг нь ийм хоч 
авахад хүргэжээ. 

Харин Карлсений хувьд 
үндсэн болоод богиносгосон 
цагтай гээд бүх төрөлд жигд 
сайн тоглож чаддаг ховорхон 
авьяас тай шатарч. Тиймээс 
тайбрэйкт тоглосон ч нэг их 
ажрал гүй ялалт байгуулж чадна 
гэж олон мэргэжилтэн тааварлаж 
буй. дашрамд сонирхуулахад, 
FIDE буюу Олон улсын шат
рын холбооноос тамирчдын 
ээлжит чансааг гаргалаа. дэл
хийн аваргатай тэнцүүхэн 
өрсөлдөж буй Карякин шинэ 
чансаагаар хоёр байр ахиж, 
долоод эрэмбэлэгдэх болжээ. 
Тодруул бал, америкийн Хи
карү Накамура, Энэтхэгийн 
вишиванатан ананд нарыг ардаа 
орхи сон юм. Чансааг Карлсен 
урьдын адил тэргүүлсэн хэвээр 
байна. 

Мэргэжлийн сүмогийн 71 
дэх аварга Какүрюү М.ананд 
энэ оны сүүлийн башёд итгэл 
төгс түрүүллээ. Монголын 
гурван аварга болоод аварга 
цолны төлөө өрсөлдөж буй 
арслангууд бүгд зодоглосон, 
өрсөлдөөн ширүүн башёд 
түрүүлсэн нь түүний ялалтыг 
улам онцгой болгож байна. Энэ 
нь түүний карьерийн гурав дахь, 
ёкозүна болсноос хойш анхны 
түрүү юм. Тэрбээр өнгөрсөн 
жилийн есдүгээр сарын башёд 
123 амжилтаар өнгөлсөн бол 
энэ удаа 14 давж, ганцхан удаа 
өвдөг шороодлоо. Ялангуяа 
нутгийн хоёр аваргатай хийсэн 
барилдаанд илүүрхэн давсан 
нь мэргэжилтнүүдээс өндөр 
үнэлгээ авахад хүргэв. 

Монголын нөгөө хоёр аварга 
тус бүр 11 давсан бол озэки 
Тэрүнофүжи найм ялж, цолоо 

алдах аюулыг холдуулав. Харин 
өмнөх башёд нэг ч унаагүй 
түрүүлж, энэ башёд аварга 
цолны болзол сонсон барилдсан 
озэки Гоэйдо дөнгөж есөн даваа 
авч, мөрөөдлөө хойшлуулахаас 
аргагүйд хүрлээ. Харин баруун 
жигүүрийн комүсүбигээс 10 
даваа авсан Тамаваши Мөнх
Оргил ирэх башёд сэкивакэ цол 
хүртэх нь тодорхой болж байна. 

дээд зиндаанд Монголын 
10 бөх зодоглосноос долоо нь 
тавиас дээш хувийн амжилтаа 
үзүүлжээ. дараагийн аварга, 
арслан гэж үнэлэгдэж байсан 
Ичиножёо Ичинноров маэга
ширагийн 13аас барилдсан 
хэрнээ долоон даваа авсан нь 
тун хангалтгүй үзүүлэлт байв. 
Түүнчлэн маэгаширагийн 
11ээс барилдсан Кокүшюүхо 
Эрдэнэбаатар гурван даваа, 12 
унаатай башёг дуусгасан тул 

ирэх нэгдүгээр сарын тэмцээнд 
жюүрёо зиндаа руу уруудах нь 
тодорхой болов. 

Оны сүүлийн башё өндөр
лөсний дараа 2016 оны хам гийн 
өндөр даваатай сүмоч дыг шалга
руулахад озэки Кисеносато 69 
даваагаар өнгөлжээ. Тэр жилдээ 
нэг ч түрүүлээгүй бөх хамгийн 
олон даваатай бөхийн шагнал 
хүртсэн анхны тохиолдол нь энэ 
болжээ. Хакүхо энэ жил бэрт
лийн улмаас нэг башё өнжсөн. 
Какүрюү мөн л гэмтлийн улмаас 
долдугаар сарын тэмцээнийг 
дундаас орхисон нь Кисеносатог 
хамгийн олон даваатай бөхөөр 
тодроход нөлөөлжээ. Хакүхо 
хэдийгээр нэг бүтэн башё өнжсөн 
ч гэсэн оны турш 62 даваа авч 
чаджээ. Тэрбээр сүүлийн есөн 
жилийн турш хамгийн олон 
даваатай бөхийн шагналыг 
дангаар эзэмшиж байв. 

СҮМО

какүрюүгийн урамтай түрүү



МОНГОЛ БӨхИйН ӨРГӨӨ
УИХ-ын гишүүн, гавьяат жүжигчин 
С.Жавхлан энэ сарын 29, 30-нд 
“Хамаг монголчуудын халуун 
сэтгэл” хандивын тоглолт хийнэ. 
Тэрбээр тоглолтын орлогоо ӨМӨЗО-
ны “Хөх хээр” хамтлагийн ахлагч 
М.Баясгалангийн эмчилгээний 
зардалд зориулах аж. Тоглолтод 
Халимаг, Тува, Буриад, ӨМӨЗО-ны 
дуучид оролцох юм байна. 

UB ГАЛЕРЕй
“Сийлэн гоо” торгон утсаар урласан 
гоёлын зүүлтний үзэсгэлэн энэ 
сарын 30-нд болно. Нээлтийн 
ёслолын тасалбарын үнэ 30 мянган 
төгрөг. 

УЛСыН фИЛАРМОНИ 
“Баянмонгол” жазз найрал 
хөгжмийн хамтлагийн “Movie 
swing” тоглолт ирэх сарын 2-нд 
болно. Алдартай киноны хөгжим, 
дуугаар дагнасан энэхүү тоглолтыг 
хоёр дахь жилдээ зохион байгуулж 
байна. Тасалбарын үнэ 15 мянган 
төгрөг. 

УЛААНБААТАР ЧУУЛГА
“Улаанбаатар цирк”-ийн 
жүжигчдийн тоглолт ирэх сарын 
3-нд болох гэж байна. Уг тоглолтод 
Турк, Япон, ХБНГУ, Франц зэрэг 
олон оронд тоглосон шилдэг 
үзүүлбэрүүдээ толилуулна. 
Тоглолтыг 10 мянган төгрөгөөр 
үзээрэй. 

шАНГРИ-ЛА
Энэ сарын 2-нд Монголд анх удаа 
“Хагас нүцгэн урлаг” шоуг зохион 
байгуулах гэж байна. 
Уг шоу “Хүчирхийлэлд өртсөн 
эмэгтэйчүүдийн төлөө” уриан дор 
болох юм.

UB pALACE
Ковер дуучин Анук, Очмаа нарын 
тоглолт ирэх сарын 3-нд болно. Тус 
тоглолтын орлогыг "Ид шидийн 
орон" хүүхэд хамгаалал, хөгжлийн 
төв барих газрыг худалдаж авахад 
хандивлах юм. Тоглолтын тасалбар 
10 мянган төгрөгийн үнэтэй. 

лавлах
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Б.Баярмаа 
ЗГМ

ҮЗВЭР

Хоолой сэрвэгнэж, юм зал-
гихад хөндүүрлэж, бага зэрэг 
улайх нь хоолой өвдөх анхны 
шинж тэмдэг. Эм уухаасаа өмнө 
дараах аргуудыг хэрэглээрэй. 

Уусмалаар зайлах. Нэг аяга 
халуун бүлээн усанд нэг хоолны 
халбага давс хийж хоолойгоо 
зайлна. 34 удаа зайлсны дараа 
хоолойн өвчин бага дээрээ 
дарагддаг. Мөн марганцыг усанд 
бага зэрэг найруулаад өдөрт 23 
удаа хоолойгоо зайлж болно.

Сүү уух. Нэг литр үхрийн 
сүүнд 2530 гр гацуурын 
мөчир хийж 15 минут чанана. 
Хэсэг хугацааны дараа сүүгээ 
шүүж, өдрийн турш бүлээсгэж 
ууна. Мөчрийн оронд болц нь 
гүйцээгүй боргоцойг мөн хэрэг
лэж болно. Гэхдээ боргоцойг 
хагас цаг чанана. 

аньсны ханд. Нэг аяга ус, тал 
аяга аньсыг зөөлөн гал дээр 15 
минут буцалгана. аньсыг шүүж, 
нэг цайны халбага зөгийн бал 
хийж, өдрийн турш бага багаар 
ууна. 

Чанасан төмсний ууранд 
хоолойгоо утах арга бас бий. 
Бага зэрэг усанд жижиг төмсийг 
угааж, хальстай нь чанаа
рай. дээгүүрээ зузаан алчуур 
бүтээгээд ууранд нь хоолойгоо 
утна.  

ЭРҮҮЛ МЭНД

ЗӨВЛӨГӨӨ

СЭРЭМжЛҮҮЛЭГ

хоолойн өвчнийг 
эмгүй эдгээх 
арга

Өвөл ямар гутал 
сонгох вэ

шинэ дугуйнд 
найдах хэрэггүй
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Н.Эрдэнэбаяр, Э.Тамир©

Mr. Баагий Бодрол.....

Махтай ч болоосой айлаас гурил 
гуйгаад хоол хийхгүй юү, даанч 

давс байхгүй

MnB Bloomberg Боловсрол Монгол ТВ
08.00

12.00

14.00

18.00

20.00

22.00

08.20   
Өглөөний зочин

12.20  120/80 
эрүүл мэндийн 
хөтөлбөр

14.00   
Монголчуудын 
иргэншил: “Богд 

17.15  Залуу 
зохион 
бүтээгч-2016

21.10 “Дөрвөн 
бэрх” цэнгээнт 
нэвтрүүлэг

22.15-00.00  
“Дөлгөөн Дон”  
уран сайхны кино 
нэгдүгээр анги

07.00 
 Студио 1.0 

11.45  Удирдагчид 
Лакуатай хамт

14.00  
Эзэнт гүрнийг 
босгосон нь

18.00  Бизнесийн 
Төв Цэг-Давталт

20.30  
Шилдэг санаа

22.00  
Хөгжилд хүрсэн 
түүх

07.00 
Зураглал

13.20 "Англи 
хэлний" алсын 
зайн сургалт Дунд 
шат №4

15.00 Гайхалтай 
аяллууд 
/Итали 5 дугаар 
цуврал/

18.30 "Score 
News" мэдээллийн 
хөтөлбөр

20.40 
"Мөрөөдлийн 
гэр" урамшуулалт 
аяны шууд 
тохирол

00.05 "Score 
News" мэдээллийн 
хөтөлбөр 

06.30 
Өнөө өглөө 

12.00 Хөтөч 
мэдээллийн 
хөтөлбөр

14.00 
Тэр хөрөг

18.00 Авьяаслаг 
Монголчууд 
хөшигний ард 
13 дугаар хэсэг 

20.00 Оргил 
цаг мэдээллийн 
хөтөлбөр

01.00 Миний 
Монголын соёл

ТВ хӨТӨЛБӨР ОНЦЛОх ҮЗВЭР

 “Best of Classics”

Монгол Улсын Морин хуурын чуулга 
ирэх сарын 26-нд 16.00 цагаас 
Соёлын төв өргөөнд “Best of Classics” 
тоглолтоо толилуулах гэж байна. 
Тус тоглолтыг “Цэцээ гүн” ротаракт 
клубээс зохион байгуулж буй. Тэд 
тоглолтын бүх орлогыг “Хүн бүр сурах 
эрхтэй” оюутны тэтгэлэгт хөтөлбөрийн 
санхүүжилтэд хандивлах юм. Дэлхийд 
хосгүй морин хуурын хөгөөр сонороо 
мялаахын сацуу сайн үйлсэд хувь 
нэмрээ оруулахыг уриаллаа.  
“Цэцээ гүн” ротаракт клуб Нийслэлийн 
ИТХ-ын дэмжлэгтэйгээр энэ удаад 
хараа, сонс голын бэрхшээлтэй оюут-
нуудыг сонгон тэтгэлэгт хөтөлбөртөө 
хамруулах юм байна. Морин хуурын 
чуулгын ерөнхий удирдаач, Улсын 
филармонийн дарга нар төслийг 
дэмжин ажиллажээ. 

НИСЛЭГИйН ЦАГИйН хУВААРЬ

УБ-Сөүл  07.45  12.05
Сөүл-УБ  13.20  16.05
УБ-Хонконг  07.45  12.05
Бээжин-УБ  20.30  23.00
УБ-Токио  08.45  13.40
Токио-УБ  15.30  20.25
УБ-Ханбумбат  14.00  15.10
Ханбумбат-УБ  16.00  23.00

Эрээн-УБ  17.10 10.05
Бээжин-УБ  10.22 14.35
УБ-Хөххот  20.45 19.49
Эрхүү-УБ  16.32 06.53
УБ-Эрхүү  20.45 02.15
Сайншанд-УБ  21.15 07.15
УБ-Сайншанд  10.10 19.48
УБ-Сүхбаатар  21.15 05.12
Сүхбаатар-УБ  20.55 05.03

ГАЛТ ТЭРЭГНИй ЦАГИйН хУВААРЬ

ЗГМ: кОМИкС

ЦАГ АГААР

УЛААНБААТАР
 XI.28
  -16o

  -26o

 XI.29
 -13o

 -22o

 XI.30
  -13o

  -23o

 XI.1
  -11o

  -22o

 XI.2
  -8o

  -18o
6 м/с

5м/с

6 м/с

5 м/с

7 м/с

5 м/с

6 м/с

5 м/с

7 м/с

5 м/с

ҮүлшинэҮүлшинэ Бага зэргийн цас орно Багавтар үүлтэй Багавтар үүлтэй

УВС
 -13o

 -24o

ХОВД
 -7o

 -18o

ЗАВХАН
-13o

-25o

БАЯНХОНГОР
 -5o

 -18o

ГОВЬ-АЛТАЙ
-8o

-23o

ӨВӨРХАНГАЙ
  -6o

  -17o

АРХАНГАЙ
-5o 
-18o

ХӨВСГӨЛ
    -11o

    -22o

БУЛГАН
 -11o

 -23o

ТӨВ
-16o

-24o

ДУНДГОВЬ
  -7o 
  -20o

ӨМНӨГОВЬ
 -5o

 -16o

ГОВЬ-СҮМБЭР
 -12o

 -22o

ДОРНОГОВЬ
 -8o

 -20o

СҮХБААТАР
 -13o

 -23o

ХЭНТИЙ
 -15o

 -27o

СЭЛЭНГЭ
 -12o

 -22o

ОРХОН
-8o

-19o

ДАРХАН-УУЛ
 -12o

 -22o

ДОРНОД
 -13o

 -22o

БАЯН-ӨЛГИЙ
-8o

-17o

Билгийн тооллын 29
Өвлийн тэргүүн шарагчин гахай сарын 
найман цагаан мэнгэтэй хөх бар өдөр.
Үс засуулбал: Сүлд тэнэж одно 
Наран ургах, шингэх: 08.17-17.10
Барилдлага: Үхэх
шүтэн барилдлага: Хурьцахуй

Аргын тооллын 
арваннэгдүгээр сарын 28, 
Сумъяа гараг. 

Өдрийн наран 08.17 цагт ман-
дан, 17.10 цагт жаргана. Тухайн 
өдөр морь, нохой жилтнээ аливаа 
үйлийг хийхэд эерэг сайн. Эл 
өдөр эл дэв үйлд хянуур хандах 
хэрэгтэй ба ан гөрөө хийх, мал 
адгуус муу лах, сан тавиулах, 
угаал үйлдэх, ами луулах, 
өглөгийн түллэг хийх, хишиг 
дуудуулах, хот балгадын үйл, 
цэрэг, цагдаагийн үйл, тан гар гаа 
буцаахад сайн. Золиг гаргах, 
бомбын үйл, сэтгэлд сэвтэй газар 
очих, хүүхэд хөлд оруулахад муу. 
Өдрийн сайн цаг нь хулгана, үхэр, 
луу, могой, хонь, нохой болой. 
Хол газар яваар одогсод баруун 
урагш мөрөө гаргавал зохистой. 
Үс ши нээр үргээлгэх буюу 
засуулахад тохиромжгүй.

ЗУРхАй

ЗГМ: СҮДОкҮ

(Өмнөх дугаарын хариу)

ЗГМ: ҮГИйН СҮЛжЭЭ

Өмнөх дугаарын хариу / 11.24

БОСООГООР:
1. Найман тахилын нэг
2. Дорнод аймгийн сум

3. Мэргэд хэрэглэдэг яс
4. Хурдан моринд 
зориулсан аялга

6. Шашин
7. Давхар бус
8. Шоглосон нэр
10. Гутлын өсгийн болон морины 
уланд хаддаг зүйл
12. Өндөр гэгээн Занабазарын 
эцэг Түшээт ханы нэр
13. В.Шекспирийн эмгэнэлт 
жүжгийн гол баатар
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Хүйтний улиралд халтирч 
унах, даарахаас сэргийлэхийн 
тулд гутлаа зөв сонгох нь чухал. 
Гутлын улны талбай нь том, 
өсгий нь дөрвөлжин байвал 
халтирах эрсдэлийг багасгадаг 
аж. Мэргэжилтнүүд резин, 
каучук, хүйтэнд тэсвэртэй 
полиуретан материалаар хийсэн 
ултай гутал сонгохыг зөвлөж 
байна. Полиуретан нь зөөлөн, 
уян хатан, үрэлтэнд тэсвэртэй, 
нугаларамтгай байдгаараа давуу 
талтай. Мэдээж, ул болон өсгий 
нь тэр чигээрээ арзгар байвал 
халтирах эрсдэл улам буурна. 

Гутлын хэмжээг сонгохдоо хэт 
бариу биш, хөлийн хуруунууд 
чөлөөтэй хөдөлж байгаа, эсэхийг 
шалгаж авах нь чухал. Ингэснээр 
хөлийн дулааныг хадгалахаас 
гадна ноосон оймс давхарлаж 
өмсөх боломжтой. Түүнч
лэн ус нэвтрүүлдэггүй, чийг 
татдаггүй, агаарын солилцоо 
сайтай материалыг сонгоорой. 
Харин хэт хатуу ултай гутал 
авахаас татгалзаарай. Учир 
нь хатуу ултай гутал өмсөх 
нь хөлний нум, шагайг дэм
жих, тэнцвэржүүлэх үүрэгтэй 
булчинг сулруулдаг  сөрөг 
нөлөөтэй.  

Зам халтиргаатай үед авто 
ослын тоо нэмэгддэг. Хал
тир гаатай нөхцөлд машины 
тоор  мосны зам 34 дахин уртас
даг байна. Мөн зам мөстсөн 
үед машины дугуй замтай 
барьцалдах хүч нь тав дахин 
багасна. Жолоочийн өлмий 
тоормосны дөрөөн дээр хүрснээс 
хойш 120 метр зам туулаад 
машин зогсдог аж.

Зам дугуй хоёрын барьцалт 
нь тээврийн хэрэгслийн хурд, 
ду гуйн эдлэгдсэн хугацаа, 
хээ ний чанар, зорчих хэсгийн 
га даргуугийн байдал зэргээс 
ихээхэн хамааралтай. Цоо 
шинэ, арзгар хээтэй дугуйтай 
байсан ч өөр хүчин зүйлийн 
улмаас халтирах эрсдэл өндөр. 
Иймд шинэ дугуйнд найдалгүй 
анхаарал, болгоомжтой явахыг 
авто тээврийн бодлогын хэрэг
жилтийг зохицуулах газраас 
сэ рэмжлүүллээ.  

5. Хэрэйдийн 
Тоорил ханд 
соёрхсон цол 
8. Эрт хээлтэхээс 
сэргийлж хуц, 
ухнын гэдсээр 
унжуулдаг 
хэрэгсэл
9. Хүндэтгэлийн 
ширээн дээр 
тавьдаг шар тос, 
арвайн гурил
10. Монгол гэрийн 
модны нэг
11. Үхрийг туухад 
хэрэглэдэг үг

хӨНДЛӨНГӨӨР:
1. Богино хугацаа
3. Нэрт шог 
зохиолч, зураач 
агсан
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Эрдэнэ шишийн этанолын хэрэглээг 
өсгөх журам

Сөүл, Токиогийн хэлэлцээр 
солонгосчуудын дургүйцлийг төрүүллээ

Эх газрын хятадууд Хонконгийн үл 
хөдлөхийн салбарт хөрөнгө хаяж байна

АНУ 2017 онд сэргээгдэх түлшний хэрэглээг зургаан хувиар 
өсгөж, 19.2 тэрбум галлонд хүргэхээр боллоо.  > 10

Хэлэлцээр байгуулсан нь Японы технологи, техник төхөөрөм
жийн өгөөжийг хүртэх боломжийг Сөүлд олгож байна.  > 10

Хятадын компаниуд өнгөрсөн онд Хонконгийн захиргаанаас 
зарсан орон сууцны газрын 44 хувийг худалдан авчээ.  > 10

А.Меркель мөрийн хөтөлбөр 
болохуйц үг хэллээ 
◄1

Түүний үг нь ирэх онд болох 
сонгуульд консерватив эвслийг 
ялалтад хөтлөх зорилго агуулсан 
байна.

Германд дүрвэгсдийн асуудал 
нийгмийг туйлшруулж, цагаач
лалын эсрэг байр суурьтай 
Германы альтернатив нам 
дээшилж байгаа үед түүнийг 
дэмжигчдийн тоо цөөрч буй. 
Гэвч Меркель хилийг хааснаар 
ард иргэдийн аюулгүй байдал 
дээрдэхгүй хэмээн Германы 
альтернатив намыг эрс 
эсэр гүүцлээ. Тэрбээр “Тусгаар
ласнаас нээлттэй байдал нь 
илүү аюулгүй” гэж мэдэгджээ. 
Түүнчлэн канцлер сонгогчдод 
хандан, түргэн өөрчлөгдөж буй 
ертөнцөд түгшүүр нэмэгдэж 
байгаа ч эдийн засаг дээд 
түвшиндээ өсөж байгааг онцлов.

Хатагтай Меркель бундестагт 
хэлсэн үгэндээ “Германчууд 
өмнө нь хэзээ ч ийм сайн түв
шинд байгаагүйг би хэлэх 
ёстой” гэв. Тэрбээр Трампыг 
шууд нэрлээгүй боловч аНУ 
Номхон далайн түншлэлээс гарч 
байгаад харамслаа илэрхийлсэн 
юм. а.Меркель "Энэ нь аНУ ба 
Европын холбооны хоорондын 
атлантыг дамнасан чөлөөт 
худалдааны гэрээнд мөн сөрөг 
нөлөөтэй"г тэмдэглэв. Канцлер 
цааш нь “Шударгаар хэлэхэд, 
Номхон далайн түншлэл 
хэрэг жих боломжгүй болсонд 
сэтгэл дундуур байна. Үүнээс  
хэн ашиг хүртэхийг мэдэхгүй. 
Гэхдээ ганц зүйл тодорхой 
байгаа нь түүний оронд өөр 
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кортни Вивер, жошуа Чаффин
аНУын Үндсэн хуулийг 

зохиогчид ашиг орлогын 
тухай заалтыг бичиж байхдаа 
Ерөнхийлөгчөөр сонгогдоод 
буй Трампын олон улсын зочид 
буудлын талаар төсөөлөөгүй 
биз. Гэтэл одоо уг баримт 
бичгийн бүрхэг заалт шинэ 
Ерөнхийлөгчийн хувийн бизне
сийн ашиг сонирхлын зөрчлийг 
шийдвэрлэх гол хүчин зүйл 
болчихоод байна.

Уг заалт нь Засгийн газрын 
албан тушаалтан гадаад ашиг 
сонирхлын үүднээс хахууль 
авахаас сэргийлэх зорил
готой. Үүнд ашгийн буюу 
итгэмж лэлийн албан тушаалд 
ажилладаг хүн ямар ч хаан, 
жонон, гадаад улсаас “бүх 
төрлийн бэлэг, ашиг, албан 
тушаал, буюу хэргэм зэргийг 
Конгрессын зөвшөөрөлгүйгээр 

Анне-Силвейн Чассани, жак фарчи
Оросын Ерөн х ий лөг ч 

владимир Путин Францын 
баруун төвийн намаас Ерөнхий
лөгчид нэр дэвшсэн Франсуа 
Фионтой сайн харил цаатайгаа 
тэмдэглээд, Москватай харил
цаагаа сайжруулах төлөв лөгөөнд 
нь талархал илэрхийлэв. Уг 
тайлбар Оросын Ерөнхийлөгч 
ба ирэх жил болох Францын 
Ерөнхийлөгчийн сонгуульд 
нэр дэвших боломжтой улстөрч 
хоорондын ойрын холбоог 
харуулж байгаа юм.

Хэдэн өдрийн өмнө болсон 
анхан шатны сонгуульд 
өрсөлдсөн Фион болон алейн 
Жюппе нарын мэтгэлцээн 
ижил санаа бодолтой Евро пын 
улстөрчидтэй хэлхээ холбоогоо 
зузаатгаж, дипломатын ган
цаард лаас гарах Оросын хүчин 
чармайлтыг тусгалаа. Гэвч 
Путиний хийсэн тайлбар нь 
францчууд Сирид явуулж буй 
Оросын цэргийн ажиллагааг 
эсэргүүцэж буй цаг үед Фионы 
нэр дэвших боломжид сөргөөр 
нөлөөлж магадгүйг шинжээчид 
онцлов.

Фион Оростой харилцах 
харилцаанд эрс өөрчлөлт гаргаж, 
Крымээс болж авсан Европын 
холбооны хоригийг цуцлахыг 
дэмждэг хүн. Тэрбээр ноён Путин 
болон Сирийн Ерөнхийлөгчтэй 
цэргийн холбоо тогтоож, IsIs
тай тэмцэх ёстой гэж үздэг аж. 
Францын Гадаад хэргийн сайд 
ЖанМарк Эйро нэр дэвшигчийн 
гадаад бодлогын саналуудыг эрс 
няцаажээ. Тэрбээр “Мэдээж бид 
Оростой ярилцах ёстой. Оростой 
үргэлж ярьсаар ирсэн. Гэхдээ 
энэ нь Оростой холбоотон 
болно гэсэн үг биш” хэмээв. 
алейн Жюппе ба Путинд хэт 
найрсаг ханддаг хэмээн Фионыг 

Трампын бизнес АНУ-ын Үндсэн 
хуульд нийцэх үү

францын сонгуульд фион нэр 
дэвшсэнд Москва талархав

Хатагтай 
Меркель 
бундестагт 
хэлсэн үгэндээ 
“Германчууд 
өмнө нь хэзээ 
ч ийм сайн 
түвшинд 
байгаагүйг би 
хэлэх ёстой” 
гэв.

Ноён Трамп 
“Түүний 
ялалтын улмаас 
Вашингтон 
дахь тансаг 
зочид буудлынх 
нь үнэ цэнэ 
өссөнийг хүлээн 
зөвшөөрсөн” 
гэнэ.

гэрээнүүд байгуулагдана. Тэр 
нь Номхон далай ба атлантыг 
дамнасан хэлэлцээрүүдээс өөр 
стандарттай байх нь гарцаагүй” 
хэмээв.

Меркель аНУ болон Трам
пын зүгээс Европын орнууд 
бат лан хамгаалахад бага мөнгө 
хандивлаж байгааг хүлээн 
зөвшөөрөөд уг зардлыг нэмэхээ 
амлажээ. Bild сонин канцлерийн 

үгийг “Сонгуулийн тулалдааны 
өмнөх анхны байлдаан” гэж 
нэрлэсэн бөгөөд канцлер Face
book, Twitter,  YouTube зэрэг 
нийгмийн сүлжээгээр үзэн 
ядсан үг яриа түгээхийн эсрэг 
тэмцэхээ хэлсэн байна. Германы 
эрх баригчид нийгмийн сүлжээ 
ашиглагчдын зүгээс арьс өнгөөр 
ялгаварлан гадуурхсан постууд 
тавихыг хянаж, 24 цагийн дотор 

арилгахыг сайтуудад даалгасан 
аж. Хэрэв үр дүнд хүрэхгүй бол 
Шүүх яам хуулийн шинэ арга 
хэмжээ төлөвлөжээ.

Канцлер “Үзэн ядсан үг 
яриа, коммент гэх мэт хүний 
нэр төрд харш зүйлийн эсрэг 
хүчин чармайлтыг дэмжинэ” 
гэдгээ илэрхийлсэн. Мөн ирэх 
сонгуулийн талаар ярихдаа 
Христийн ардчилсан намыг 

тэргүүлж оролцохоо нотолсон 
байна. Улмаар сурталчилгаанд 
хуурамч сайт, блог хаяг 
ашиглан улстөрчдөд санаандгүй 
цохилт өгч байгааг шүүмжлэв. 
Тэрбээр “Нийгмийн санаа 
бодлыг төлөвшүүлэх арга 25 
жилийнхээс өөр болсон. Бид 
үүнтэй зохицож сурах ёстой” 
гэсэн юм.

Германы канцлер Туркийн 

Ерөнхийлөгч режеп Тайип 
Эрдоган хэвлэлийн эрх чөлөөг 
хаан боож буйг шүүмжилсэн 
авч анкаратай хамтын 
ажиллагаагаа үргэлжлүүлэх 
нь чухал гэдгийг онцолсон 
байна. Ялангуяа цагаач лалын 
асуудлаар Европын холбоо ба 
Турк хоёр хамтрахын 
чухлыг тодотгожээ.  

100 дипломат уригдаж, 
маркетингийн ажиллагаанд 
оролцжээ. 

Нээлтэд тухайн үедээ нэр 
дэвшигч байсан Трампаас 
гадна буудлыг барих ажлыг 
удирдаж, одоо Ерөнхийлөгчийн 
шилжилтийн багт ажиллаж буй 
түүний хүүхдүүд болох Иванка, 
Эрик, Бага дональд оролцсон 
байна. 

Намрын эхээр үнээ хямд
руулсан тус зочид буудалд 
нэг өрөө 400 ам.доллар. Харин 
сүүлийн өдрүүдэд зочид ол
ширч, халбагаар дарс шимэх, 
сэлмээр онгойлгосон оргилуун 
дарс амтлахын тулд мөнгө төлөх 
хүмүүс буудлах хүлээлгийн 
танхимыг дүүргэх болжээ. 
Түүнчлэн Трампыг албан 
тушаалдаа орох өдрийн өрөөний 
захиалга эрс нэмэгдсэн гэж 
буудлын менежер ярьсан юм.

авах ёсгүй” гэж тусгасан байдаг.
Уг заалт аНУын Ерөнхийлөгч 

хүн Британийн хаанаас бэлэг 
авахыг хориглон, шинэ тутам 
улсын бие даасан байдлыг хангах 
агуулгатай байсан аж. Гэвч 2016 
онд Трампын засаглалын үед 
үүнийг хэрхэн тайлбарлах нь 
өөр түүх болж байна. Үндсэн 
хуулийн зарим онолч гадаадын 
төлөөлөгч Цагаан ордноос 
хэдхэн гудамжны цаана орших 
Трампын шинэ зочид буудалд 
өрөө захиалбал “ашиг” гэж үзэх 
ёстой гэжээ. Washington Post 
сонинд бичсэнээр гадаадын 
Засгийн газрууд Трампыг 
дэмжиж буйгаа харуулахын тулд 
хэдийнэ тэнд өрөө захиалахаар 
сонирхож эхэлсэн гэнэ.

Мөн энд дурдсанаар арав
дугаар сард нээл  тээ хийсэн 
Трамп зочид буудалд өнгөр
сөн долоо хоногт гадаадын 

шүүмжилсэн.
Ноён Фион Ерөнхийлөгч 

Николас Саркозигийн үед 
Ерөнхий сайд байсан. Улмаар 
20082012 онд Оросын Ерөнхий 
сайд байсан ноён Путинтэй хэд 
хэдэн удаа уулзаж байв. Путин 
баяр хүргэж хэлсэн үгэндээ “Тэр 
хамгийн сайн утгаар нь Европ 
маягийн хэв загвартай боловч 
өөрийнхөө үзэл бодлыг тууштай 
хамгаалах чадвартай хүн. 
Мэдээж тэр өндөр боловсролтой, 
шударга хүн. Бидний зүгээс сайн 
харилцаа тогтоохын тулд чадах 
бүхнээ хийнэ” гэсэн байна.

Хоёр улсын харилцаа 
Ф ран ц ы н Ерөн х и й лөг ч 
Франсуа Олландын бүрэн 
эрхийн хугацаанд нэлээд 
муудсан юм. Францын төрийн 
тэргүүн Оросын эсрэг хориг 
тавихад идэвхтэй оролцсон. 
Түүнчлэн Германы канцлертай 
хамтран Украйн зүүн нутагт 
гал зогсоох хэлэлцээрт зуучилж 
байгаа билээ. Ноён Олланд 
түүнчлэн Сирийн Ерөнхийлөгч 
Башар асадад Оросын талаас 
цэргийн дэмжлэг үзүүлснийг 
буруушааж, Сирийн алеппо 
хотыг бөмбөгдөж буйг “цэргийн 
гэмт хэрэг” хэмээн нэрлэсэн 
удаатай.

Өнгөрсөн сард НҮБын 
аюулгүйн зөвлөлд Францын 
саналаар оруулсан Сирийн 
алеппод агаарын цохилт болон 
байлдааныг зогсоох тухай 
тогтоолын төсөл бий. Үүнд 
Оросын тал хориг тавьсан билээ. 
Хоригийг цуцлах талаар Фионы 
саналын хариуд ноён Эйро “Бид 
таашаал авах гэж хориг тавьсан 
гэж та бодоогүй биздээ. Үгүй 
ээ, хэлэлцээ хийн, 
зөвшилцөж байж ийм 
арга хэмжээ авсан юм 
шүү” хэмээжээ. 

ашиг сонирхлын асуудал 
аНУын Ерөнхийлөгчийн 
албаны түүхэнд өмнө нь гарч 
байсан удаа бий. Хамгийн сүүлд 
Барак Обама 2009 оны Нобелийн 
шагналын 1.4 сая ам.долларыг 
хүртэхийн тулд Шүүх яамнаас 
хуулийн зөвлөгөө авч байв. 
Уг асуудлыг хариуц сан Шүүх 
яамны шинжээч "Нобелийн 
хороо бол Норвегийн Засгийн 
газраас гадуур байгууллага. 
Мөн шагналын мөнгийг ямар ч 
Засгийн газар санхүүжүүлдэггүй 
учир уг шагнал ашиг хэмээх 
тодорхойлолтод багтахгүй" 
гэсэн шийдвэр гаргасан түүхтэй.

Ноён Трампын үл хөдлөхийн 
бизнес болон өргөн цар хүрээтэй 
ашиг сонирхол асуудлыг нэлээд 
хүндрүүлж байгаа юм. аНУын 
Ерөнхийлөгчид ашиг сонирхлыг 
тухай заалтаас өөрийгөө тусгаар
лахын тулд хөрөнгөө “blind 
trust” буюу өөрөө үл оролцох 
удирдлагад шилжүүлдэг. Гэвч 
Трампын хувьд бизнесийн 
хүрээ, хэмжээнээс шалтгаалан 
тусгай тохиолдол үүсч магад
гүй байна. Тэрбээр бизнесийнхээ 
менежментийг хүүхдүүддээ 
шилжүүлнэ гэсэн боловч тэд 
сурталчилгаа төдийгүй шинэ 
засаг захиргаанд идэвхтэй 
оролцох төлөвтэй байна.

New York Times сонины 
сурвалж лагч ноён Трампаас 
ашиг сонирхлын зөрчлийн 
талаар асуухад тэрбээр “Захир
гааны албаны онцлогоос 
шалтгаалан аНУын төрийн 
албан тушаалтнуудын мөрдөх 
ёстой журмаас гажихгүй” гэдгээ 
мэдэгджээ. Тэрбээр “Хууль бүрэн 
миний талд байгаа. Ерөнхийлөгч 
ашиг сонирхлын зөрчилтэй 
байх ёсгүй” хэмээсэн юм. Times 
сэтгүүлийн мэдээлснээр ноён 
Трамп “Түүний ялалтын улмаас 
вашингтон дахь тансаг 
зочид буудлынх нь үнэ 
цэнэ өссөнийг хүлээн 
зөвшөөрсөн” байна.
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Эх газрын хятадууд хонконгийн үл хөдлөхийн 
салбарт хөрөнгө хаяж байна 

Бен Бланд
Хонконгийн үл хөдлөх 

хөрөнгийн компаниуд эх газрын 
Хятадын “аварга” зардалт 
өрсөлдөгчдөө барж дийлэхээ 
больжээ. Энэ талаар тус тусгай 
бүсийн тэргүүн олигархийн нэг 
анхааруулж байна. Эх газрын 
хятадуудын ачаар, угаас өндөр 
үнэтэй тус бүсийн үл хөдлөх 
хөрөнгийн үнэлгээ улам тэнгэрт 
хадлаа.

Луи Чеву энэ сард Хонкон
гийн шинэ барилгын талбайд 
үнэ хаялцаад эх газрын үл 
хөдлөх хөрөнгийн конгломерат 
HNaийн салбарт ялагдав. Ноён 
Луи 2014 онд мөн ийм талбайг 
авч байсан үнээс даруй хоёр 
дахин өндөр үнээр өрсөлдөгч 
нь шинэ газрыг худалдаж авчээ.

Эх газрын компани уг 
талбайн ам фут тутамд 13500 
хонконг доллар буюу 1740 
ам.доллар төлсөн аж. Харин 
энэ нь зэргэлдээ орших орон 
сууцны шинэ хорооллын 
байрны үнэтэй дүйж байна. 

сонирхолтой боллоо. Юанийн 
ханш унасан тай зэрэгцэн эх 
газрын хятадууд Хонконгод 
газар худал дан авах нь эрс 
нэмэгдэв. Хөрөнгөө эх газраас 
гадагш гаргах эрмэлзэлтэй 
хятадууд Хонконгод орон байр 
худалдан авах нь өссөөр.

Хятадын үл хөдлөх хөрөнгийн 
компаниуд өнгөрсөн онд 
Хонконгийн засаг захиргаанаас 
зарсан орон сууцны зориу
лалттай газрын 44 хувийг 
худалдан авсан нь 2012 оныхоос 
долоон хувиар өссөн үзүүлэлт 
боллоо. Уг судалгааг гаргасан 
үл хөдлөх хөрөнгийн spacious 
вэб сайтын статистикийг 
үзвэл, жилийн өмнө эх газрын 

компаниуд Хонконгод дуудлага 
худал даагаар борлуулсан 
газрын 39 хувийг нь худалдаж 
авчээ.

“Юанийн ханш унаснаас 
болоод эх газрын Хятадын 
компаниуд татвар арай бага 
Хонконгийг сонирхох нь 
ихэссэн. Учир нь эх газрын 
Хятадад газрын үнэ  өндөр. 
Мөн гадны бусад зах зээлтэй 
харьцуулахад Хонконгийн 
санхүүтэй харьцах нь тэдэнд 
хялбар” хэмээн spaciousийн зах 
зээлийн шинжээч Жэймс Фишер 
тайлбарласан юм.

долоон сая хүн ам, хагас 
өөртөө засах эрх бүхий Хонкон
гийн эдийн засаг муудсаар 

байгаа ч үл хөдлөх хөрөнгийн 
зах зээлд арилжаа цэцэглэсээр. 
Хонконгод орон сууцны үнэ 
өнгөрсөн онд түр хямдарсны 
дараа есдүгээр сард үнэмлэхүй 
өссөнийг тус бүсийн захиргааны 
судалгаа харуулж байна. 
Юанийн ханш суларсан нөхцөлд 
оффшор хөрөнгө оруулалтын 
ахиу ашиг хайсан эх газрын 
компаниуд Хонконгийн орон 
сууц, оффисын зах зээлд мөнгөө 
цутгах боллоо. Evergrande, Ever
bright хэмээх хоёр том компани 
энэ онд Хонконгийн тэнгэр 
баганадсан барилгуудыг худал
дан авахад тус бүр нэг тэрбум 
гаруй ам.доллар зарцуулжээ.

Эх газраас цутгаж буй 

Сөүл, Токиогийн хэлэлцээр 
солонгосчуудын дургүйцлийг төрүүллээ
Брайан харрис

Умард Солонгосын пуужин, 
цөмийн зэвсгийн аюулаас 
хамгаа  лахын тулд Өмнөд 
Солонгос лхагва гарагт Японтой 
цэргийн тагнуулын мэдээлэл 
хуваалцах хэлэлцээрт гарын 
үсэг зурлаа. Тус бүс нутагт 
үүсээд буй геополитикийн 
өөрчлөлттэй уялдуулан гаргасан 
Сөүлийн шийдвэрийг дотоодын 
сөрөг хүчин Ерөнхийлөгч Пак 
Гын Хегийн ганцаар гаргадаг 
шийдвэртэй зүйрлэн шүүмжилж 
байна.

Олон сая ам.долларын 
авлигын болон бусдын нөлөөнд 
автсан хэрэгт холбогдоод байгаа 
хатагтай Пак Гын Хег огцруулах 
шаардлага тавигч Өмнөд 
Солонгосын иргэд гудам жинд үй 
олноороо жагсаж, эсэргүүц лийн 
ажил лагаа зохион байгуул сан. 

Өмнөд Солонгосын нийс
лэлд гарын үсэг зурсан 
хэлэл  цээ рийн дагуу хоёр улс 
Умард Солонгосын цэргийн 
үйл ажиллагаатай холбоотой 
мэдээллийг шууд, шуурхай 
солилцож байхаар боллоо. 
Өмнө нь хоёр улсын хооронд 
мэдээлэл солилцох ажилд аНУ 
зуучлагчийн үүрэг гүйцэтгэдэг 
байжээ.

Зүүн азийн хоёр улсын 
харил цаанд XX зууны түүхтэй 
холбоотой шарх аниагүй хэвээр 
байна. Өмнөд Солонгосын иргэд 
хоёр улсын харилцаа гүнзгийрч 
байгаад түгшдэг. Өмнөд 
Солон    гос нь 19101945 оны 
хооронд Японы мэдэлд байсан 
юм. Токиогийн түрэмгийлэл, 
дэлхийн II дайны үед Японы 
цэргийн  хэнд үйлчилдэг “Эмсийн 
хүрээлэн”д хүчээр ажил луулж 
байсан мянга мянган солонгос 
“Цэнгүүлэгч эмэгтэйчүүд”
тэй холбоотой гомдол Өмнөд 
Солонгост тасраагүй хэвээр.

Гэвч Пхеньян наймдугаар 
сард Японы зүг пуужин харваж, 

есдүгээр сард тав дахь цөмийн 
төхөөө рөмжөө туршсан билээ. 
Энэ нь Сөүл, Токиогийн хооронд 
албан ёсны хамтын ажиллагаа 
үүсэх нөхцөл болов. “Энэ онд 
Умард Солонгос цөмийн хоёр 
төхөөрөмж туршиж, шумбагч 
онгоцны баллистик пуужин 
оролцуулаад 20 гаруй пуужин 
харвасан нь аюулгүй байдалд 
ноцтой заналхийлж байна” 
хэмээн Өмнөд Солонгосын 
Батлан хамгаалах яам мэдэгдлээ.

“Пхеньяны цөмийн болон 
пуужин гийн хөтөлбөртэй 
холбоотой мэдээллийг Японоос 
шууд авах тохиолдолд Умардын 
явуулгыг сөрөн зогсох манай 
чадвар ихээхэн сайжирна” 
хэмээн тус яам тайлбарлав. аНУ
ын Ерөнхийлөгчийн сонгуульд 
дональд Трамп ялсантай 
холбоотойгоор геополитикийн 
нөхцөл өөрчлөгдөж буй үед хоёр 
улс хэлэлцээр байгуулж байна.

Зардлыг нь Сөүл бүрэн хариу
цахгүй бол тус хойгт байр ладаг 
аНУын цэргийг эргүүлэн татах 
талаар ноён Трамп сонгуу лийн 
кампанийнхаа үеэр мэдэгд сэн. 
Энэ нь Өмнөд Солонгосын 
иргэ дийг түгшүүлдэг юм. 
Сөү лээс вашингтонтой тог тоо
сон 63 жилийн түүхт цэргийн 
холбоо нь Умард Солонгосын 
түрэмгийллийн эсрэг найдвартай 
хаалт болж ирсэн юм.

Ноён Трамп сонгуульд 
ялс  наар 2017 онд Өмнөд 
Солон    госын нутаг дэвсгэрт 
пуужин  гийн довтолгооноос 
хамгаалах америк систем 
байршуулах ажил ч биелэх эсэх 
нь тодорхойгүй болов. THaaD 
буюу Стратосферийн давхар гын 
батлан хамгаалах терминалыг 
Умард Солонгосын түрэмгийл
лийг сөрөн зогсох зорилгоор 
байршуулахаар төлөвлөж 
байлаа. 

Улам эрэмшүү болсоор байгаа 
Бээжин пуужингаас хамгаалах 

Баян чинээлэг 
хятад хөрөнгө 
оруулагчид 
байр сууцны 
арилжааг 
хөөрөгдсөнөөс 
болж Ванкувер, 
Сидней, Нью 
Йорк, Лондон 
зэрэг дэлхийн 
томоохон 
хотуудад 
зах зээлийн 
гажуудал 
үүсээд байна.

Грегори Майер
Эрдэнэ шишийн этанолын 

үйлдвэрлэлд ялалт байгуулсан 
Цагаан ордон ирэх онд 
автомашинуудад ахиухан 
био түлш хэрэглэх шаардлага 
тавьсан билээ. Тэгвэл энэ нь 
газрын тосны компаниудыг 
түгшүүлэв. Лхагва гарагт хүчин 
төгөлдөр болсон журмаар аНУ 
2017 онд сэргээгдэх түлшний 
хэрэглээг зургаан хувиар өсгөж, 
19.2 тэрбум галлонд хүргэхээр 
болжээ.

Уг хэмжээ анх төлөвлөсөн 
24 тэрбум галлоноос хавьгүй 
бага ч биотүлшийг дэмжигчид 
дотоо дын хэрэглээ өсгөх түл
хэц хэмээн үзэн, дэмжиж 
байгаа юм. аНУын сэргээгдэх 
түлш ний стандартыг 2007 
онд Конгрессоор батлахдаа 
биотүлш ний хэрэглээг лут 
өсгөх төлөвлөгөө дэвшүүлсэн. 
Уг төлөвлөгөөгөөр этанол, 
биотүл шийг автомашины бензин 
болон дизель түлштэй хольж 
хэрэглэхээр болсон юм.

Гэвч машины хөдөлгүүрийн 
үр ашиг сайжирч, санхүүгийн 
хямралаас хойш шатахууны 
хэрэглээ өсөхөө байсантай 
уялдан уг төлөвлөгөөг хэрэг
жүүлэх ажил бүтэшгүй зүйл 
болж хувирчээ. Газрын тос 
боловс руу лаг чид этанолыг 
бензин түлшинд 10 хувиас 
илүү хэмжээгээр холих саналд 
татгалз сан хариу өгсөн нь 
биотүлш ний эрэлтийг бууруулах 
нэг шалтгаан боллоо.

Үүний зэрэгцээ тарианы 
иш гол, дэрс зэрэг мяндаслаг 
биомассаас гаргадаг целлюлозын 
этанолын үйлдвэрлэл анх санасан 
хэмжээнд хүрч чадсангүй. Уг 
түлш зах зээлд хэрэгцээтэйг 
ойлгож буй Хүрээлэн буй 
орчныг хамгаалах агентлаг 
(EPa) үйлдвэрлэлийн хэмжээг 
нь өсгөхөөр чармайж байна.

“EPa хэрэглээг нь хуульд 

Эрдэнэ шишийн этанолын 
хэрэглээг өсгөх журам

зааснаас доогуур тогтоохын 
тулд Конгрессоос зааж өгсөн 
хэрэглүүр ашигладаг. Гэхдээ 
эцсийн журамд заасан үзүүлэлт 
байнга өсөж байгаагаас Конгресс 
хэрэглээг нь өсгөх бодлого 
барим талж байгаа”г тус агентлаг 
тайлбарлав.

дональд Трамп сонгуульд 
ялсан нь биотүлшний хэрэг
лээний ирээдүйг бүрхэг болголоо. 
аНУын Ерөнхийлөгчөөр ажил
лах хүн этанолын хэрэглээг 
дэмжиж байгаа ч вэб сайт нь 
сэргээгдэх эрчим хүчний эх 
үүсвэрийн талаар товч дурдах 
төдий өнгөрчээ.

Тус агентлагаас 2017 онд хэрэг
жүүлэх журамд эрдэнэ шишээс 
гар гах этонолын хэмжээг 15 
тэрбум галлоноор (тайлбар: 1 
галлон = 3.7 литр) тогтоосон нь 
хуульд заасан хэмжээтэй тэнцүү. 
Уг хэмжээ нь 2016 оны журамд 
заас наас 500 сая галлоноор, EPa
гаас тавдугаар сард зөвлөснөөс 
200 сая галлоноор илүү байгаа 
юм.  

“EPa уламжлалт биотүлшний 
хэрэгцээг хуульд нийцүүлэн 15 
тэрбум галлон болгон өсгөсөнд 
талархал илэрхийлэх хэрэгтэй” 
хэмээн аНУын Сэргээгдэх 
түлшний холбооны ерөнхийлөгч 
Боб диннин өгүүлэв. Тэрбээр 
“Энэхүү арга хэмжээ нь манай 
эдийн засаг, байгаль орчинд 

өгөөжтэй, эерэг дохио боллоо” 
хэмээн үзэж байна.

Мөн биодизель, импортын 
чихрийн нишингээс гаргадаг 
этанол, целлюлозын биотүлш 
зэргийг багтаадаг “дэвшилтэт 
биотүлш”ний хэрэглээг 3.61 
тэрбумаас 4.28 тэрбум галлон 
болгон өсгөлөө. Уг ангилалд 
багтдаг биодизелийн түлшний 
хэрэглээг 1.9 тэрбумаас хоёр 
тэрбум галлон, целлюлозын 
биотүлшний хэрэглээг 230 саяас 
311 сая галлон болгон өсгөхөөр 
заажээ.

Хэрэглээний стандарт бат
лагдсаны дараа биодизель 
түлш ний түүхий эд шар 
буурцагны тосны фьючерс үнэ 
6.3 хувиар өслөө. Харин газрын 
түүхий тос боловсруулагч зарим 
компанийн хувьцааны үнэ 
буурав. Тухайлбал, Tesoroгийнх 
1.1 хувиар, PBF Energyгийнх 2.4 
хувиар тус тус хямдарсан байна.

аНУын газрын тосны 
үйлдвэрлэлийг төлөөлж буй 
american Petroleum Institute (aPI) 
уг журмыг “Хариуцлагагүй 
алхам” гэж нэрлэв. “EPa 
эцсийн журам гаргахдаа 
арагш ухарсан алхам хийсэн 
нь биднийг гут раалаа” хэмээн 
aPIийн боловсруулах үйлдвэр
лэл хариуцсан захирал 
Фрэнк Мачиаролла 
мэдэгдлээ.

BBM©

“Мань мэтийн нутгийн бизнес 
эрхлэгчид хөлд нь үрэгдэх юм 
байна. Эх газрын компаниудад 
чадал байгаа бол бидэнд тэр нь  
алга” хэмээн ноён Луи Financial 
Timesд тайлбарлав. Forbes
ийн үнэлгээгээр ноён Луи 11 
тэрбум ам.доллараар хэмжигдэх 
үл хөдлөх хөрөнгө, казино 
эзэмшигч томоохон магнат юм.  

Баян чинээлэг хятад хөрөнгө 
оруулагчид байр сууцны 
арилжааг хөөрөгдсөнөөс болж 
ванкувер, Сидней, Нью йорк, 
Лондон зэрэг дэлхийн томоохон 
хотуудад зах зээлийн гажуудал 
үүсээд байна. Хятадын үл хөдлөх 
хөрөнгийн компаниуд ч гадаадад 
үйл ажиллагаагаа өргөжүүлэх 

хөрөнгийн ачаар Хонконг нь 
энэ оны эхний хагаст азийн 
үл хөдлөх хөрөнгийн зах зээлд 
Токиогийн дараа хоёрдугаарт 
орох идэвхтэй ажиллагаа бүхий 
хотоор шалгарсан. Санхүүгийн 
үйлчилгээний Pwc групп, 
судалгааны urban Land Insti
tuteийн тооцоогоор Хонконгод 
энэ онд 6.8 тэрбум ам.доллараар 
хэмжигдэх үл хөдлөх хөрөнгийн 
гэрээ хэлцэл хийгджээ. Энэ нь 
оны өмнөхөөс 17 хувиар өссөн 
хэрэг юм.

Үүний зэрэгцээ эх газрын 
компа ниудын сонирхол ихэс
сэнээс үүдэн арилжааны 
зориу  лалт  тай түрээс ч ихсээд 
байна. Хонконгийн тэнгэр 

баганадсан барилгуудын 
дээд давхрын оффисын ам 
фут талбайн түрээсийг 278.5 
ам.доллараар үнэлдэг нь 
дэлхийд хамгийн өндөр үнэтэй 
түрээс юм. Түрээсийн үнээр 
дэлхийд хоёр, гуравдугаар байр 
эзэлдэг Токио, Нью йоркт ам 
фут талбайн үнэ дээрхээс бараг 
л хоёр дахин хямд байдаг.

“Эх газрын зарим хөрөнгө 
оруулагчид Хонконг зэрэг 
дэлхийн санхүүгийн томоохон 
төвд барилгатай болчихвол 
боллоо гэсэн бодолтой улс. 
Ялангуяа нийтэд танил, алдар
тай барилга таарвал өөрийнхөө 
нэрийг багтаах боломж гэж 
үзнэ” хэмээн Pwcийн татвар, 
үл хөдлөх хөрөнгийн шинжээч 
К. К. Со өгүүллээ.

Ноён Луи орон сууцны үнэ 
тэнгэрт хадсан нь “Хамгийн 
ноцтой бэрхшээл” хэмээн 
үзэж байна. Тэрбээр хоёр дахь 
орон сууцаа худалдан авч буй 
хүмүүст ногдуулах татварыг 
өсгөсөн засаг захиргааны шийд

вэр зах зээлийг тогтворжуулж 
чадна гэдэгт эргэлздэг. “Хэдэн 
сар хүлээж, харзнах нь дээр” 
хэмээн тэрбээр өгүүлсэн юм. 
Ноён Со ч түүнтэй адил бодол
той байна.

“Тусгай засаг захиргаа 
ирэх хэдэн жилээс үл хөд     лөх 
хөрөнгийн хангамж тогт вор
жино хэмээн Хонконгийн 
иргэ дэд тайлбарладаг. Гэхдээ 
нутгийн худалдан авагчдын 
болон эх газрын Хята даас 
хөрөнгө оруулалт хайж буй 
нутгийн компаниудын эрэлтийг 
тийм ч амархан ханга    чихгүй 
болов уу” хэмээн 
тэрбээр өгүүллээ.

систем байршуулах төлөвлөгөөг 
эсэргүүцдэг. Уг систем нь 
Хятадын цөмийн тогтоон барих 
хүчинд саад учруулж, БНХаУ
ын нутаг дэвсгэрийн гүнд 
тагнуулын ажиллагаа явуулах 
боломжийг вашингтонд олгоно 
хэмээн Бээжин үзэж байна. 

дөрвөн жилийн өмнөх ам
жилт   гүй оролдлогын дараа, 
хоёр улс лхагва гарагт хэлэл
цээрт гарын үсэг зурсан. 
Энэхүү хэлэлцээр нь Японы 
мэдээлэл цуглуулах дэв шил тэт 
технологи, зэвсэгт төхөөрөм
жийн өгөөжийг Сөүл хүр тэх 
боломж олгож байгааг Өмнөд 
Солонгосын Батлан хамгаа лах 
яам тайлбарлав. Японы өөрийгөө 
хам гаалах зэвсэгт хүчний 
мэдэлд таван хиймэл дагуул, 
радарын дөрвөн систем, дөрвөн 
шир хэг aegis сөнөөгч хөлөг, 77 
ширхэг харуулын нисэх онгоц 
ажилладаг.

Уг хэлэлцээрийг шүүмжлэгч 
Өмнөд Солонгосын сөрөг 
хүчнийхэн “Хэтэрхий түргэдсэн 
тохиролцоо” хэмээн үзэж байна. 
Хатагтай Пак Гын Хе дуу
лиант хэрэгт орооцолдсоноос 
болж бодлого тодорхойлох 
эрхээ алдсан хэмээн сөрөг 
хүчнийхэн үздэг. дэлхийн II 
дайны үед тус хойгт үйлдсэн 
гэмт хэрэгтээ Япон хангалттай 
уучлал гүйдаггүй хэмээн Өмнөд 
Солонгосын иргэдийн зарим нь 
одоо ч гомдоллодог юм.

“Засгийн газар ийм гэрээ 
байгуу лах гэж яарсны учрыг 
ойлгох гүй байна. Буруу л 
зүйл хийлээ дээ” хэмээн Сөү
лийн йонсэй их сургуу лийн 
профессор Мүүн ЧүнИн 
тайлбарлав. Тэрбээр “дараа
гийн шинэ Засгийн газар энэ 
хэлэлцээрээс татгалз вал Япон
той тогтоосон харилцаа эргээд 
л муудна. Ойлгомж  гүй 
хэрэг” хэмээн нэмж 
өгүүлсэн юм.



◄1
БНХаУаас зээл авах, эсэх 

нь бас л бүрхэг. Мөнгөний 
хатуу бодлого баримтална 
гэж төв банкнаас мэдэгдсэн. 
Гэтэл Засгийн газар мөнгөний 
нийлүүлэлтийг тэлэх зарим 
төсөл, хөтөлбөрөө үргэлж
лүүлнэ гэж байх жишээтэй. Ийм 
тодорхой бус, туйлбаргүй байдал 
нь хүн бүрийг төөрөгдөлд 
оруулж байна. 

Төр ямар бодлого хэрэг
жүүлэхээ хүмүүст ойлгомжтой 
мэдээлэх хэрэгтэй. Тэгээд 
нэгэнт шийдсэн бол тухайн 
бодлогоо тууштай, шийдэмгий 
хэрэгжүүлэх нь чухал болов уу. 

-үүнээс гадна төрийн хэт 
оролцоог хумихыг судлаачид 
сануулсаар байгаа. энэ тухайд 
таны байр суурь ямар байна 
вэ?

Эдийн засгийн өсөлт өндөр 
байхад төр бүх зах зээлд 
хутгалдсан. Бараг л оролцоогүй 
зах зээл үлдээгүй. Төр сайн, 
сайхан зорилт дэвшүүлсэн ч энэ 
нь төдий л биелээгүй. Одоо бол 
үүнийгээ засах үе. Ер нь эдийн 
засагт төр оролцоод, амжилт 
олсон түүх ховор. Зөвхөн 
Монгол бус, дэлхий даяар ийм 
байдаг.  Тиймээс төр оролцох 
шаардлагагүй, өөрөө өөрийгөө 
аваад явчихдаг зах зээлээс гар, 
хөлөө татах хэрэгтэй. Тэгж 
чадвал энэ нь маш том дэвшил 
болно. 

Эдийн засгийн ирээдүй 
үргэлж тодорхойгүй байдаг. 
Үүн дээр төр гэх тодорхой бус, 
туйлбаргүй хүчин зүйл нэмэгдэх 
ямар шаардлага байна вэ. 
Иймд эдийн засгийн бодлогоо 
ул суурьтай тодорхойлж, үр 
дагаврыг нь нухацтай тооцоолох 
нь чухал.

-Бас төсөвт тохиргоо хийх 
тохиромжтой үе нь одоо гэж 
эдийн засагчид хэлж байгаа. 
энэ тухайд?

Төсөвт тохиргоо хийх тухай  
олон жил ярьж байна. 2009 
оноос ч өмнө ярьж байсан. 
Эдийн засаг ийм байдалд 
орсон нь макро эдийн засгийн 
бодлоготой шууд холбоотой. Төр 
макро эдийн засагт тааруухан 
бодлого хэрэгжүүлснээ хүлээн 
зөвшөөрөх хэрэгтэй. 

2009 оноос өмнө төсвөө тэлж, 
эдийн засгаа халаасан. дараа 
нь гадаад зах зээл муудмагц 
Монголын эдийн засаг уруудсан. 
Энэ үед төр төсвөө тэлж, 
эрэлтийг дэмжээгүй. Харин 
хумьсан. Энэ нь унаж буй эдийн 
засгийг улам доош чангаасан. 
азаар түүхий эдийн үнэ өсөж, 
гадаад зах зээл сайжирсан. 
Тэр үед манай эдийн засгийн 
хэмжээ ч жижиг байлаа. Тиймээс 
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» МөнГөнИй нИйлҮҮлЭлТ 

48.5
Сая ам.доллар.  Монголбанк 
2460.00 төгрөгийн ханшаар 48.5 
сая ам.доллар нийлүүллээ.

»ГАДААД ХУДАлДАА 

6.7
Хувь. Гадаад худалдааны 
нөхцөлийн индекс энэ оны эхний 
10 сарын байдлаар өмнөх оны 
мөн үеэс 7.3 хувиар буурсан. 
Харин есдүгээр сарынхаас 6.7 
хувиар өсөж, 1.283д хүрлээ. 
Хэрэглээний барааны импортын 
үнэ буурсан, зэсийн баяжмал, 
нүүрсний экспортын үнэ 
өссөнөөс худалдааны нөхцөл 
өмнөх сараас сайжирсан байна.

»УУл УУрХАй

263.9 
Сая ам.доллар. Өнгөрсөн сарын 
байдлаар уул уурхайн түүхий 
эдийн экспорт биет хэмжээний 
өсөлтөөс шалтгаалан 500.6 
сая ам.доллараар өсчээ. Гэвч 
үнийн бууралтаас шалтгаалж 
764.5 сая ам.доллараар 
буурсан. Ингэснээр 263.9 сая 
ам.доллараар буурлаа.

»ТЭЭВЭр 

31.3
Хувь. Автотээврээр тээсэн 
ачаа энэ оны эхний 10 сарын 
байдлаар 31.3 хувиар өссөн 
байна. 

»ХөрШ 

11.2 
Сая баррель. ОХУын газрын 
тосны өдрийн гарц дунджаар 
11.2 сая баррельд хэлбэлзэхээр 
байгааг тус улсын Засгийн 
газраас мэдээлэв. 

»ХАМТын АЖИллАГАА 

31.4
Тэрбум ам.доллар. БНХАУын 
Ерөнхийлөгч Ши Жиньпин 
Чили улсад айлчилж, тус улсын 
Ерөнхийлөгч Мишель Бачелеттэй 
уулзлаа. Уулзалтын үеэр хоёр 
орны удирдагч хөдөө аж ахуй, 
гадаад харилцаа, соёл урлаг 
зэрэг 12 салбарт хамтран 
ажиллахаар болжээ. Хоёр орны 
худалдаа 2015 оны байдлаар 31.4 
тэрбум ам.долларт хүрсэн байна.

»ДЭлХИйД

2 
Хувь. Сингапурын эдийн засаг 
өнгөрсөн улиралд хоёр хувиар 
буурсан байна.

1
 Хувь. Их Британийн автомашин 
үйлдвэрлэл өнгөрсөн сард нэг 
хувиар буурлаа. Энэ нь сүүлийн 
14 сарын анхны уналт. 

2.5
Тэрбум ам.доллар. BRICSийн 
Хөгжлийн банк буюу "New 
Development Bank" 2017 онд 2.5 
тэрбум ам.долларын зээлийг 
гишүүн орнууддаа олгоно гэж 
мэдэгдлээ. 

ЗГМ ТОВЧхОН

АНУ доллар 2459.66

Евро  2591.5
   
Япон иен  21.7

ОХУ рубль 38.08

БНХАУ юань 355.47
  
БНСУ вон 2.08

ВАЛЮТыН хАНш

Эдийн засаг ёроолын цэгтээ 
хүрсэн байж мэднэ

 Гадаад, 
дотоодын 
хөрөнгө 
оруулагчид 
монгол төрийн 
бодлого 
тууштай, 
зохистой гэж 
харж эхэлсэн 
тэр үеэс 
нөхцөл байдал 
сайжирна. 

ЭДИйН ЗАСАГЧ яРЬж БАйНА

Герман, Монголын хамтын 
ажиллагааны “Тогтвортой хөдөө 
аж ахуй” төслийн II шатыг 
нэг сая еврогоор Монголд 
хэрэгжүүлэхээр болжээ. Энэ 
хүрээнд Герман, Монголын яам 
хооронд хамтарсан мэдэгдэлд 
гарын үсэг зурсан гэж Хүнс, хөдөө 
аж ахуй, хөнгөн үйлдвэрийн яам 
мэдээллээ. Тус яамны дэд сайд 
Ж.Сауле өнгөрсөн долоо хоногт 
Герман улсад айлчлах үеэрээ тус 
улсын малын халдварт өвчнөөс 
урьдчилан сэргийлэх, тэмцэх үйл 
ажиллагааны тогтолцоог судалж, 
цаашид хамтарч ажиллах талаар 

холбогдох албаны хүмүүстэй 
уулзсан байна. Мөн Монголын 
даатгалын компаниудын болов
сон хүчнийг чадавхжуулах, 
Тариалангийн даатгалын ту
хай хуулийг боловсруулахад 
мэргэжлийн зөвлөгөө авах 
чиглэлээр хамтарч ажиллахаар 
тохиролцжээ.

Түүнчлэн сорт сорилтын 
загвар станц байгуулахад тоног 
төхөөрөмж нийлүүлэх, ажилт
нуудыг чадавхжуулахад Гер ман 
улстай хамтрах аж. Үүнээс гадна 
аНУын 20 гаруй компани 
Монголын хөдөө аж ахуйн салбарт 
хамтран ажиллах сонирхолтой 
байна. Энэ талаар "amcHam 
mongolia"ийн ТУЗийн дарга 
Жэймс Лиотта онцолсон юм.

хӨДӨӨ Аж АхУй

“Тогтвортой хөдөө аж ахуй” төслийг 
нэг сая еврогоор хэрэгжүүлнэ

“rio Tinto” групп ирэх 
таван жилд бэлэн мөнгөний 
чөлөөт урсгалаа таван тэрбум 
ам.доллараар нэмэгдүүлэхээр 
зорьж байна. Энэ жил тус 
компани хөрөнгийн зар
цуулалтаа дөрвөн тэрбум 
ам.доллар болгон багасгахаар 
төлөвлөж байсан юм. Тэгвэл 
төлөвлөгөөгөө өөрчилж, 3.5 
тэрбум ам.доллар болгохоор 
болсон гэж мэдэгдлээ. Мөн 
2016, 2017 онд бэлэн мөн
гөний зардлаа хоёр тэрбум 
ам.доллараар бууруулахаар 
төлөвлөжээ.

 "Бид энэ зорилтдоо хүрэхэд 
ойрхон байгаа" гэж “rio Tin

to”ийн гүйцэтгэх захирал 
Жан Себастьян Жак мэдэгдлээ. 
“rio Tinto" компани өнгөрсөн 
наймдугаар сард сүүлийн 10 
жилийн хугацаан дахь хам
гийн бага ашигтай ажилласан. 
Гэвч төмрийн хүдэр, коксжих 
нүүрс зэрэг түүхий эдийн 
ханш өсөж, төлөв нь эерэг 
байгаа юм. Ийм үед салбарын 
гол компаниуд энэ таатай 
нөхцөл байдлаас олох ашгаа 
тогтвортой хадгалахаар зорьж 
байна.

“rio Tinto” ойрын гур ван жилд 
уул уурхайн төслүүдийнхээ 
өөрчлөлтөд зориулж нэг 
тэрбум ам.долларыг, мөн 
австрали дахь төмрийн 
хүдрийн төслүүддээ 2.2 тэрбум 
ам.доллар зарцуулах үүрэг 
хүлээжээ. Ялангуяа 2.2 тэрбум 

ам.доллар зарцуулах Күүдай
дери уурхайн олборлолтыг 2019 
онд эхэлж, 2021 оноос төмрийн 
хүдрээ нийлүүлж эхэлнэ гэж тус 
компаниас мэдээллээ.

Үүнээс гадна “rio Tinto” 
групп саяхан Гвиней дэх 
“simandou” төслийн хүрээнд 
хийж байсан төлбөртэй 
холбоотой асуудлаар Эрчим 
хүч, эрдсийн группийн захирал 
алан дэвисийг үүрэгт ажлаас 
нь чөлөөлсөн. Оронд нь “rio 
Tinto”ийн Зэсийн салбарын 
олон улсын үйл ажиллагаа 
хариуцсан захирал Б.Болдыг 
томилсон юм. Үүнтэй 
холбогдуулан “simandou” 
уурхайтай холбоотой хэргийг 
хууль хяналтынхан шалгаж 
байгааг Жан Себастьян Жак 
мэдээлжээ.

УУЛ УУРхАй

“Rio Tinto” бэлэн мөнгөний урсгалаа өсгөнө
Т.Элиса
Шинжээч

Б.Цацралт
Шинжээч

Б.Ганбаяр / ЗГМ©

хүндрэлийг богино хугацаанд 
давсан.  Ингээд төр мөнөөх 
зангаараа төсвөө дахин тэлсэн. 
Энэ тэлэлт буюу халалтын 
үед төсвөө тэлэх хэрэггүй 
гэдгийг эдийн засагчид, олон 
улсын байгууллагууд байнга 
анхааруулж байсан. Гэвч 
тоогоогүй. 2012, 2013 онд төсөв 
их хэмжээгээр тэлснийг та бүхэн 
мэдэж байгаа.  Гэтэл түүхий 
эдийн үнэ унаж, гадаад зах 
зээл муудлаа. Ингээд данхайсан 
төсвөө Монголын эдийн засаг 
дийлэхээ больж байгаа нь энэ. 
Ингээд зогсохгүй уналтыг 
улам гүнзгийрүүлж байна.  
Үүнийг мөчлөг дагасан бодлого 
гэж нэрлэдэг. Эдийн засаг 
сайжирмагц улам тэлж, унахад 
нь хумьдаг.  Энгийнээр хэлбэл, 
халахаар улам халааж, хөрмөгц 
нь  хүйтнээр үлээн, эдийн 
засгийг хөлдөөнө гэсэн үг.  Энэ 
бодлогын хор хохирлыг сүүлийн 
хэдэн жилийн турш монголчууд 
амсаж байна.  Ингэж эдийн 
засгийг хэлбэлзүүлэх юм бол 
төр оролцохгүй байсан нь дээр. 
Зөвхөн зайлшгүй шаардлагатай 
хууль, эрх зүйн зохицуулалтаа 
хийгээд, түүнийхээ биелэлтийг 
хангаад явж болно. Төр юу ч 
хийхгүй байсан нь иргэдэд 
тустай болох нь одоо харагдаж 
байна. 

-Тиймээс мөчлөг сөрсөн бод-
лого хэрэгжүүлэхийг зөвлө сөөр 
ирсэн?

Тийм. Төр хэдийд оролцвол 
зохицомжтой вэ гэхээр мөчлөг 
сөрсөн бодлогын үед. Өөрөөр 
хэлбэл, 2007, 2008 оны 
халалтын үед төсвөө хумих 
ёстой. Ингэснээр эдийн засаг 
хэт халахаас сэргийлнэ. Харин 
2009 онд эдийн засаг унаад 
эхэллээ. Тэр үед төсвөө тэлнэ. 
Улмаар уналт нь гүнзгийрэхээс 
сэргийлж чадна. 

  2009 оноос түүхий эдийн үнэ 
өссөн. Энэ үед төсвөө хумьж, 
орлогоо  тогтворжуулалтын санд 
хуримтлуулах ёстой байсан. 
Хуульд ч ингэж заасан. Ингээд 
түүхий эдийн ханш унаж, 
экспортын орлого татарсан  
үед хуримтлалаа ашиглан, 
эдийн засгаа идэвхжүүлэх 
боломжтой. Ингэснээр уналтыг 

саармагжуулна. Гэтэл эдийн 
засаг уналаа. Төсөвт мөнгө алга 
гээд зарцуулалтаа танасан. Үр 
дүнд нь Монголын эдийн засаг 
агшиж байна. 

Олон улсын валютын сантай 
хамтарснаар Монгол Улсын 
суурь асуудлыг шийдэж 
чадахгүй гэдгийг хангалттай 
харлаа. Сүүлийн долоон жилд 
хоёр дахь удаагаа “Стэнд бай” 
хөтөлбөрт хамрагдаж магадгүй 
байна. Энэ хөтөлбөр хүнд 
байдлыг давахад тодорхой 
хэмжээгээр нөлөөлж магадгүй. 
Гэхдээ манай засаглалыг 
сайжруулж, бодлогыг зөв чигт 
нь оруулахад ямар нөлөөгүй 
болох нь одоо батлагдаж байна.  

-Монголын эдийн засаг 
долоон жилийн өмнө бас 
агшиж байсан. Тэр үеийг 
одоотой харьцуулбал? 

Бид хэрэглэгчийн итгэлийн 
индекс тооцдог. Хэрэглэгчид 
бол нийт бүтээгдэхүүн, үйлчил
гээний  60 хувийг худалдаж 
авдаг. Энэ том бүлэг эдийн 
засгийн өнөө болоод ирээдүйг 
хэрхэн үнэлж байгааг индексээр 
харуулахыг  зорьдог. Индексийн 
утга 2009 оны гуравдугаар 
улиралд 83 нэгжид хүрч байв. 
Тэгвэл энэ оны гуравдугаар 
улиралд 73 орчим нэгжид хүрээд 
байгаа. Индексийн утгаас үзэхэд 

долоон жилийн өмнөхөөс эдийн 
засгийн нөхцөд байдал одоо 
тааруу байна. 

Гэхдээ 2009 оны гуравдугаар 
улирал бол тухайн үеийн ёроол 
цэг нь байгаагүй.  Уналт нь 
нэг болон хоёрдугаар улиралд 
гүнзгийрсэн. Улмаар нөхцөл 
байдал сэргээд байсан үе нь 
гуравдугаар улирал. Тиймээс 
одоогийн үзүүлэлтээс дээгүүр 
байх талтай. 

Гэхдээ сүүлийн хоёр улирал 
дараалан тус индекс жилийн 
өмнөхөөс өсөж байгаа. 
Хэрэглэгчид эдийн засаг  
ойрын ирээдүйд сайжирна 
гэсэн хүлээлттэй байна. Эсвэл 
одоогийнхоос дордохгүй гэж 
таамаглаж байна.

Ерөнхий индексийг задлаад 
харвал өнөөгийн байдлыг 
үнэлдэг индекс нь өмнөх оныхоос 
буурсан. Харин ирээдүйн 
хүлээлтийн индекс өссөн байгаа. 
Зөвхөн энэ индексээс гадна бусад 
үзүүлэлтийг бид ажигладаг. 
Тухайлбал, худалдан авалтын 
төлөвлөгөөг илэрхийлдэг 
индекс 2014 оноос тогтмол 
буурсан. Өөрөөр хэлбэл, өмнөх 
улирлуудад удаан эдэлгээтэй 
бараа, бүтээгдэхүүний худалдан 
авалт буурах хандлагатай байв. 
Гэтэл гуравдугаар улиралд 
өсөлттэй байна. Үүнээс үзэхэд 
одоо бол ёроолын цэг. Ирэх 
улирлуудад эдийн засгийн 
байдал эргэнэ гэж хэрэглэгчид 
үзэж байна. 

-хэрэглэгчид ингэж үзэж 
болно. Тэгвэл олон улсын 
байгууллага, шинжээчдийн 
таамгаар ирэх онд Монголын 
эдийн засаг илүү амаргүй 
цаг үеийг туулахаар байгаа. 
Тэгэхээр өнгөрсөн улирлын 
агшилт ёроолын цэг мөн үү?

Судалгаанаас харахад бид 
ёроолын цэгтээ хүрсэн байж 
мэднэ. Эсвэл агшилт дахин нэг 
улирал үргэлжилж болохюм.  
Гэхдээ хэрэглэгчдийн хүлээлтээс 
харвал дараа оноос байдал эргэж 
магадгүй байна. 

-Манай гол түүхий эдүүдийн 
ханш өсөөд эхэллээ. энэ нь 
эдийн засагт дэм болж чадах уу

Гадаад нөхцөл байдлаас шалт
гаалан Монголын эдийн засаг 
хүндэрсэн бол түүхий эдийн 
ханш өслөө, дагаад Монголын 
эдийн засаг өсөх учиртай.  Бид 
энэ өсөлт  түр зуурынх уу, эсвэл 
урт хугацааных уу гэдгийг 
анхааралтай ажиглаж байна. 
Энэ байдал үргэлжилбэл бидэнд 
мэдээж сайн мэдээ. 

Гэвч дотоод засаглалын 
нөлөө бий.  Гадаад нөхцөл 
байдал хэчнээн сайжирсан ч  
энэ өгөөжийг хүртэх, эсэх нь 
бид дотооддоо нөхцөл байдлаа 
хэр засаж залруулж чадахааас 
шууд хамаарна.  Гадаад, дотоо
дын хөрөнгө оруулагчид монгол 
төрийн бодлого тууштай, 
зохистой гэж харж эхэлсэн тэр 
үеэс нөхцөл байдал сайжирна. 
Хэдийд тийм итгэл төрнө тэр 
үеэс Монголын эдийн засаг 
сэргэнэ.  

Төр макро эдийн 
засагт тааруу 

бодлого хэрэг-
жүүлс нээ хүлээн 

зөвшөөрөх хэрэгтэй

Хэрэглэгчид 
эдийн засаг  
ойрын ирээдүйд 
сайжирна гэсэн 
хүлээлттэй байна
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MSE ALL индекс нэг хувиар өслөө 

99903584, 99903581

Монголын хөрөнгийн биржийн 
жишиг индекс msE aLL индекс нэг 
хувиар өсөж, 785.32 нэгжид хүрлээ. 
Өнгөрсөн долоо хоногийн баасан 
гарагийн байдлаар Монголын 
хөрөнгийн зах зээлийн үнэлгээ  
1.3 их наяд төгрөгтэй тэнцсэн 
байна. “I”, “II” болон “III” ангилалд 
бүртгэлтэй 16 хувьцаат компанийн 
12126 ширхэг хувьцаа арилжсан. 
Нийт 18 сая төгрөгийн гүйлгээ 
хийжээ. Есөн хувьцаат компанийн 

хувьцааны ханш өссөн.  
дөрвөн компанийн хувьцааны 

үнэ буурчээ. Мөн гурван 
ком панийн хувьцааны ханш 
тогтвортой байлаа. Ялангуяа, 
“Ноёт хайрхан” компанийн үнэт 
цаасны ханш  хамгийн өндөр өсөв. 
Хувьцааны ханш нь 14.93 хувиар 
дээшилжээ. 

Мөн “Газар сүлжмэл” компанийн 
хувьцааны ханш 14.3, “Говь”ийнх  
8.9 хувиар тус тус өслөө. 

MSE ALL индекс сүүлийн нэг сард (нэгжээр)

монголд Үйл аЖиллагаа ЯВуулдаг гадаад КомПаниуд

ТҮҮХИй ЭД

НЭР СИМБОЛ НЭГЖ ХАНШ ($) ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО

АЛТНЫ СПОТ XAU унци 1183.56 +0.15% 11/26/2016

ЦАГААН АЛТ PLA унци 908.1 -2.45% 11/26/2016

МӨНГӨ SIA унци 16.585 +0.42% 11/26/2016

ЗЭС (COMEX) HGA фунт 268.15 -63.46% 11/26/2016

ТӨМРИЙН ХҮДЭР TIOA тонн 71.81 +0.83% 11/25/2016

WTI ТОС CLA баррель 46.06 -3.96% 11/26/2016

БРЕНТ COA баррель 47.24 -53.55% 11/26/2016

БЕНЗИН XBA  137.27 +3193.07% 11/26/2016

БАЙГАЛИЙН ХИЙ NGA Mmbtu 3.071 +1.95% 11/26/2016

НҮҮРС (NYMEX) QZA тонн 40 -1.23% 11/24/2016

НҮҮРС (NEW CASTLE) XWA тонн 92.5 +6361.95% 11/26/2016

ЭЛСЭН ЧИХЭР SBA фунт 0.198 +1.33% 11/26/2016

БУДАА RRA центнер 9.625 +39.09% 11/26/2016

БУУДАЙ WA бушель 419.5 -1% 11/26/2016

КАКАО CCA тонн 2415 +274.25% 11/26/2016

КОФЕ KCA фунт 1.55 +211.11% 11/26/2016
Энэхүү ханшийн мэдээлэл нь хүснэгтэд заасан өдрийн 15 цагийн байдлаарх дүн тул 
үүнээс хойш өөрчлөгдсөн байх боломжтой. 
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RIO TINTO RIO ASX AUD

WOLF PETROLEUM WOF ASX AUD

PETRO MATAD MATD LON GBX

ASPIRE MINING AKM ASX AUD

GUILDFORD COAL GUF ASX AUD

PROPHECY DEVELOPMENT PCY TSX CAD

TURQUOISE HILL RESOURCES TRQ TSX CAD

SOUTHGOBI RESOURCES SGQ TSX CAD

XANADU MINES XAM ASX AUD

ENTREE GOLD ETG TSX CAD

НЭР СИМБОЛ БИРЖ ВАЛЮТ ХАНШ ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО

61.76 +2.42% 11/25/2016

0.019 -5% 11/24/2016

5.4 +16.76% 11/26/2016

0.033 +3.03% 11/25/2016

0.013 -7.69% 11/24/2016

3.4 +7.94% 11/26/2016

4.81 -2.24% 11/26/2016

0.325 -1.52% 11/26/2016

0.22 -4.55% 11/25/2016

0.435 +3.57% 11/26/2016
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НЭР СИМБОЛ ХАНШ (нэгж) ӨӨРЧЛӨЛТ         ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО

NASDAQ COMPOSITE CCMP 5398.92 +18.24 +0.34% 11/26/2016
DAX INDEX DAX 10699.27 +10.01 +0.09% 11/26/2016
TORONTO STOCK EXCHANGE SPTSX 15075.44 +0.24 0.00% 11/26/2016
S&P/ASX 200 AS51 5507.785 +22.71 +0.41% 11/25/2016
S&P 500 INX 2213.35 +8.63 +0.39% 11/26/2016
SHANGHAI COMPOSITE SHCOMP 3261.938 +20.2 +0.62% 11/25/2016
DOW JONES INDUSTRIAL AVERAGE INDU 19152.14 +68.96 +0.36% 11/26/2016
TOP 20 MSETOP 10993.93 +176.14 +1.63% 11/24/2016
FTSE 100 UKX 6840.75 +11.55 +0.17% 11/26/2016
HANG SENG HSI 22723.45 +114.96 +0.51% 11/25/2016
NIKKEI 225 NKY 18381.22 +47.81 +0.26% 11/25/2016
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ДЭлХИйн ГоллоХ ИнДЕКСҮҮД

Тухайн өдөр арилжаалагдсан хувьцаа

монголЫн хөрөнгийн БирЖ

НЭР  СИМБОЛ ХАНШ (нэгж) ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО

ГОВЬ ХК   GOV 10400 8.90 % 11/27/2016
СҮҮ ХК   SUU 133.74 4.51 % 11/27/2016
ТАЛХ ЧИХЭР ХК   TCK 18000 2.27 % 11/27/2016
АТАР-ӨРГӨӨ ХК   ATR 62000 0.00 % 11/27/2016
БАЯНГОЛ ЗОЧИД БУУДАЛ ХК  BNG 40000 0.00 % 11/27/2016
МАТЕРИАЛИМПЕКС ХК   MIE 8000 -1.23 % 11/27/2016
МОНГОЛ НЭХМЭД ХК  MNH 5090 -7.45 % 11/27/2016
МОНГОЛ ШУУДАН ХК   MNP 302.86 2.10 % 11/27/2016
РЕМИКОН ХК   RMC 51 2.00 % 11/27/2016
ШИВЭЭ ОВОО ХК   SHV 2872 -4.27 % 11/27/2016
ЖУУЛЧИН ДЮТИ ФРИЙ ХК   SUL 35000 14.38 % 11/27/2016
ТАВАН ТОЛГОЙ ХК   TTL 2566 2.93 % 11/27/2016
ТҮШИГ УУЛ ХК   TUS 423.1 5.78 % 11/27/2016
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